
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

علی ربیعی، ســخنگوی دولت اظهــارات رئیس جمهوری 
فرانســه مبنی بر اضافه شدن عربســتان به مذاکرات هسته ای 
با ایران را غیرمســئولانه توصیف و تأکید کرد قرار نیست هیچ 
مذاکره جدیــدی درباره برجام انجام بگیرد و به تبع آن ملحق 
شدن اعضای جدید در گفت وگوهای پیشتر انجام شده، به طور 

کامل منتفی است.
ربیعی در نشست خبری روز گذشته خود، با اشاره به اینکه 
اظهارات آقای مکرون دوراندیشانه و مسئولانه نبود، اضافه کرد: 
تنها یک ســناریو درباره برجام وجود دارد و آن بازگشت هرچه 
سریع تر امریکا به برجام و التزام همه اعضای آن از جمله فرانسه 

به تعهداتشان مطابق نص صریح توافق است.
او با بیان اینکه ما همیشه در استقبال از آغاز گفت وگوهای 
منطقه ای میان کشــورهای منطقه پیشتاز بوده ایم، گفت: تنها 
کشورهای منطقه هستند که از صلاحیت تأمین امنیت منطقه 
برخوردار هستند و در این مسیر به مداخله ها و ابتکارهای نامعمول 

کشورهای خارج از منطقه نیازی نیست.
سخنگوی دولت در واکنش به اظهارات دولت امریکا مبنی بر 
اینکه ابتدا ایران باید به تعهدات خود در برجام برگردد، تصریح 
کرد: موضع ما روشن است، امریکا تنها طرفی است که به عضویت 
خود در برجام خاتمه داده و برخلاف امریکا، جمهوری اسلامی 
ایران هرگز از برجام خارج نشده است و تنها در واکنش متناسب 
به خروج امریکا و ناتوانی دیگر اعضا درعمل به تعهداتشان ناگزیر 

از متوسل شدن به حق قانونی خود شد.
ربیعی با بیان اینکــه دولت جدید امریکا نمی تواند تاریخ را 
وارونه بخواند و یا قانون علت و معلول را معکوس کند، افزود: تنها 
راه منطقی برای بازگشت ما به اجرای کامل تعهدات، بازگشت 
شرایط به قبل از شروع نقض فاحش برجام از سوی امریکاست. 
اما به محض آنکه چنین اتفاقی رخ بدهد، ما هم بلافاصله به انجام 

کامل تعهدات خود بازخواهیم گشت.
او با بیان اینکه رایزنی و مشورت با همه اعضای برجام ادامه 
خواهد داشت، اضافه کرد: از نظر ما فرآیند بازگشت امریکا به برجام 
تابع فرمول پیچیده ای نیست و با به کار افتادن اراده سیاسی این 
اتفاق با همه الزامات آن به سرعت می تواند رخ بدهد. به محض 
بازگشت دولت امریکا به تعهدات خود، ایران بدون فاصله زمانی 

به طور کامل تعهداتش را عملی خواهد کرد.
سفر طالبان با هماهنگی دولت افغانستان

سخنگوی دولت در واکنش به بحث هایی که نسبت به حضور 
هیأت طالبان در ایران درگرفت، با تأکید بر اینکه این ســفر با 
هماهنگی دولت افغانســتان و در تداوم این سیاست همیشگی 
ایران مبنی بر رایزنی با همه گروه های سیاسی در افغانستان و 
به منظور تقویت صلح و ثبات در این کشــور انجام شده است، 
گفت: نمی توانیم نســبت به ناامنی و بی ثباتی در افغانســتان 
بی اعتنا باشیم اما این به معنای وجود یک رابطه ویژه بین ما و 

گروه طالبان نیست.
او بــا بیان اینکه ایران آمادگــی دارد در هماهنگی کامل با 
دولت کابل با همه گروه های سیاسی و قومی افغانستان و رایزنی 
کرده و آنان را به مشارکت در گفت وگوهای ملی برای رسیدن 
به صلح پایدار تشویق کند، تصریح کرد: دیدار با هیأت طالبان 
بیش از هر چیزی نشانگر این اعتقاد همیشگی ما به این واقعیت 
است که چالش های امنیتی در افغانستان راه حل نظامی ندارد. 
می خواهیم اطمینان پیدا کنیم که طالبان در مسیر صلح و پرهیز 

از خشونت، مصمم است.
تخریب های بی سابقه علیه دولت

دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهوری درباره ضرورت 
گفت وگوی دولت با مردم اظهار کرد: پیش از کرونا، ارکان دولت 
سفرها و ارتباطات رو در روی خوبی  با مردم داشتند و در ایام 
کرونا هم با توجه به پروتکل های وضع شده از سوی ستاد ملی 

این ارتباطات به اشکال دیگری پابرجا بوده است.
ربیعی با بیان اینکه در هیچ دوره ای رسانه های خارجی به این 
گستردگی علیه دولتی نتاخته اند و در هیچ دوره ای هم مخالفان 
دولت اینچنین بی پروا و با حجم بالای منابع مالی دستاوردهای 
دولت را به چالش نکشــیده و تخریــب نکرده اند، تصریح کرد: 
تخریب دولت و اتهام زنی به او هزینه ای برای هیچ کس ندارد و 
به رغم اینکه دولت می داند در میان قوا تنها این حجم از تخریب 
فقط در مورد او اعمال می شود، با همه این حرف ها دولت باز هم 
برای گشودگی فضای نقد در جامعه استقبال می کند.سخنگوی 
دولــت ادامه داد: اتهام می زنند که دولت ارز ۴۲۰۰ تومان را به 
اقوام و نزدیکان خود پرداخت کرده، اگر این چنین است معرفی 

نکردن آنان به قوه قضائیه خیانت است.
در خرید واکسن تأخیر نداشتیم

ربیعی درباره فرآیند خرید و آغاز تزریق واکسن کرونا نیز با 
بیان اینکه تاخیری در خرید واکسن کرونا نداشتیم، اظهار کرد: 
ترامپ کشــور ما را در وضعیتی قرار داده بود که نمی توانستیم 
مانند سایر کشورها عمل کنیم. با این حال با بسیاری از کشورها 
مذاکره کردیم و آقای همتی ارز را تأمین کرد که ابتدا برای انتقال 

ارز با موانع زیادی روبه رو شدیم.
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بازگشت بودجه به نقطه صفر
تغییرات بیش از حد لایحه بودجه در کمیسیون تلفیق هم نمایندگان مجلس را راضی نکرد

 بودجه 1۴۰۰ تا اینجا صحنه یک تقابل و جنجال سیاسی تمام عیار بوده، آنقدر 
که نه تنها شاید رد کلیات آن هم در جلسه دیروز نقطه پایان این ماجرا نباشد، بلکه 
بعید هم نیست که رأی دیروز مجلسی ها تازه آغازی بر دور جدیدی از اختلافات شود. 
خط و نشان آنها برای دولت در جلسه دیروز که تا تهدید به استیضاح رئیس جمهوری 
توســط رئیس کمیسیون تلفیق بودجه هم پیش رفت، نه تنها بی سابقه ترین جلسه 
بررسی کلیات بودجه در تاریخ ایران را رقم زد که خود یکی از کم نظیرترین نمونه های 
اختلافات دو قوه بود. حالا با این وضعیت دولت باید یک بودجه سه دوازدهم به مجلس 
ارائه کند و بر سر بودجه جدید با بهارستان به توافق برسد. اما با دامنه اختلافات اخیر 

این توافق چگونه ممکن خواهد شد؟
دامنه دار شدن اختلافات بر سر بودجه 1۴۰۰ چندان هم عجیب نبود. فقط کافی 
است به یاد بیاوریم که در همان روزهای اول تقدیم لایحه توسط دولت، تمام مجلس 
از شــخص رئیس قوه مقننه گرفته تا مشاوران او و باقی نمایندگان علیه این لایحه 
صف کشیدند و از لزوم »به هم ریختن شاکله« آن سخن گفتند. حتی الیاس نادران، 
رئیس کمیســیون تلفیق بودجه در اولین اظهاراتش درباره این لایحه آن را »بودجه 
فروپاشی و نه اداره کشور« خوانده بود. قالیباف هم در اولین جلسه کمیسیون تلفیق 
بر لزوم »تغییرات گسترده به نفع مردم« در لایحه دولت سخن گفته بود. همین خط 
وسیاست برای بیش از یک ماه در کمیسیون تلفیق تعقیب شد و لایحه بودجه 1۴۰۰ 
آماج باران تغییرات عمده قرار گرفت. آنقدر زیاد که رئیس جمهوری نهایتاً معترض 
شد که این دیگر لایحه دولت نیست و قوه مجریه آن را قبول ندارد. یا معاون پارلمانی 
رئیس جمهوری هشدار داد که »لایحه« بودجه نباید تبدیل به »طرح« بودجه شود.  
پاسخ مجلس اما چیز دیگری بود؛ »به نفع مردم بودجه را تغییر دادیم.« عددها و رقم ها 
اما چیز دیگری می گفت؛ یکی از مهم ترین اعتراضات مجلســی ها این بود که دولت 
منابع و مخارج بودجه را غیر واقعی تعیین کرده و با این وضع دچار کســری بودجه 
گسترده خواهد شد. اما در کمیسیون تلفیق همین منابع مورد اعتراض نمایندگان به 
اندازه ٣۵درصد رشــد کرد و از ٨٣1 هزار میلیارد تومان به هزار و 1۴٣ هزار میلیارد 
تومان رساند. چیزی که یک تناقض بزرگ بود. همانطور که شعار معیشت مردم توسط 
نماینــدگان و افزایش چندین باره بودجه نهادهایی چون صدا و ســیما و حوزه های 
علمیه در عمل از نظر خیلی ها یک تناقض جدی به نظر می رســید. اما نه به جدیت 
اقــدام تناقض آمیز دیروز مجلس در دادن رأی منفی به کلیات لایحه ای که بیش از 
یک ماه است در کمیسیون تلفیق بودجه دستخوش تغییرات اساسی یا به گفته خود 
نمایندگان اصلاح شده است. در حقیقت نمایندگان مجلس به بررسی های همکاران 

خود در کمیسیون تلفیق هم اعتماد نکرده و به آن رأی منفی داده اند.

مجلس بیش از یک ماه و نیم به طور تمام قد از تصمیمات کمیسیون تلفیق برای 
بودجــه 1۴۰۰ دفاع کرد. تصمیماتی که خلاصه اش چیزی نبود جز زیر و رو کردن 
تمام اعداد و ارقام و ردیف های اصلی لایحه دولت. مهم تر اینکه این دفاع تمام قد در 
برابر انتقادات و مخالفت های جدی دولتی ها انجام می شد. با این فضا همه منتظر بودند 
که مجلس یازدهم به لایحه ای که دولت نه فقط دیگر لایحه خودش نمی دانست بلکه 

می گفت معیشت مردم را هم به خطر می اندازد رأی مثبت قاطعی بدهد.
 نتیجه رأی گیری اما کاملًا متفاوت بود؛ مجلس کلیات لایحه دولت یا دستپخت 
کمیســیون تلفیق را رد کرد تا یک سؤال جدی پیش بیاید؛ چرا حتی تا روز قبل از 
رأی گیری هیچ نشــان جدی از مخالفت مجلس با مصوبات کمیسیون تلفیق دیده 
نمی شــد؟ اگر سخنان محمد خدابخشی، نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه در 
گفت وگو با »ایرنا« در این رابطه درست باشد، باید گفت که ماجرا بیش از آنچه همگان 
فکر می کردند جای تعجب دارد. او گفته که »برخی از نمایندگان نمی دانستند که به 
لایحه بودجه رأی می دهند یا گزارش کمیســیون تلفیق مجلس، از این رو برخی از 

نمایندگان اشتباهی رأی دادند.«
او هم گفته که »برداشت ها در این زمینه متفاوت بود برداشت ما این بود که گزارش 
کمیسیون تلفیق بودجه به رأی گذاشته می شود همانطور که سال های قبل هم این 
چنین بود ولی بعضی برداشت شــان این بود که لایحه به رأی گذاشته خواهد شد.« 
احمد امیرآبادی فراهانی عضو هیأت رئیسه مجلس نیز  به نوع دیگری همین روایت 
را تأیید کرده و گفته: »من از تریبون مجلس شورای اسلامی گفتم که کلیات بودجه 
به رأی گذاشته شده است قبل از آن نمایندگان پرسیدند که این گزارش بودجه است 
و من از رئیس مجلس شــورای اســلامی این را سؤال کردم که ایشان گفتند کلیات 
بودجه است.« این ابهام یا ناآگاهی برخی نمایندگان درباره آیین نامه داخلی مجلس 
زمانی برجسته تر می شود که همه چهره های شاخص مجلس در قامت موافق گزارش 
کمیســیون تلفیق بودند و قبل از جلســه دیروز نشانه ای مبنی بر مخالفت جدی با 

تصمیمات این کمیسیون در بهارستان به چشم نمی خورد.
حالا بیاییم سراغ پاستور؛ دولتی ها از رأی منفی دیروز مجلس به بودجه استقبال 
کرده اند و گفته اند این می تواند باعث اصلاحات منطقی در مصوبه کمیسیون تلفیق 
شــود. این هم خودش نشانه دیگری است بر اینکه اتفاقات دیروز را باید تعجب آور و 
توضیح نمایندگانی چون محمد خدابخشــی را جدی دانست. علی ربیعی سخنگوی 
دولت پس از رأی دیروز مجلس، تغییرات اعمال شده از سوی کمیسیون تلفیق مجلس 
را سبب به هم ریخته شدن شالوده بودجه دانست که به زعم او »غنایی نیز به بودجه 

نبخشیده.« او حتی از نمایندگانی که دیروز رأی منفی دادند، تشکر کرد. 

بحث سیاسی درباره واکسن را 
کنار بگذاریم

روز گذشـــــــته حتــی اصلاحات گســـــترده کمیســــیون 
تلفیـــــق مجلــــــس در لایحه بودجه دولت هم نتوانســــــت 
نظــــــــر نمایندگان را جلب کند. طی دو ماهی که از تقدیم لایحه 
بودجه سال آینده به مجلس می گذرد، کمیسیون تلفیق براساس نظر 
کمیسیون های تخصصی اصلاحات گسترده ای در لایحه دولت اعمال 
کرد. این در حالی اســت که برخلاف انتقادات گســترده ای که برخی 
نمایندگان به لایحه بودجه دولت مطرح می کردند، اما در نهایت اکثر 
این انتقادات اساســی توسط کمیسیون تلفیق در لایحه اعمال نشد و 
حتی با تغییراتی که این کمیسیون در سقف بودجه اعمال کرد، کسری 

تراز عملیاتی بودجه نیز افزایش یافت.
از جمله ایرادات مطرح شده از سوی نمایندگان به لایحه بودجه دولت 
می توان به موارد زیر اشاره کرد: - رشد بودجه عمومی )۴6 درصد( لایحه 
نسبت به مصوب سال 99 - احتساب نرخ ارز ترجیحی ۴۲۰۰ تومانی و 
فسادآور بودن آن - عدم انجام اصلاحات ساختاری - سهم بالای منابع 
حاصل از صادرات نفت - افزایش مالیات ها در شرایط رکودی و تعطیلی 
مشاغل در شــرایط کرونا - سهم بالای بودجه شرکت های دولتی در 
لایحه بودجه - عدم رعایت عدالت در توزیع منابع و اعتبارات - اعمال 

ضریب یکسان اجرای افزایش حقوق کارمندان دولت
هرچند روز گذشــته کلیات بودجه در مجلس رد شــد، اما نتایج 
اصلاحاتی که توســط کمیســیون تلفیق در یک مهلت دوماهه داده 
شد، نشان می دهد که بودجه را با مشکلات حادتری مواجه کرده بود. 
ازجمله نتایج لایحه تلفیق مجلس می توان به موارد زیر اشاره کرد: - 
رشــد 1۰۰ درصدی لایحه تلفیق نسبت به مصوب 99 و عدم اعمال 
هیچ گونه کاهشــی در منابع و مصارف لایحه تقدیمی دولت - اعلام 
و اعمال نرخ تســعیر ارز 17۵۰۰ تومانی و شروع آثار و تبعات تورمی 
آن در جامعه - عدم انجام اصلاحات ساختاری که معتقد بودند دولت 
انجام نداده است. - افزایش سهم  ریالی منابع حاصل از صادرات نفت 
نسبت به لایحه دولت - افزایش مالیات ها خصوصاً در بخش مالیات بر 
ارزش افزوده - افزایش منابع هدفمندی یارانه ها )از طریق افزایش سهم 
صادرات فرآورده های نفتی و فروش داخلی( و افزایش سهم یارانه های 
نقدی و معیشتی حتی دهک های بالای درآمدی به قیمت افزایش تورم 
و کاهش ارزش پول ملی. - افزایش کسری تراز عملیاتی - اجازه واردات 
خودروهای لوکس مناطق آزاد به سرزمین اصلی که تبعیض ها را افزایش 
می دهد. - نقض برخی مفاد قوانین دائمی و اتخاذ تصمیماتی که از اندازه 
و قواره و اختیارات قانون بودجه سنواتی خارج است - افزایش غیرواقعی 
سرفصل های درآمدی به جهت پوشش هزینه ای مورد نظر - برهم زدن 
شاکله بودجه تقدیمی به گونه ای که مهر تأیید سایر نمایندگان ملت 

را نیز نتوانست کسب کند. 
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 خبر
  ایران تکلیف برجام را مشخص می کند

عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس گفت: ایران در صورت 
لغو تحریم ها، استرداد پول ها و پرداخت خسارت خروج آمریکا از برجام که بالغ 

بر 1۵۰ میلیارد دلار است به برجام برمی گردد.
ابوالفضل ابوترابی در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری خانه ملت، با اشاره به 
ادعاهای جدید رئیس جمهور فرانسه در زمینه برجام، گفت: با وجود تاکید مقام 
معظم رهبری بلافاصله بعد از خروج آمریکا از برجام ایران از این توافق خارج 
نشد و این اشتباه استراتژیک رئیس جمهور کشور بود. بهتر بود وقتی آنها زیر 
عهــد خود زدند ما هم از آن خارج شــویم.نماینده مردم نجف آباد در مجلس 
ادامــه داد: با این حال 1۴ بار آژانس بین المللی انرژی اتمی اقدامات برجامی 
ایران را تایید کرده اســت و شاهد بودیم اروپایی ها آقایان روحانی و ظریف را 
در زمینه کانال اینستکس فریب دادند، چرا که این کانال هیچ خاصیتی نداشت 
و قول اروپایی ها اجرایی نشــد در حالی که تهران به تعهدات خود عمل کرده 
بود.وی اظهار داشــت: اعتقاد دارم اگر مجلس به مســائل برجامی ورود نکرده 
بود و مصوبه رفع تحریم را تصویب نمی کرد، اروپایی  به مســیر قبلی خود را 
ادامه می داد یعنی همچنان ایران به تعهدات خود بی توجه به پایبندی طرف 
مقابــل پایبند می ماند.این نماینــده مجلس بیان کرد: مقام معظم رهبری در 
صحبت تلویزیونی بــا مردم تاکید کردند که در صورتی ایران به برجام بر می 
گردد که طرف های برجام به همه تعهدات خود عمل کنند، یعنی لغو تحریم 
ها صورت گیرد، پول های ایران به کشــور برگردد و خسارت این مدت خروج 
آمریکا از برجام به ایران که بالغ بر 1۵۰ میلیارد دلار برآورد شده است جبران 
شود.عضو کمیســیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس تاکید کرد: بعد 
از اجرا به تعهدات برجام آن زمان سر میز مذاکره می نشینیم تا بررسی کنیم 
آیا کشــوری می تواند به جمع توافق هسته ای اضافه شود یا خیر.این نماینده 
مجلس گفت: در حال حاضر فرانســه بدهکار ایران است و حق تعیین تکلیف 
برای ایران ندارد، چرا که به هیچ تعهدی عمل نکرده و این ایران است که باید 

برای آنها تعیین تکلیف کنند.

ســفر هفته گذشــته وزیر امور خارجه 
جمهوری اســلامی به پنج کشور منطقه، 
یک پیام مشترک داشت: »همکاری تنها راه 
تحکیم و بازگشت ثبات در منطقه است«؛ 
موضوعی کــه »محمدجوادظریف« در این 

سفر بارها بر آن تاکید کرد.
 »محمد جواد ظریف وزیر خارجه ایران از 
یکشنبه تا جمعه هفته گذشته به کشورهای 
جمهوری آذربایحان ، روسیه ، ارمنستان ، 
گرجســتان و ترکیه سفر و با همتایان خود 
و مقامات عالی این کشورها مذاکرات فشرده 
ای را برگزار کرد و این گفت و گو ها حامل 
پیام تحکیم همگرایی منطقه ای و تحکیم 
همکاری کشورهای منطقه برای تقویت صلح 

و ثبات در منطقه بود. 
 این ســفر با رایزنی هــای چندجانبه، 
راهبــردی و پراهمیت در قلمــرو تمامی  
بازیگــران و کنشــگران منطقه ای و محلی 
در اقلیــم قفقاز شــکل گرفــت و به گفته 
کارشناســان  نقطه عطفی بــرای تکوین 
تحولات شگرف در راستای استقرار و تحکیم 

صلح در منطقه شد.
 »همکاری شش جانبه« مهمترین پیام 
و نتیجه این ســفر بود که مــورد موافقت 
مقامات همه کشــورهای همســایه ایران ، 
جمهوری آذربایجان ، ترکیه ، ارمنســتان ، 
روسیه و گرجستان قرار گرفت و در صورتی 
که شــکل عملی آن تحقق یاید نتیجه آن 
تامین امنیت، رونق اقتصادی و گســترش 
روابط فرهنگی بین تهران، مســکو؛ آنکارا، 

باکو، ایروان و تفلیس خواهد بود.    
بــه گفته رئیس دســتگاه دیپلماســی 
جمهوری اسلامی ایران همکاری های شش 
جانبــه برای منطقه و بــرای ایران اهمیت 
ویــژه ای خواهــد داشــت. همچنین این 
ابتکار می توان مرحلــه جدیدی از احیای 
ساختارهای توسعه و رفاه را برای همه مردم 
منطقه در این شرایط بسیار حساس و خطیر 

بین المللی به همراه داشته باشد.
 این  ســفر منطقــه ای ظریف تحکیم 
همگرایی منطقه ای با مشارکت ارمنستان 
و جمهوری آذربایجان دو کشــور همسایه 
ایران )دو کشــوری که تا این اواخر دشمن 
خونی یکدیگر بوده و هزاران نفر از نیروهای 
دو طــرف در جنگــی خونیــن در قره باغ 
کشته شــده بودند( به عنوان هدف اصلی 
ســفر منطقه ای ظریف بود.مساله قره باغ 
از موضوعــات اصلــی دیــدار محمد جواد 
ظریف و ســرگئی لاوروف وزیران خارجه 
ایران و روسیه بود و در مذاکرات دو طرف، 

موضوع همگرایی ایران، روسیه، ارمنستان، 
گرجستان، ترکیه و جمهوری آذربایجان در 
فرمت شش جانبه برای توسعه همکاریها در 
وهله اول در عرصه های سیاسی و اقتصادی 
بررســی شــد در این مورد ایرنا دیدگاه دو 

کارشناس ارشد روسیه را جویا شد.  

 همگرایی در فرمت شش جانبه 
امری ضروری

الکســاندر ماریاســوف از کارشناســان 
سیاســی مطرح در باشگاه سیاسی والدای 
روسیه در باره امکان مشارکت شش جانبه 
برای گســترش همکاریها در منطقه قفقاز 
خاطرنشــان کرد: ایران و روسیه از قدرت 
های بــزرگ در همســایگی منطقه قفقاز 
جنوبی و دریای خزر هســتند و مسوولیت 
بســیار مهمی برای تامین ثبــات و فراهم 
اوردن امکان شکوفایی اقتصادی این منطقه 

بر دوش دارند.
 سفیر سابق روسیه در ایران در گفت وگو 
با خبرنگار ایرنا افزود: سفر وزیر خارجه ایران 
به کشــورهای منطقه و روسیه در راستای 
همین مسوولیت و تلاش های مسکو و تهران 
برای تامین ثبات منطقه قفقاز انجام گرفت و 
وی مذاکراتی با سرگئی لاوروف وزیر خارجه 
روسیه داشــت که با توجه به اظهارات دو 

طرف، این مذاکرات بسیار سودمند بودند.
ماریاسوف  معتقد اســت که مشارکت 
ایران و روســیه در فرمت شــش جانبه با 
کشورهای منطقه در وهله اول ارمنستان و 
جمهوری آذربایجان می تواند به رفع سریع 
پیامدهای دردناک جنگ اخیر ۴۴ روزه بین 
این دو کشور کمک کند و شرایط برای آغاز 

همکاریهای اقتصادی گسترده در منطقه را 
فراهم کند.

تبدیل  بــرای  گرانبها  فرصتی   
خصومت ها به همکاری

 ایرینــا فئودورووا کارشــناس ارشــد 
اندیشکده شرق شناسی آکادمی علوم روسیه 
نیز با اشاره به مذاکرات وزیران خارجه ایران 
و روسیه درباره مساله قره باغ اظهار داشت: 
امروز فرصت بسیار مهمی برای حل مسائل 
منطقــه قفقاز جنوبی و تبدیل خصومت ها 
در ایــن منطقه به همکاری و تعامل بوجود 
آمده اســت و این فرصت گرانبها را نباید از 
دســت داد. فئودورووا در گفت و گو با ایرنا 
به این نکته اشــاره کرد که مناقشه قره باغ 
امکان مداخله قدرت های فرامنطقه ای در 
امــور منطقه قفقــاز را فراهم کرده بود که 
این دخالــت خارجی می تواند کل منطقه 
و منطقه دریای خزر در همســایگی آن را 

بی ثبات کند.
این کارشناس روس معتقد است که نباید 
بــه آمریکا و برخی قدرت های غربی اجازه 
حضور در منطقه قفقاز داده شــود و چنین 
وضعیتــی می تواند زمینه برای بی ثباتی و 
فعالیت تروریست ها در منطقه را فراهم کند 
که برای همه کشورهای منطقه ازجمله ایران 
و روسیه شرایط ناگواری بوجود خواهد آمد.

سفیر ایران در تفلیس هم گفت: ابتکار 
سفر منطقه ای وزیر امور خارجه ایران نقطه 
عطفی در تکوین تحولات شگرف در راستای 
استقرار و تحکیم صلح در منطقه قفقاز شد.

علاوه بر تحکیم همگرایی بین کشورهای 
منطقه در سفر ظریف، گفت و گو پیرامون 

برجام و تاکید بر موضع ثابت ایران در این 
مورد با توجه به آغاز دوره جدید ریاســت 
جمهوری آمریکا هم در سفر به روسیه مورد 
تاکیــد قرار گرفت به به طوری که برجام از 
موضوعات مهم در مذاکرات ظریف و لاوروف 
بود. وزیر امور خارجه ایران در مســکو در 
ایــن مورد موضع ایران با توجه به شــروع 
بکار دولت جدید در آمریکا به خبرنگار ایرنا 
گفت: آنچه برای ما در دولت جدید آمریکا 
مهم است و به آن توجه خواهیم کرد رفتار 
دولــت بایدن در حذف عملی تحریم هایی 
هســت کــه  در دوران ترامپ بر جمهوری 

اسلامی ایران تحمیل شد.
ظریف بــا بیان اینکه ترامپ در ســال 
۲۰1٨ از برجام خارج شد و به تحریم ایران 
پرداخت و آمریکا حتی کشــورهایی را که 
برجــام را رعایت مــی کردند مجازات کرد 
اظهار داشــت:: ما یک سال صبر کردیم بر 
اساس برجام تلاش کردیم و می خواستیم 
کشــورهای اروپایــی را وادار کنیم که آن 
را اجرا کنند. درســال ۲۰19 اعلام کردیم 
که تعهــدات خود را کاهــش می دهیم و 
در همان ســال با رعایت استراتژی شروع 
به کاهش تعهدات خود کردیم. متاســفانه 
کشــورهای اروپایی نتوانستند به تعهدات 

خود عمل کنند.  
وی ادامــه داد: اگر طــرف آمریکایی به 
تحریم های خود پایــان دهد و از مداخله 
در همــکاری های اقتصادی ایران با جهان 
خودداری کند و ما شــاهد نتایج این اقدام 
آنها باشیم تهران به اجرای تعهدات خود در 
برجام خواهد پرداخت.وزیر خارجه روسیه 
نیز که کشورش از حامیان اصلی برجام است 

در نشست خبری مشترک با ظریف پس از 
مذاکرات با وی خاطرنشان کرد که با طرف 
ایرانی درباره برجام گفت و گو کرده است و 
دو طرف در موضوع توافق هسته ای موضع 

واحدی دارند.  
وی ادامه داد: ما اتفاق نظر داریم که همه 
شــرکت کنندگان در برجام باید در اجرای 
معامله هســته ای مطابق قطعنامه ۲۲٣1 
شــورای امنیت مشــارکت داشته باشند و 
امیدواریم تلاش ها برای حفظ برجام به ثمر 

بنشیند و آمریکا به آن بازگردد.

 توســعه همکاریهای دوجانبه از 
تا گسترش  واکســن  تولید مشترک 

نیروگاه هسته ای بوشهر
بخش مهمــی از مذاکــرات وزیر امور 
خارجه ایران با همتای روسی خود به توسعه 
همکاریهای دو کشــور اختصاص داشت و 
موضوعات مختلف ازجملــه حمل و نقل، 
انرژی و موضوعــات همکاریهای اقتصادی 

ایران و روسیه را شامل می شد.
 وزیر امور خارجه ایران در نشست خبری 
با لاوروف از ثبت واکسن روسی کرونا با نام 
»اسپوتنیک وی« در ایران خبر داد و گفت 
که واکسن روسی اسپوتنیک وی روز گذشته 
در ایران ثبت و از ســوی مقامات بهداشتی 
ایران تایید شد و امیدواریم بزودی بتوانیم 
این واکســن را هم خریداری کنیم و هم از 
طریق موسســات مربوطه ایران و روسیه، 
تولید مشترک آن را داشته باشیم.لاوروف 
نیز در ادامه نشســت خبــری با ظریف به 
همکاری ایران و روسیه در عرصه مبارزه با 
ویروس کرونا اشاره و اضافه کرد: در عرصه 
مبارزه با کرونا سازمان های مربوطه ایران و 
روسیه در تماس هستند. بلوک اول نیروگاه 
هسته ای بوشــهر با ظرفیت تولید یکهزار 
مگاوات برق هسته ای از چند سال پیش به 
بهره داری رسیده و برق تولیدی این مرکز 
هسته ای بخشی از نیازهای ایران به نیروی 
برق را تامین می کند. ایران و روسیه درباره 
احداث فاز دوم و ســوم نیروگاه هسته ای 
بوشهر با مشــارکت روس اتم و پیمانکاران 
ایرانی موافقت کرده اند و بر اساس اطلاعات 
موجود بتون ریزی واحد دوم در حال انجام 
است و میدانی هم برای احداث بلوک سوم 
نیروگاه هسته ای بوشهر تعیین شده است.

مســائل مربوط به احداث ایــن دو بلوک 
نیــروگاه هســته ای بوشــهر در مذاکرات 
 ظریف و لاوروف مطرح و دو طرف درباره آن

 گفت و گو کردند.

پیام سفر منطقه ای ظریف چه بود؟

خطا های مدیران، حاصل آشفتگی »حس نسبت«!
به معنی قدرت تشــخیص )درست از غلط یا خوب از بد یا یک کلاغ چهل 
کلاغ کردن( نمونه هائی از طیف گســترده خطا های تشخیص و نشانگر انواع 
خطا های روانی و رفتاری همه افراد انســانی است که در علوم رفتار شناسی و 

مدیریت جایگاه بسیار مهمی را احراز کرده است.
بدیهی است که حس نســبت معیوب ایرانیان، توسط دولتمردان، حکام و 
مدیران از گذشته دور تکرار شده و همچنان ادامه پیدا کرده است. دکتر رنانی 
این مسئله را در طول تاریخ ایران تا زمان حاضر در ده ها مورد به تصویر کشیده 
و حتی مــوردی از خیال پردازی و خطای مدیران برنامه ریزی را در خصوص 
برنامه دورنمائی ۲۰ ساله ایران به تصویر کشیده است، ولی ما در این مقاله سعی 

می کنیم راه رهائی از خطا های مدیران انقلاب را تجویز نمائیم.
در نظریه پردازی های مدیریتی گفته می شــود بدون هدف هر راهی برویم 
درســت است، زیرا ما هدفی تعیین نکرده ایم که ما را از حرکت غلط بازدارد؛ 
بنابراین هدفمند بودن اســت که راه رســیدن به آن را برایمان روشن و هموار 
می کند. اهداف یا نتایجی که می خواهیم به دست آوریم می توانند فوری، کوتاه 
مــدت و یا حتی غایت و نهایت ان چه را که می خواهیم در زندگی به دســت 

آوریم نشان دهند.
سلســله مراتب اهداف در مدیریت به این شــکل مورد بحث قرار می گیرد: 
ما در زندگی چه می خواهیم. فلســفه و رســالت ما از زندگانی چیست؟ ایده و 
آرمان نهائی ما در زندگی چیســت و یا آن چیست که اگر آن را در زندگی به 
دســت آوریم می گوئیم به سرمنزل مقصود رسیدیم. پیوند اهداف را می توانیم 

به شکل زیر متصور شویم:
تحقق اهداف کوتاه مدت سرمنشــا، رســیدن به اهداف میان مدت است و 
تحقق اهداف میان مدت وسیله وابزار رسیدن به اهداف طویل المدت و بالاخره 
تحقق اهداف دورنمائی و در غایت و در نهایت امر، تحقق ایده، آرمان و رسالت 
ما از زندگی را در بر می گیرد و در این وضعیت است که می گوئیم من یا ما به 
آنچه می خواستم رسیدم یا رسیدیم. بدیهی است اگر ما غایت و فلسفه زندگی 
خــود را در صلح اجتماعی، امنیت، رفاه و خود یابی در نظر بگیریم برنامه های 
دورنمائی ناشی از آن، استراتژی ها و برنامه های کوتاه مدت عملیاتی جاری ما 
به کلی متفاوت از زمانی اســت که ما رسالت و فلسفه زندگی خود و جامعه را 
در برابــری مطلق افراد یک جامعه یا حتی جوامع )هر کس به اندازه توانش و 
به هر کس مطابق نیازش( و یا حاکمیت و حکومت مطلق افراد فرودســت در 
کل جهان تعیین نمائیم. در برنامه های اقتصادی کشور نیز می بینیم که با کلی 
شکوه، افتخار و تبلیغات، اهداف دورنمائی اقتصاد کشور تحت عنوان اهداف ۲۰ 
ساله تا سال 1۴۰۴ )که فقط ۴ سال آن باقی مانده است( را در نظر گرفتیم و بر 
اساس آن نیز برنامه های میان مدت ۵ ساله برای طی نمودن این مسیر و رسیدن 
به آرمان های نهائی تدوین شــد. اکنون چندین برنامه های ۵ ساله را پشت سر 
گذاشته ایم و قرار بود رشد اقتصادی سالی ٨.۵درصد را تجربه نمائیم و از نظر 
کلیه شاخص های اقتصادی اجتماعی، جز، پنج کشور پرقدرت اقتصادی منطقه 
قرار داشته باشیم. ما در این مدت نه تن ها هیچگاه به رشد اقتصادی ٨.۵ درصد 
نرسیدیم، بلکه رشد منفی را نیز در این مدت تجربه کرده ایم؛ پس این برنامه ها 
چگونه می تواند ما را به اهداف دورنمائی تعیین شده 1۴۰۴ برساند و توسعه و 

ارتقای اقتصادی ما را در بر داشته باشد.
در حقیقــت ما دیگر نمی توانیم در زمان باقی مانده به مقاصد و آرمان های 
نهائی تعیین شده دسترسی پیدا نمائیم؛ بنابراین تکلیف چیست؟ آیا راه دیگری 
به غیر از تجدید نظر در آرمان های نهائی برای ما باقی مانده است؟ بدیهی است 
که با این تجدید نظر های اساســی در آرمان های نهائی می توانیم با برنامه ها و 

ابزار های متناسب به سوی اهداف منطقی تعیین شده حرکت کنیم.
بدون این بازنگری ها و بدون این تجدیدنظر ها در انتخاب رسالت و آرمان های 
نهائی از آنچه می خواهیم به آن برسیم، یعنی تنها با اتکا به آرمان های غیر واقعی، 
شــعارگونه و تخیلی نمی توانیم گام موثری در این مسیر برداریم و دست آخر، 
تنها رشــته هائی از اوتوپیای خیال پردازانه در مورد مسائلی مانند رشد، شتاب 
و جهش اقتصادی و توسعه تجاری در دست ما می ماند.ما در سال های قبل در 
حوزه اقتصاد و تجارت با چندین چالش جدی مواجه بودیم که سیاستگذاران 
و فعالان این عرصه را با  مشکلات بزرگی مواجه کرده بود و بار ها و بار ها توسط 
کارشناســان اقتصادی به آن اشاره شــده است. این مشکلات در سال گذشته 
میلادی با همراه شــدن با همه گیری ویروس کرونا در جهان و پیامد های آن 
بــه حداکثر رســید. نمونه هائی از این چالش ها قفل شــدن درآمد های ارزی 
کشــورمان در بانک های خارج از کشور، شدت گرفتن مسائل تجارت خارجی 
در اثــر تداوم یافتن تحریم ها، صعود قیمت ارز های خارجی و یا کاهش ارزش 
پول ملی کشورمان، رشد بیمارگونه کسری های مزمن بودجه دولت و تورم های 
حاصل از آن، تشــدید بیکاری و فقر به علل مختلف از جمله پیامد ها و عواقب 

ناشی از اپیدمی کرونا.
طبیعتا ترکش های تغییر و تحولاتی که ورود شــیوع این ویروس در نظام 
اقتصادی جهان ایجاد کرد، اقتصاد و تجارت کشور ما را نیز بی نصیب نگذاشت 
و باعث شد مشکلات بزرگی در مسیر توسعه کشور ایجاد شود.ما وقتی عملکرد 
جوامع مختلف را در زمینه های تجاری مورد بررسی قرار می دهیم، می بینیم که 
این عملکرد حاصل یک سری از فعالیت هایی است که نهاد های وابسته، آن را به 
اجــرا درآورده اند. به این ترتیب، برنامه های روزمره ارگان های حکومتی و قوای 
ســه گانه و نهاد ها و سازمان های اثر گذار باید فلسفه وجودی، رسالت و آرمان 
نهائی خود را واقع بینانه ترسیم و حرکت خود را در مسیر جدید شکل دهند تا 
نهاد ها و زیر مجموعه های مرتبط نیز، کل سیستم را هماهنگ به سمت اهداف 

واقع بینانه و خالی از خطای حس نسبت به حرکت در آورند.

اختصاص ۱۲هزار میلیارد ریال اعتبار براي آذربایجان غربي در دستور كار است
معاون رییس جمهوري و رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: اختصاص 
حدود 1۲ هزار میلیارد ریال اعتبار ویژه براي توسعه آذربایجان غربي در 
دســتور کار دولت است که در این ســفر، موارد مربوط به اختصاص این 

اعتبار مورد بررسي قرار مي گیرد.
به گزارش روابط عمومي و امور بین الملل سازمان برنامه و بودجه کشور، 
محمدباقر نوبخت در گفت و گوي ویژه خبري ســیماي مرکز آذربایجان 
غربي که با هدف توضیح برنامه هاي سفر ۲ روزه معاون رییس جمهوري 
به اســتان برگزار شــد، افزود: از این میزان حدود 6 هزار و ٣۰۰ میلیارد 
ریال در حوزه طرح هاي زیربنایي و پنج هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال نیز در 

حوزه کمک به اجراي طرح هاي تولیدي در نظر گرفته مي شود.
وي افزود: راهکارهاي اختصاص این بودجه در این سفر تا پایان مدت 
فعالیت دولت تدببیر و امید در آذربایجان غربي مورد بررسي قرار مي گیرد 

تا زمینه ارتقاي شاخص هاي استان در این مدت فراهم شود.
معاون رییس جمهوري با اشاره به اینکه ما موظف هستیم تا طرح هاي 
وعده داده شــده را تا پایان دولت به اتمام برسانیم، بیان کرد: در ۲ سفر 
رییــس جمهوري و هیات دولت به آذربایجان غربي 111 طرح براي این 
استان تعریف و اعتبار مربوط به آنها ۲۵ هزار و 7۲۰ میلیارد ریال در نظر 
گرفته شده که البته با وجود هزینه کرد ۵6 هزار میلیارد ریالي، همچنان 6 
هزار و ٣7۰ میلیارد ریال دیگر مورد نیاز ٣6 طرح باقي مانده از آنهاست.

دکتــر نوبخت ادامه داد: البته براي این ٣6 طرح باقي مانده، 19 هزار 
میلیارد ریال مورد نیاز بوده که حدود 1٣ هزار میلیارد ریال آن اختصاص 
یافته و در صدد اختصاص باقي مانده آن هســتیم.وي همچنین با اشاره 

به نامگذاري امسال به نام سال جهش تولید از سوي رهبر معظم انقلاب 
و اهتمام دولت مبني بر انجام اقدامات لازم براي تحقق فرمایشات معظم 
له در این خصوص، اظهار کرد: در این راســتا اتمام ۲۲ طرح تولیدي در 
آذربایجان غربي در دســتور کار دولت قرار گرفته که براي اتمام آنها پنج 
هــزار و ۵۰۰ میلیارد ریال اعتبــار با همراهي بخش خصوصي و بانک ها 
 نیاز اســت.وي گفت: با اجراي این طرح ها براي 9۵۰ نفر در آذربایجان

 غربي فرصت شغلي ایجاد مي شود که امیدواریم در تحقق این امر مثمر 
ثمر باشیم.

رییس سازمان برنامه و بودجه همچنین تحویل کلید واحدهاي بازسازي 
شده زلزله قطور خوي را از دیگر برنامه هاي سفر به آذربایجان غربي عنوان 
کرد و افزود: همچنین ساخت ۲ هزار واحد مسکوني براي کم درآمدها در 

این استان در این سفر آغاز مي شود.

دکتــر نوبخت همچنین یکــي از مهمترین برنامه هاي این ســفر را 
بررســي وضعیت طــرح انتقال آب به دریاچه ارومیــه اعلام کرد و ادامه 
 داد: تاکنــون ۵1 هزار میلیــارد ریال براي این دریاچه از ســوي دولت

 هزینه شــده که بــا قیمت هاي امروزي، این رقم بــه حدود 1۲۰ هزار 
میلیارد ریال بالغ مي شود.

وي اضافــه کرد: با وجود مضایق مالي قابل توجه، دولت تدبیر و امید 
از هیچ تلاشي براي احیاي دریاچه ارومیه فروگذار نکرده و من تعهد مي 
کنم که با همه سختي ها تا پایان اقدامات دولت براي احیاي این دریاچه 

نیز کم نخواهیم گذاشت.
دکتر نوبخت تاکیــد کرد: ما به هیچ وجه براي دریاچه ارومیه نیاز به 
ردیف خاص و مشــخصي نداریم و با اختصاص بودجه احیاي دریاچه از 

بخش هاي مختلف، مشکلي نیز در این خصوص وجود ندارد.
معاون رییس جمهوري همچنین با اشاره به لزوم توجه بیشتر مجلس 
شــوراي اســلامي به بهبود وضعیت بودجه پیشنهادي سال آینده، اظهار 
کرد: با وجود برخي ســخنان نمایندگان مبني بر افزایش تورم با بودجه 
پیشنهادي دولت، تغییرات انجام شده در بودجه توسط کمیسیون تلفیق، 
تراز عملیاتي بودجه ســال آینده را با شکاف بیشتري مواجه مي کند که 

همین امر نیز تورم زاست.
دکتر نوبخت با اشاره به اقدامات دولت تدبیر و امید در راستاي بهبود 
وضعیت تورم و حتي یک رقمي کردن تورم در کشور بیان کرد: باید تلاش 
کنیم تا در سال آینده، شاهد افزایش بیشتر تورم در کشور نباشیم که در 

این خصوص، همراهي مجلس بسیار ضروري به نظر مي رسد.

دستیار ویژه رئیس مجلس در امور بین الملل گفت: 
تلاش آمریکا و  عربستان سعودی در استفاده مدیریت 
شــده و ابزاری از تروریســم و دامن زدن به ناامنی و 
رشد آن در عراق و منطقه از جمله علل ناامنی ها است.

بــه گــزارش خبرگــزاری خانــه ملت، حســین 
امیرعبداللهیان دســتیار ویژه رئیــس مجلس در امور 
بین الملل روز گذشته)یکشنبه، 1۲ بهمن ماه( با هنیس 
پلاسخارت نماینده ویژه دبیرکل سازمان ملل در امور 

عراق دیدار و گفت و گو کرد.
امیرعبداللهیان در ابتدای این دیدار، ضمن تاکید بر 
روابط عمیق و راهبردی میان دو کشور، گفت: مناسبات 
تهران و عراق همواره روند دوستانه و  رو به رشدی دارد.

دســتیار ویژه رییس مجلس و  مدیرکل بین الملل 
همچنین بر اهمیت تداوم فعالیت یونامی در هماهنگی 
بــا نهادهای قانونــی از جمله مجلــس و دولت عراق 

تاکید کرد.
وی بــر همین اســاس تصریح کــرد: تلاش برخی 
کشورها از جمله آمریکا و  عربستان سعودی در استفاده 
مدیریت شده و ابزاری از تروریسم و دامن زدن به ناامنی 
و رشد آن در عراق و منطقه از جمله علل نا امنی ها در 

عراق و منطقه است.
امیرعبداللهیــان توجه به جایــگاه مهم مرجعیت و 
حمایت از روند سیاسی و انتخاباتی عراق را یک فرصت 

مهم برای همه عراقی ها برشمرد.

مدیرکل بین الملل مجلس در ادامه با اشاره به ترور 
آمریکایی سردار سلیمانی و ابومهدی المهندس عنوان 
کرد: سازمان ملل متحد برای تضمین امنیت منطقه باید 
به مســئولیت بین المللی خود در ماجرای ترور سردار 
سلیمانی و ابومهدی المهندس -قهرمانان بزرگ ملی و 

بین المللی مبارزه علیه تروریسم- عمل کند.
وی در ادامه با بیان اینکه دشمنان بار دیگر امنیت 
عراق را هدف قرار داده اند، تاکید کرد : باید با ریشه ها 

و عوامل افراط گرایی و تروریسم مبارزه کرد.

امیرعبداللهیان با انتقاد از رفتار دوگانه کاخ ســفید 
افزود: آمریکا باید از رویکرد مبتنی بر استاندارد دوگانه 
در بازی سیاسی-امنیتی و تقویت تروریسم دست بردارد.

وی تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران با قدرت از 
امنیت  و ثبات عراق حمایت می کند و ما امنیت عراق 
را امنیت ایران می دانیم و به طرف هایی که به دنبال 
رشد مجدد تروریسم در عراق، سوریه و  منطقه هستند 

هشدار جدی می دهیم.
دستیار ویژه رئیس مجلس در امور بین الملل با اشاره 

به انتخابات پارلمانی پیش روی عراق اظهار داشت: ما 
به رأی و  تصمیم  مردم عراق احترام می گذاریم؛ امروز 

عراق نمونه ای از دموکراسی در منطقه است.

 هنیس پلاسخارت: ریشه داعش باید از میان 
برداشته شود

هنیس پلاســخارت نیز در این دیدار گفت: ریشــه 
های تروریســم باید از میان برداشته شود و با شکست 
نظامی داعش نمی توان امیدوار بود که هســته اصلی 

آنها از بین رفته باشد.
وی افزود: عراق در شرایطی قرار دارد که می تواند 
بــرای خود تصمیم بگیرد و بــا رفع اختلافات موجود، 

انتخابات خود را برگزار کند.
پلاســخارت در ادامه با بیان اینکه بحث ناامنی در 
عراق فقط منحصر به داعش نیست و متاسفانه عوامل 
دیگــری در آن نقش دارد، عنوان کرد: ما نیز معتقدیم 
ترور ســردار ســلیمانی و ابومهدی المهندس تاثیرات 

زیادی بر دو ملت و منطقه داشته است.
نماینده ویژه دبیرکل سازمان ملل در امور عراق در 
پایان خاطرنشــان کرد: سازمان ملل به دنبال برقراری 
صلح و امنیت است و برای برگزاری یک انتخابات آرام 
در عراق تمام تلاش خود را خواهد کرد. این به معنای 
دخالت در امور عراق نیست، بلکه فقط نظارت خواهیم 
داشت تا یک انتخابات سالم برگزار شود که برخواسته 

از رای مردم است.

ایران با قدرت از امنیت و ثبات عراق حمایت می كند
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رئیس سازمان برنامه و بودجه کل کشور 
گفت: منابع عمومی در لایحه بودجه ســال 
1۴۰۰ بالــغ بر ٨۴1 هــزار میلیارد تومان از 
ســوی دولت اعلام شد که رشد ۴7 درصدی 

و زیادی داشت.
به گزارش خبرنگار خبرگزاری خانه ملت، 
محمدباقر نوبخت در نشست علنی روز )سه 
شنبه ، 1۴ بهمن ماه( مجلس شورای اسلامی 
و در جریان بررسی کلیات گزارش کمیسیون 
تلفیق لایحه بودجه 1۴۰۰ گفت: در جریان 
بررسی کلیات لایحه بودجه سال آینده مطالب 
متنوعی از سوی نمایندگان بیان شد، غیر از 
جمــع فرهیخته و بزرگوار حاضر در مجلس، 
ملت بزرگ ایران از طریق رسانه ملی گفت و 

شنود ما را دنبال می کنند.
وی ادامه داد: انتظاری که هم شــما و هم 
مردم بزرگوار ایران داشتند این بود که از 1۲ 
آذرماه که لایحه بودجه 1۴۰۰ تقدیم مجلس 
شد و اظهاراتی در زمینه اشکالات آن از نظر 
نمایندگان عنوان شد، بیان شوند که برطرف 

شده است یا خیر؟ 
رئیس سازمان برنامه و بودجه کل کشور 
اظهار داشــت: می دانید که به محض تقدیم 
لایحه بودجه که خوشخبتانه در دولت یازدهم 
و دوازدهم دقیقا در موعد مقرر قانونی تقدیم 
مجلس شد، اختیارات رئیس جمهور در امور 
برنامه و بودجه به بنده تفویض شــد، چرا که 
اصل 1۲6 قانون اساسی می گوید امور برنامه 
و بودجه از اختیارات رئیس جمهور است و می 

تواند آن را به دیگران تفویض کند.
نوبخت با اشــاره به انتقاداتی که نســبت 
به لایحه بودجه وجود داشــت، گفت: اولین 
انتقادی که مطرح شد، رشد منابع و مصارف 
در لایحه بودجه سال 1۴۰۰ بود که با تعابیر 
مختلف از آن انتقــاد به عمل آمد، از این رو 
ملت منتظر اســت ببینند آیا مجلس بعد از 
بررسی دو ماهه لایحه و اختیارات تغییراتی 
که دارد، اشــکالات و انتقادات برطرف شده 

یا تصویب شد؟
وی بیــان کرد: منابــع عمومی در لایحه 
بودجه سال 1۴۰۰ بالغ بر ٨۴1 هزار میلیارد 
تومان از ســوی دولت اعلام شــد که رشد 
۴7 درصدی و زیادی داشــت، باید گفت در 
کمیسیون متشکل از نمایندگان مجلس، این 
رقــم به یک هزار و 1۲۰ هزار میلیارد تومان 

افزایش یافت.
نوبخــت تاکید کرد: اگر انتقــادات برای 
رشــد این رقم وجود داشت، چرا نمایندگان 
با انتقادات، ۲ماه فضای سیاســی کشــور را 
تحت تاثیر قرار دادند و چرا اصلاح ساختاری 
را که می گفتند باید در لایحه صورت گیرد، 

رقم نزدند.
رئیس سازمان برنامه و بودجه کل کشور 
گفت: رئیس مجلس بارها از ضرورت اصلاح 
ساختار گفتند و سازمان گزارش مدون و کامل 
خویش را در اختیار رئیس مجلس قرار داد تا 

اصلاحات صورت گیرد.
نوبخت گفت: آنچه تحت عنوان رشــد در 
لایحه بودجه ارائه شــده از سوی دولت بیان 
می شد، از سوی کمیسیون تلفیق بر آن خط 
بطلان کشــیده شد، در واقع نسبت به حجم 
بودجه انتقادات زیادی وجود داشت، اما اکنون 

بودجه تقلیل نیافته است.
رئیس سازمان برنامه و بودجه کل کشور 
تصریح کرد: همچنین نســبت به وابستگی 
بودجه به نفت انتقاد می شــد، اما این مهم 
در اصلاحات صورت گرفته نسبت به گذشته 
رشــد یافته و به 199 هــزار میلیارد تومان 

افزایش یافته است.
وی ادامــه داد: امــروز مــردم حق دارند 
بدانند نمایندگان را انتخاب کرده اند، به گفته 
خودشان مبنی بر کاهش سهم نفت در منابع 
پایــدار مانده اند یا خیر؟ این رقم به بیش از 
16 هزار میلیارد تومان افزایش یافته است که 
معادل 9۰ هزار بشــکه در روز به دولت اجازه 
داده شده علاوه بر پیش بینی خود در لایحه، 

به فروش برساند.
معاون رئیس جمهور افزود: همه نمایندگان 
مطلع هستند اکنون در حال بررسی بودجه 
چهارمین ســال محاصره اقتصادی هستیم، 
دولت سه ســال محاصره بزرگ اقتصادی را 
پشت سر گذاشته و آنهایی که خواب می دیدند 
طرح های بزرگ عمرانی به ثمر نمی رســد، 

اکنون شــاهد تکمیل پروژه های نیمه تمام 
هستند که به معنای عمران و آبادانی است.

نوبخت خطاب به رئیس مجلس شــورای 
اســلامی گفت: گزارشات محرمانه خزانه هر 
هفته و هر ماه تقدیمتان می شود. آیا دولت 
66 هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان برای طرح های 

عمرانی تخصیص نداده است؟
رئیس سازمان برنامه و بودجه کل کشور 
تصریح کــرد: برخی درصــدد اجرای طرح 
تابستان داغ و به ســتوه آوردن مردم بودند، 
اما تلاش شد تا کاهش قدرت خرید با برخی 
افزایش ها جبران شود، از این رو طرح تابستان 
داغ خنثی شــد و بدون شک پاداش صبر و 

مقاومت خودمان را دریافت خواهیم کرد.
وی ادامه داد: درآمد 1۰9 میلیارد دلاری به 
چند میلیارد دلار کاهش یافته است و بعد از ٣ 
سال محاصره اقتصادی که از ذخایر استفاده 
شده، نیازی بگوییم که در چه شرایطی هستیم.

معاون رئیس جمهور افزود: بیش از 1٨۰ 
هزار میلیارد تومــان افزایش در بخش های 
مختلف صورت گرفته است، حتی هدفمندی 
یارانه ها بیش از سنوات گذشته به نفت وابسته 
شده و این درحالی است که کمیسیون تلفیق 
دو ماه فرصت داشت روی این موضوع متمرکز 
شود. اکنون کمیسیون تلفیق مهر تایید بر رد 
انتقادات مبنی بر وابســتگی زیاد بودجه به 

نفت زده است!
نوبخت درخصوص برخی انتقادات نسبت 
به ضرورت حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی و مبارزه 
با رانت در این عرصه اظهار کرد: تلاش شــد 
با پرداخت یارانه اضافی، آثار برخی مســائل 
را برطــرف کنیم؛ ارز ۴۲۰۰ تومانی که برای 

کالاهای اساسی پیش بینی شده بود، طی چند 
سال گذشته از ۲۵ میلیارد دلار به 1۴ میلیارد 
دلار، به ٨ میلیارد دلار و نهایتاً به ۵.۵ میلیارد 

دلار کاهش یافته است.
رئیس سازمان برنامه و بودجه کل کشور 
تصریح کرد: برخی مسائل مطرح شده عناوین 
مجرمان است که بگویند طرفداران خاصی از 
این ارز و رانت اســتفاده می کنند، در حالی 
که می خواهم اســامی افرادی که ارز ۴۲۰۰ 
تومانی را دریافت کرده و در سایت مرتبط با این 
موضوع وجود دارد، برای نمایندگان افشا شود.

وی ادامه داد: البته برخی هم خطا کرده و 
همکاری نداشتند و پس از دریافت ارز یا کالا 
وارد نکردند یا با قیمت بالاتر به فروش رساندند 

که باید با آنها برخورد شود.
نوبخت گفت: در حال حاضر ارز به قیمت 
۴۲۰۰ تومان است و مردم ضعیف با مشکلات 
فعلی روبرو هستند که با افزایش این قیمت 
مشکلات آنها چند برابر خواهد شد لذا یک نهاد 
یا سازمان باید مسئولیت این موضوع را بپذیرد 
چرا که ما آن را نمی پذیریم و بدون تمهیدات 
 ETS نمی توانیم ارز ۴۲۰۰ تومانی را به نرخ آزاد
تبدیل کنیم و اگر این اتفاق بیفتد مشخص 

نیست بتوان جلوی گرانی را گرفت یا خیر.
وی در ادامــه با بیان اینکه طبق تصمیم 
کمیسیون تلفیق قرار است به جای افزایش 
نــرخ ارز، ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومان به یارانه هر 
فرد اضافه شــود، عنوان کرد: در حال حاضر 
نیز به یارانه ها اضافه کرده ایم اما آیا افاقه کرد؟

معاون رئیس جمهور در ادامه ضمن خطاب 
قرار دادن مجلس انقلابی سوالی مطرح کرد 
و ابراز داشت: آیا می خواهید اجازه دهید تمام 

خودروهای لوکسی که سال ها اجازه ورود به 
کشور را نداشته اند صرفاً برای دریافت مالیات 
و ارزی کــه قیمت آن به 17 هــزار و ۵۰۰ 
تومان افزایش یافته است، به کشور وارد شود. 
مگر ما ممنوعیت واردات خودروهای لوکس 

را نداشتیم؟
نوبخت ادامــه داد: آیا می خواهید از فردا 
ماشین های لوکس مناطق آزاد در خیابان های 
شهرها حرکت کنند؟ جواب شما به مردم چه 
خواهــد بود؟ آیا صرفاً برای دریافت مالیات و 
عوارض حاضر به این اقدام هستید که باعث 
افزایش رانت می شود و مشخص نیست این 

رانت به چه کسانی می رسد.
وی در ادامه با اشاره به کاهش ارزش پول 
ملی کشــور عنوان کرد: ما به صورت رسمی 
ارزش پول ملی را تقلیل نداده ایم؛ قیمت ارز 
۴ تا ۵ سال زیر ۴ هزار تومان بود و اگر اکنون 
به رقم 17 هزار و ۵۰۰ تومان برســد یعنی 
بودجه به گونه ای بســته می شود که اجرایی 

نخواهد شد.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه در ادامه 
تأکید کرد: مجلس انقلابی باید نرخ ارز را پایین 
بیاورد تا به قیمت واقعی برسد؛ مجلس باید 
جلوی گرانی و تورم را بگیرد تا مردم بتوانند 

با درآمدهای رایج زندگی کنند.
نوبخت در ادامه ضمن تشکر از کمیسیون 
تلفیق که بسیاری از موضوعات دولت را تأیید 
کرده اســت، عنوان کــرد: کار بودجه تمام 
نمی شود و با فرافکنی نباید صورت مسئله را 
پاک کرد؛ رد لایحه بودجه یعنی ما اقدامات 
خود را در مورد بودجه انجام داده ایم و شــما 
نیز برای بررسی آن ساعت ها وقت گذاشتید و 
بررسی کردید اما در نهایت با رد آن گویا هیچ 

کاری انجام نشده است.
وی افزود: ما فرصتــی نداریم؛ امید ما به 
شما  و اصلاحات و پیشنهادات شما است لذا 
نمایندگانی که به لایحه معتقد هســتند، در 
صحــن علنی آن را اصلاح کنند چرا که یک 
دولت و یک مجلس روی این لایحه کار کرده 

است پس باید با هم کار کنیم.
معــاون رئیس جمهــور در ادامه با بیان 
اینکــه آنچه امروز تحت عنوان کلیات لایحه 
بودجــه رد یا تأیید می شــود، لایحه بودجه 
دولت نیســت، اظهار کــرد: لایحه ای که به 
رأی گذاشته می شود گزارش، ارقام و احکام 
کمیسیون تلفیق است چرا که هر چه ما داده 

بودیم تغییر کرده است.
نوبخت ادامه داد: همه ما را نظاره می کنند 
ولی در نهایت اقدام شما مورد تأیید ما است 
مشروط بر اینکه اهداف ما برای مقابله با رانت 

همسو باشد.

بودجه سال 1400 و مهلکه ابرتورم
اگر نمایندگان در صحن علنی مجلس فکری برای رفع شــکاف عظیم در 
دخل و خرج دولت نکنند، باید منتظر وقوع تورم های بی ســابقه در سال های 
آتی باشیم.لایحه بودجه 1۴۰۰ که با کسری تراز عملیاتی ٣19 هزار میلیارد 
تومانی تقدیم مجلس شــورای اسلامی شده بود، از ایستگاه کمیسیون تلفیق 
هم عبور کرد؛ اما این کمیسیون هم فکری برای این کسری وحشتناک نکرد.

با توجه به قطعی بودن هزینه ها و امکان عدم تحقق بخشی از درآمدها، این 
میزان کسری تراز عملیاتی کاملا محتمل است که بیشتر هم شود. برای فهم 
بهتر میزان وخامت اوضاع، کافی است که روند کسری تراز عملیاتی را در نظر 
بگیریم. کسری تراز عملیاتی قوانین بودجه 9٨ و 99 به ترتیب حدود 11٣ و 
1۴7 هزار میلیارد تومان بوده اســت. اما چرا کسری تراز عملیاتی مهم است؟ 
با توجه به عدم امکان تامین مالی این حد از شکاف در دخل و خرج دولت از 
طریــق فروش اوراق و واگذاری اموال و دارایی های دولت، بخش قابل توجهی 
از آن باید با فروش ارز حاصل از درآمدهای نفتی یا استقراض از بانک مرکزی 
پر شــود. این هم جز بیماری هلندی )تولیدزدایی( و تشــدید تورم نتیجه ای 
در برنخواهد داشــت.به همین دلیل، دعوا بر سر میزان درآمدهای نفتی بحث 
انحرافی است. تحریم های ظالمانه گرچه فشارهای سنگین معیشتی خصوصا 
بر دهک های فقیر وارد کرده اســت، اما ناخودآگاه سهم نفت در تامین بودجه 
دولت را هم خیلی پایین آورده است. متاسفانه لایحه بودجه 1۴۰۰ این دستاورد 
ناخواســته را هم از بین می برد. بنابراین لازم بود که کمیسیون تلفیق مجلس 
نه تنها اشــتهای خودش برای افزایش هزینه ها را کنترل کند، بلکه ســمت 
هزینه هــا در لایحه بودجه 1۴۰۰ را هم تعدیل جدی کند. اتفاقی که نیفتاد!

این در حالی اســت که متاسفانه ماه هاست مسیر تنفسی مردم و خصوصا 
دهک هــای پایین درآمدی به دلیل تورم های بالای ســال های اخیر و وضعیت 
رکودی اقتصاد کشــور در حال بســته شدن است. عوارض فقر خشن در حال 
بروز است. خصوصا در بین اقشاری که همواره از دید رادار دولت ها و مجالس 
دور بوده اند و جایی در برنامه ریزی ها، قوانین و سیاســت ها ندارند. متاســفانه 
این رویه ناصواب نادیده  گرفتن فرودســتان در لایحه بودجه 1۴۰۰ نیز تکرار 
شده است. شاهد این مدعا این است که دولت با مسوولیت ناپذیری لایحه ای 
تقدیم مجلس کرده اســت که کســری تراز عملیاتی بالایی دارد و کمیسیون 
تلفیق نیز کاری برای رفع آن نکرده اســت. این کســری بالا با هزینه تراشی 
غیرموجه دولت ایجاد شــده اســت و بخش قابل توجهی از این هزینه ها نیز 
صرف افزایش حقوق کارکنان دولتی می شود. ماجرا وقتی سوزناک تر می شود 
که بدانیم بر اساس محاسبات مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی بیش 
از 6۰ درصد کارکنان دولت در ســه دهک بالای درآمدی کشور قرار دارند و 
کمتر از 1۵ درصد آنها در طبقات متوسط به پایین جای می گیرند. نمایندگان 
کمیسیون تلفیق نیز از این مسوولیت ناپذیری ملی چشم پوشی کرده و حاضر 

به اصلاح آن نشده اند.
گرچــه ظاهرا دولت در لایحه بودجه 1۴۰۰ حقوق کارمندان را ۲۵ درصد 
افزایش داده است، اما واقعیت متفاوت است: دولت امسال خارج از قانون بودجه 
1٣99 امتیازات و حقوق کارمندان را افزایش )بعضا تا حدود ۵۰ درصد( داده 
بود. به همین دلیل، به صورت میانگین افزایش حقوق کارمندان در لایحه بودجه 
1۴۰۰ نســبت به قانون بودجه 1٣99 بیش از 77 درصد شده است. این حد 
از افزایش حقوق کارمندان دولت، به چهار دلیل مهم واقعا قابل دفاع نیســت:

الف- همان گونه که عنوان شــد، حدود 6۰ درصد کارکنان دولت در ســه 
دهک بالا درآمدی قرار دارند و کمتر از 1۰ درصد آنها جزو دهک های پایین 
درآمدی هســتند. البته با توجه به درصــدی بودن افزایش حقوق نفع زیادی 

نصیب این 1۰ درصد نمی شود!
روا نیســت که دولــت فقط کارکنان خودش را ببیند و با توجیه شــرایط 
تورمی فعلی، به قدری هزینه حقوق و دستمزد را بالا ببرد که ناچار به برداشت 
غیراخلاقی منابع آن از جیب همه مردم )در قالب تورم سال بعد( شود. جامعه 
فقط شــامل حقوق بگیران رسمی دولت نیست و حکومت در قبال همه مردم 

و خصوصا دهک های پایین درآمدی مسوول است.
ب-کرونا باعث شــده است که میزان و کیفیت ارائه خدمات دولتی کاهش 
پیدا کند. دولتی که در اکثر بازارها به دنبال سرکوب قیمت است، چرا خدمات 
بی کیفیت خودش به جامعه را )با این سطح افزایش حقوق کارمندان( اینقدر 

گران می فروشد؟
ج- مجموع تورم 99 و تورم هدف گذاری شده دولت برای 1۴۰۰، حدود 6۰ 
درصد اســت. حتی اگر دولت بخواهد قدرت خرید کارکنان خودش را حفظ 
کند، باید میزان افزایش حقوق و دســتمزد نسبت به قانون بودجه 99 در این 
حدود باشــد نه بالای 77 درصد. مگر اینکه خــود دولت هم به هدف گذاری 

خودش اعتمادی نداشته باشد!
د- در شــرایط کرونایی، گریزی از آســیب رفاهی خانوارها نیست. اما باید 
جبــران رفاهی خانوارهای فقیر و مبارزه با فقر خشــن در اولویت اول دولت 
باشــد. درحالی که افزایش حقوق کارمندان دولت وضعیت دهک های فقیر را 

به دلیل تورم تحمیلی به اقتصاد کشور بدتر هم می کند.
هر چند با این توضیحات، تکلیف نمایندگان در صحن مجلس روشن است، 
اما نگرانی جدی وجود دارد که مجلس با این افزایش حقوق و دســتمزد کنار 
بیاید. در واقع، بخش قابل توجهی از نمایندگان حقوق بگیر رســمی هستند و 
خدای ناکرده ممکن اســت فشــار معیشتی وارد بر کارمندان دولت را بهتر از 
فقر خشن واردشــده بر دهک های فقیر حس کنند! اگر نمایندگان در صحن 
علنی مجلس فکری برای رفع این شکاف عظیم در دخل و خرج دولت نکنند، 

باید منتظر وقوع تورم های بی سابقه در سال های آتی باشیم.

 
 

مجمع نمایندگان آذربایجان غربي در مجلس شوراي اسلامي در نشستي 
٣ ساعته با معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور ضمن 
بررســي آخرین وضعیت پروژه هاي عمراني شهرستاني، خواستار تخصیص 

اعتبارات لازم براي اتمام پروژه هاي زیربنایي در بخش هاي مختلف شدند.
به گزارش مرکز اطلاع رساني، روابط عمومي و امور بین الملل سازمان برنامه 
و بودجه کشور، در این نشست که از شامگاه روز یکشنبه به میزباني استانداري 
برگزار و تا ساعات اولیه روز دوشنبه ادامه داشت، هر یک از نمایندگان استان 
پروژه هاي اولویت دار براي تخصیص اعتبار و سرعت بخشي به روند توسعه و 

اشتغال شهرستان حوزه انتخابیه خود را مطرح کردند.
تخصیص اعتبــار لازم براي طرح ها و پروژه هاي نیمه تمام راهســازي، 
محورهاي مواصلاتي بین المللي، توسعه کشاورزي، آسفالت راههاي روستایي، 
مراکز بهداشتي و درماني، صادرات سیب، قطار هاي بین شهري و ... از عمده اراضي پایین دســت سدها،آبیاري پیشرفته، مدرسه سازي، مدیریت شهري، 

مسائلي بود که نمایندگان طرح نمودند.
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور نیز با اشاره به اینکه اتمام ٣6 پروژه 

نیمه تمام در اولویت این سازمان قرار دارد.
دکتــر نوبخت با قدرداني از تلاش نماینــدگان تصریح کرد: ارزیابي هاي 
شهرســتاني چند وقت پیش انجام گرفته بود و ٣6 پــروژه اولویت دار براي 
تخصیــص 6٣7 میلیارد تومان اعتبار لازم براي افتتاح در شــش ماه آینده 

تعریف شده است.
وي خاطرنشــان کرد: به طور قطع درخواست ها و مشکلات مطرح شده 
توسط سازمان برنامه و بودجه اولویت بندي و به مرحله اجرا واگذار مي شود.

رئیس ســازمان برنامه بودجه کشور از نشست مجمع نمایندگان استان با 
حضور ایشــان در تهران براي بررســي آخرین روند اجرایي و درخواست هاي 

نمایندگان خبر داد.

 ثبت نام بیش از ۸۶0 هزار نفر برای بیمه بیکاری
بر اساس اعلام وزات کار با حمایت ویژه دولت مبلغ ۴۰ هزار میلیارد تومان وام 
کرونا و ٣۵۰۰ میلیارد تومان بیمه بیکاری به واحدهای به شــدت آسیب دیده و 

متقاضیان بیکار شده از کرونا پرداخت شده است.
 به دنبال شــیوع ویروس کرونا و تاثیرگذاری آن بر بسیاری از مشاغل، دولت 
پرداخت تســهیلات حمایتی به صاحبان مشاغل و کسب و کارهای آسیب دیده 
را در دستور کار قرار داد، بر همین اساس پرداخت تسهیلات حمایتی به فعالان 
اقتصادی و مشاغل آسیب دیده از کرونا از 1٣ خرداد ماه جاری آغاز شد و وزارت 
کار 1۴ رسته شغلی که بیشترین آسیب از شیوع ویروس کرونا را متحمل شده و 
دارای لیست بیمه در قالب کارفرمایی یا خویش فرمایی بودند، شناسایی و مشمول 

دریافت تسهیلات حمایتی کرونا دانست.
همچنین مقرر شــد تا بیمه بیکاری ســه ماه اســفند 1٣9٨ و فروردین و 
اردیبهشــت 1٣99 که ماه های اوج شــیوع کرونا بود، به کارگران آسیب دیده از 

کرونا پرداخت شود.
بر این اســاس به منظور حمایت از صنوف و کارگران آســیب دیده از کرونا، 
دولت مبلغ ۵۰۰۰ میلیارد تومان اعتبار به صندوق بیمه بیکاری اختصاص داد و 
با حمایت ســازمان برنامه و بودجه و اهتمام وزارت کار، سازمان تامین اجتماعی 
و دســتگاه های مربوطه، روند واریز مقرری بیمه بیکاری به متقاضیان مشمول و 

کارگران بیکار شده دنبال شد.
در این بین وزارت کار از کســانی که در مدت سه ماهه دچار بیکاری و توقف 
bimebikari.mcls.gov. فعالیت شده بودند درخواست کرد تا با مراجعه به سامانه

ir اطلاعات و درخواست بیمه بیکاری خود را به ثبت برسانند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اخیرا از پرداخت ۴۰ هزار میلیارد تومان وام با 
نرخ 1۲ درصد به تمام واحدهایی که در دوران کرونا آسیب دیدند خبر داده است.

برگزاري نشست مجمع نمایندگان آذربایجان غربي با رئیس سازمان برنامه و بودجه 

 خبر

رییس کل بانک مرکزی گفت: دخالت بانک مرکزی 
در بازار ارز باید هدفمند باشد اما این رویکرد به معنای 
عدم تعدیل نرخ ارز نیست و سال آینده با تعدیل نرخ ارز 
و بهبود شرایط سیاسی به تورم هدف نزدیک خواهیم شد.

به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، دکتر همتی با 
حضور در برنامه گفتگوی ویژه خبری به تشریح آخرین 
وضعیت بازار پول و ارز کشــور پرداخت و گفت: پس از 
بازگشــت از سفر شیراز به محض اطلاع از ماجرایی که 
برای بعضی از مهاجران و مشــتریان شــبکه بانکی در 
خصوص اخذ کد شهاب اتفاق افتاده بود، دستور تمدید 
مهلت یک ماهه به بانکها ابلاغ شــد. کد شهاب در واقع 
همان کد ملی) اشخاص حقیقی( یا شناسه ملی) اشخاص 
حقوقی( و کد فراگیر) اتباع خارجی( است که بر اساس 
مصوبات شــورای عالی مبارزه با پولشویی اخذ این کد 
اجباری اســت تا افرادی که تراکنش بانکی دارند هویت 

شان نزد بانکها روشن باشد. 
رییس کل بانک مرکزی افزود: در خصوص قانون جدید 
چک با حضور در جلسه کمیسیون اصل 9۰ و کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی توضیحات لازم را ارایه 
دادیم و با توجه به اینکه این قانون پیچیدگی هایی دارد 
که مردم باید با جزییات آن آشنایی بیشتری پیدا کنند 
و نیز با توجه به شــیوع ویروس کرونا، اجرای این قانون 

از اوایل سال 1۴۰۰ اجرای قانون الزامی خواهد شد.  
وی افــزود: در حال حاضر امکان ثبت، تایید و انتقال 
چک در سامانه صیاد به صورت اختیاری برای مردم وجود 
دارد تا امکان آشنایی و آموزش لازم برای آنها فراهم شود. 
همتی با بیان اینکه فضای بازار سرمایه و ارز متاثر از 
فعل و انفعالات سیاســی است، تاکید کرد: اگر به منابع 
ارزی دسترسی پیدا کنیم قدرت بازارسازی بانک مرکزی 
افزایش خواهد یافت البته من معتقد به سرکوب نرخ ارز 
نیســتم و معتقدم دخالت بانک مرکزی در بازار ارز باید 

هدفمند باشد.
همتی افزود: امــا این رویکرد به معنای عدم تعدیل 
نرخ ارز نیســت و ســال آینده با تعدیل نرخ ارز و بهبود 
شرایط سیاسی به تورم هدف نزدیک خواهیم شد. البته 

توجــه کنید که نمی توان به متغیرهای کلان اقتصادی 
به صورت منفرد نگاه کرد.

رییس کل بانک مرکزی خاطرنشان کرد: اینکه بانک 
مرکزی به دنبال افزایش نرخ ارز است به هیچوجه صحیح 
نیست و تمام تلاش ما در بانک مرکزی تعدیل نرخ است.

رییس شــورای پول و اعتبار با تاکید بر اینکه بانک 
مرکزی علیرغم تمام فشــارها  و مشــکلات ارزی، ارز 
کالاهای اساســی و دارو را تامین کرده است، گفت: طی 
سال گذشته 1۵ میلیارد دلار برای کالاهای اساسی تامین 
کردیــم که 7 میلیارد دلار از آن از ذخایر بانک مرکزی 
بوده است. امسال نیز بخشی از نیازهای دولت را از ذخایر 

بانک مرکزی تامین کردیم. 
همتی افزود: قیمت گذاری تولیدات و کالاهای با دوام 
به نرخ ارز حساس است و بانک مرکزی طی سال جاری 
9 میلیــارد دلار ارز ۴۲۰۰ تومانی برای تامین کالاهای 

اساسی اختصاص داده است.
وی ادامه داد: خوشــبختانه در حال حاضر وضعیت 
صادرات نفتی کشور نسبت به گذشته روند رو به رشدی 
دارد و صادرات فرآورده ها نیز خیلی شرایط خوبی دارد. 
لذا مردم عزیز کشورمان بدانند که شرایط سخت قبلی 

را گذرانده ایم و آن وضعیت تکرار نخواهد شد. 
همتی افزود: ارز باید تک نرخی باشد و رانتی نباشد 
ولی این کار باید با تدبیر انجام شود تا شوک قمیتی به 

جامعه وارد نشود.
وی تصریــح کرد: مخالف حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
نیستم، اما باید ابعاد مختلف آن دیده شود و آسیبی به 

زندگی روزمره مردم وارد نشود.
همتی با بیان اینکه عملکرد صادرکنندگان در بازگشت 
ارز حاصل از صادرات در ســامانه نیمــا، خوب ارزیابی 
می شــود، افزود: در حال حاضر وارد کنندگان به دلیل 
پیش بینی کاهش نرخ ارز در نیما خرید ارز نمی کنند و 

به همین دلیل همین عرضه بیش از تقاضاست.
همتی با اشــاره به سفر هفته گذشته خود به عمان 
گفت: در سفر عمان مذاکرات خوبی انجام شد و اراده ای 
قوی برای گسترش روابط مالی و تجاری بین دو کشور 
وجــود دارد. وی افزود: پیگیری خواهیم کرد که ســایر 
کشورها نیز شرایط دسترسی ما به منابع  مان را هر چه 
زودتر فراهم کنند.رییس شــورای پول و اعتبار با تاکید 
بر اینکه بازار سرمایه مســیر خوبی برای توسعه کشور 
اســت، ادامه داد: نرخ بهره بین بانکی ارتباط چندانی به 

کاهش یا افزایش شــاخص بورس ندارد و آنچه می تواند 
بر بورس تاثیر بگذارد نرخ ســود سپرده بانکی است که 

تغییر چندانی نکرده است. 
همتی افزود: سیاست بانک مرکزی هدایت نرخ بهره 
بین بانکی به سمت نرخ میانگین کریدور در نظر گرفته 
شــده اســت )1۴ تا ۲۲ درصد( و با توجه به به اجرایی 
سیاست عملیات بازار باز مصمم هستیم که نرخ بین بانکی 

را در میانگین کریدور بیاوریم.
رییس کل بانک مرکزی با بیان اینکه پیش بینی تورم 
هدف )۲۲ درصد( بر اساس پیش فرض هایی همانند ارز 
نیمایی 17 هزار تومان بود، اما نوسانات ارزی مانع از آن 
شد، تاکید کرد: بانک مرکزی نگران رشد نقدینگی است 
و تمام تلاش من در این مدت این بود که با وجود تمام 
فشارها و موانع، رشد نقدینگی منطقی باشد و تورمی که 
در حال حاضر شــکل گرفته بیشتر ناشی از شوک ارزی 

و انتظارات است.
همتی ادامه داد: بانک مرکزی و شــبکه بانکی طی 
سال جاری، 1۲ هزار میلیارد تومان برای قانون اشتغال 
روستایی، ۲1 هزار میلیارد تومان بابت مسکن روستایی و 
٨۵ هزار میلیارد تومان برای بنگاه های کوچک و متوسط 
اختصاص داده اند. وی افزود: همچنین در ســال جاری 
77۰ هزار فقره وام ازدواج به مبلغ ٣7 هزار میلیارد تومان 
توســط شبکه بانکی پرداخت شده است و اگر مبلغ وام 
ازدواج افزایش یابد، قدرت پرداخت بانکها کاهش می یابد 
چرا که باید از منابع قرض الحســنه پرداخت کنند. نکته 
دوم این است که مبلغ اقساط تسهیلات زیاد می شود و 
تضامین درخواستی بانکها نیز تغییر می کنند که ممکن 
است منجر به سخت گیری شود. بنابراین منابع و مصارف 
تســهیلات پرداختی باید متوازن باشد.رییس کل بانک 
مرکزی با اشاره به اینکه برای موضوع تملیک واحدهای 
تولیدی توسط بانکها، کمیته ای متشکل از معاونان بانک 
مرکزی و دادستانی و بانک ها تشکیل شده که مقر شده 
موارد واحدهای تولیدی بررسی شوند تصریح کرد: بانک ها 
واحد تولیدی فعال را تملیک نمی کنند و واحدهایی که 

توسط بانک ها تملیک شده اند غالبا متروکه بوده اند. 

حذف ارز 4۲00 تومانی باید با تدبیر انجام شود

لایحه بودجه دقیقا در موعد مقرر قانونی تقدیم مجلس شد
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شماره : 1018
 20 هزار میلیاردتومان تســهیلات در بخش مسکن و ساختمان 

پرداخت شد 
مدیرعامل بانک مسکن، گفت: بانک مسکن از ابتدای سال تا پایان مهرماه موفق 
شد بیش از ۲۰ هزار میلیارد تومان انواع تسهیلات در بخش مسکن و ساختمان به 
گروه های متقاضی در بازار خرید، ساخت و تعمیرات خانه و آپارتمان پرداخت کند.

به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی، »محمود شایان« گفت: از ابتدای 
ســال جاری تا پایان مهر ماه، رقمی معادل ۲۰ هــزار و 1٣6 میلیارد تومان انواع 
تســهیلات ساخت، خرید، جعاله و قرض الحسنه توسط شعب بانک در سراسر 

کشور به متقاضیان پرداخت شده است.
وی افزود: این میزان تسهیلات به لحاظ ارزش، رشد ۴6 درصدی از خود نشان 
می دهد که با توجه به اوضاع رکود نسبی در بازار مسکن، بیان کننده قدرت نفوذ 

تسهیلات بانک مسکن در طیف حاضر در این بازار است.
شایان گفت: در ماه های گذشته از سال جاری، یک میلیون و 1٣۵ هزار و ۲٣۵ 
فقره انواع تسهیلات توسط بانک مسکن به سازنده ها و تولیدکنندگان مسکن و 
همچنین خریداران واحدهای مسکونی و خانوارهایی که قصد تعمیر محل مسکونی 

خود را داشتند پرداخت شد.
وی افزود: بانک مسکن در این مدت، با توجه به تعهداتی که برای خود منظور 
کرده و به دنبال سیاست ها و برنامه های مصوب دولت و بانک مرکزی، نسبت به 

پرداخت تسهیلات قرض الحسنه به واجدین شرایط نیز اقدام کرده است.
شایان ادامه داد: طی هفت ماهه اول امسال 66 هزار فقره تسهیلات خرید مسکن 
به ارزش کل بیش از 6 هزار و 6۰۰ میلیارد تومان توسط این بانک به خریداران خانه 

در مناطق مختلف کشور پرداخت شده است.
وی افزود: با توجه به آمار معاملات مسکن در کشور طی ماه های اخیر برآورد 
می شــود حداقل ٣۰ درصد از کســانی که در ماه های گذشته از سال جاری در 
شــهرهای کشور صاحب مسکن شدند و اقدام به خرید واحد مسکونی کردند، از 

تسهیلات خرید بانک مسکن استفاده کرده اند.
به گفته شایان، بانک مسکن دو دسته تسهیلات برای خرید مسکن پرداخت 
می کند که شامل تسهیلات اوراق و تسهیلات از محل صندوق پس انداز مسکن 
یکم می شود. اما در این مدت تعداد تسهیلات جعاله مسکن پرداختی،   بیشتر از 
تسهیلات خرید بوده است. به نحوی که در هفت ماهه اول امسال ٨۴ هزار و ٣66 
فقره تسهیلات جعاله )تسهیلات مخصوص تعمیر منزل( توسط بانک مسکن به 
متقاضیان پرداخت شده است که ارزش ریالی کل این تسهیلات نزدیک به ۲ هزار 

و ٨۰۰ میلیارد تومان بوده است.
شایان گفت: علت آنکه تعداد تسهیلات جعاله بیشتر از تسهیلات خرید است به 
شرایط بازار مسکن و رشد شدید قیمت در تهران، شهرهای بزرگ و حتی شهرهای 
متوسط و کوچک برمی گردد. در ماه های اخیر رشد قیمت مسکن باعث کاهش 
قدرت خرید افراد و افت معاملات مسکن شد. در نتیجه افرادی که قصد خرید و 
تبدیل به احسن کردن آپارتمان داشتند تصمیم گرفتند منزل مسکونی خود را 
بازسازی کنند. این تغییر تصمیم خود عاملی برای افزایش تقاضا برای تسهیلات 
جعاله نسبت به تسهیلات خرید مسکن است. همچنین یک عامل دیگر، امکان 

استفاده از تسهیلات جعاله در کنار تسهیلات خرید مسکن است.
وی اظهار داشت: طی هفت ماهه اول سال 99 برای ساخت 1۲ هزار و 1٨1 واحد 
مسکونی در کشور، از تسهیلات ساخت این بانک استفاده شده است و بانک مسکن 
بیشترین سهم را در تامین مالی بخش مسکن و ساختمان دارد به نحویکه ارزش 
ریالی تسهیلاتی که در این مدت برای ساخت مسکن پرداخت شده به میزان سه 

هزار و ٣۵1 میلیارد تومان برآورد شده است.
شایان در پایان افزود: در اولین ماه پاییز تعداد ۴٣ هزار و ۴۴٨ فقره انواع تسهیلات 
توسط بانک مسکن پرداخت شد که ارزش کل این تسهیلات ۲ هزار و 769 میلیارد 
و ٣1٨ هزار تومان اســت. با اینکه در نیمه دوم سال معمولاً حجم فعالیت های 
ساختمانی و معاملات کاهش پیدا می کند اما تسهیلات پرداخت شده در این ماه 

نسبت به ماه مشابه در سال گذشته ۲۴ درصد رشد پیدا کرده است.

 تخصیص 10درصد اعتبار ملی برای ایمنی راه های روستایی سمنان 
کافی نیست

مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهای استانداری سمنان گفت: تخصیص 1۰ 
درصد اعتبارات ملی از محل ماده ۲٣ قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی جوابگوی 
هزینه های ایمن سازی میدان ها ومعابر روستایی و آشکارسازی در محدوده روستاها 
نیست. مهدی صمیمیان روز جمعه در گفت و گو با ایرنا، ابراز داشت: سال گذشته 
از محل ماده ۲٣قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی حدود 1۰میلیارد ریال برای 
دهیاری های استان سمنان به منظور ایمن سازی میدان ها ومعابر روستایی برای 
کاهش تصادفات و تلفات درمحدوده روستاها درنظر گرفته شد که تنها 1۰درصد 

اعتبار گفته شده تخصیص یافت.
وی تصریح کرد: براساس آخرین دستورالعمل ها، اعتبار لازم برای ساماندهی نقاط 
حادثه خیز راه های روســتایی باید از منابع اعتباری استانی تامین شود، اما میزان 
اعتبار مورد نیاز برای رفع نقاط حاثه خیز زیاد اســت و اعتبارهای استانی جوابگو 
نیست و برای تسریع در کار تخصیص اعتبارات ملی گره گشا است.مدیرکل دفتر 
امور روستایی و شوراهای استانداری سمنان تاکید کرد: دهیاران براساس بخشنامه 
ارسال شده از سوی معاونت عمران توسعه امور شهری و روستایی به صورت جدی 
و مستمر پیگیر رفع نقاط حادثه خیز از سوی دستگاه های اجرایی مرتبط باشند.

وی خاطرنشــان کرد: دستگاه های اجرایی مرتبط براساس اولویت هایی مانند 
میــزان اعتبارات، میزان تردد و میــزان تصادفات با تخصیص به موقع اعتبار در 
ساماندهی نقاط حادثه خیز اقدام کنند.صمیمیان اظهار داشت: نصب  تابلوهای 
راهنمایی و رانندگی در کاهش ســوانح رانندگی و خسارت های مادی و جانی در 
راه های روســتایی نکته مهمی است که باید مورد توجه قرار بگیرد.مدیرکل دفتر 
امور روستایی و شوراهای استانداری سمنان اظهار داشت: انتظار می رود بخش های 
مختلف برای رفع نقص ۲۰ نقطه حادثه خیز راه های روستایی استان برای کاهش 
تصادف و افزایش امنیت تردد اهتمام ویژه داشته باشند.دراستان سمنان به میزان 
یک هزار و ۴6۰ کیلومتر راه روستایی آسفالت و 19٣ کیلومتر راه شوسه وجود دارد. 
۴6 هزار خانوار با جمعیت 1۴۲ هزار تن در بیش از ۲٨۰ روســتای استان سمنان 

زندگی می کنند.

 1۵20 میلیارد تومان نقدینگی به آزادراه شیراز-اصفهان تخصیص 
می یابد 

استانداری فارس اعلام کرد که جلسه بررسی روند ساخت آزادراه شیراز-اصفهان 
به ریاست معاون اول رئیس جمهوری، رهاورد تزریق یک هزار و ۵۲۰ میلیارد تومان 
اعتبار به این طرح را داشــت.به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل استانداری 
فارس، در این جلسه  همچنین رییس سازمان برنامه و بودجه و وزرای راه و شهرسازی 

و دفاع و استاندار فارس در آن حضور داشتند. 
در این جلسه مقرر شد که با توجه به توافق های اخیر، وزارت راه و شهرسازی 
٣۲۰ میلیارد تومان، سازمان مدیریت و برنامه ریزی ۵۰۰ میلیارد تومان و وزارت دفاع 
7۰۰ میلیارد تومان نقدینگی به این پروژه تزریق کنند.استاندار فارس در این زمینه 
گفت: بر اساس توافق حاصل شده در این جلسه مقرر شد که نقدینگی تخصیص 
یافته به شکل هر ماه ۲۰۰ میلیارد تومان تخصیص یابد تا پروژه تا پابان امسال 
آماده بهره برداری شــود.آزادراه شیراز- اصفهان یکی از مهم ترین پروژه های ملی به 
شــمار می  رود که کلنگ احداث آن در ســال ٨9 به زمین خورد و قرار اســت تا 
پایان 1۴۰۰ افتتاح شود.این آزادراه در هفت قطعه با ۲۲۲ هکتار در حال اجرا بوده 
و تاکنون 79 درصد پیشــرفت فیزیکی داشته است. این پروژه پس از بهره برداری، 
حدود 11۰ کیلومتر مسیر شیراز- اصفهان را کاهش می دهدکه مساوی با کاهش 

1۲۰ دقیقه ای زمان سفر نسبت به مسیر قبلی است.

معاون برنامه ریزی و توسعه منابع وزارت 
راه و شهرســازی گفت:  طــول آزادراه های 
تحت بهره برداری کشور تا پایان کار دولت 
دوازدهم به بیش از سه هزار کیلومتر افزایش 

خواهد یافت.
»امیرمحمــود غفــاری« در گفت و گو 
بــا خبرنگار پایــگاه خبــری وزارت راه و 
شهرسازی درخصوص پروژه های آزادراهی 
این وزارتخانه در سال جهش تولید با اشاره 
به مزایای ســاخت و توســعه آزادراه ها در 
کشــور اظهار داشت: توســعه شبکه حمل 
و نقل از اهم امــور مورد توجه دولت ها به 
شمار می رود. اهمیت بالای این زیرساخت ها 
در فرآیند توسعه و نقش آن در رشد سایر 
بخش های اقتصادی از یک ســو و افزایش 
ســطح خدمت رســانی به عموم و ارتقای 
شــاخص های اجتماعــی از ســوی دیگر، 
دولت هــا را بر آن می دارد تا برای تقویت و 
توســعه این زیرساخت ها در اندیشه تدابیر 

مناسب باشند.
وی افــزود: همانطــور کــه می دانیــد 
پارامترهایی نظیر کم هزینه بودن، مطلوبیت 
اقتصادی، ســرعت بالا و مطمئن، آسایش 
حین حرکت، ایمنی و میزان دسترســی، 
از بایســته های ذاتی حمل و نقل مطلوب 
است و آزادراه ها به عنوان مهم ترین شاهرگ 
زیربنایــی حمل و نقل جــاده ای در پیکره 
اقتصادی کشــور، علاوه  بر دارا بودن اکثر 
مزایای فوق به لحاظ تأثیرگذاری در رشــد 
و توسعه پایدار یکی از شاخص های ارزیابی 

پیشرفت کشورها نیز قلمداد می شوند.

 تاثیر سرمایه گذاری مستقیم در 
زیرســاخت های حمل و نقل بر رونق 

فعالیت های اقتصادی
معاون وزیر راه و شهرسازی در پاسخ به 
ســوالی درخصوص تأثیر احداث آزادراه ها 
در توســعه اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی 
و پدافند غیرعامل، گفت: ســرمایه گذاری 
مستقیم روی زیرساخت های حمل و نقلی 
باعث افزایش سطح دسترسی به مراکز تولید 
و رونق فعالیت های اقتصادی توأم با کاهش 
هزینه های تجارت و نقل و انتقال و همینطور 
ایجاد محیط رقابت سازنده منتج به توسعه و 

رشد اقتصادی می شود.
وی افزود: اصولاً برخی کارشناســان و 
اقتصاددانان، بر این باورند که برای توسعه  
یک واحد اقتصادی باید۲ واحد توسعه حمل 
و نقلی جاده ای با هدف دستیابی به حمل و 
نقل ایمن با راه های مطمئن را ایجاد کرد.

وی ادامــه داد:  در کنار ایــن موضوع، 
نمی توان از نقش بی بدیل توســعه آزادراه 
ها در صرفه جویی فوق العاده چشــمگیر در 
مصرف سوخت گذشت. در بحث سوخت تا 
هزاران میلیــارد تومان صرفه جویی در پی 
دارد و در بحث وقت غیرقابل ارزش گذاری 

است!
غفاری تصریح کرد:  ازطرف دیگر نقش 
توســعه آزادراه هــا در کاهــش تصادفات 
رانندگی و تصادفات ناشی از آن چه در بعُد 
اقتصادی و چه در بعُد اجتماعی مثال زدنی 
اســت. ضمن اینکه رونق ایجاد شده برای 
جوامع مستقر در مسیر آزادراه ها دارای آثار 
مثبت مختلف اقتصادی و اجتماعی است که 

در این فرصت امکان تشریح آن وجود ندارد.

 نقــش راه های مواصلاتی متنوع 
کریدورهای  شکل گیری  در  استان ها 

اقتصادی
معاون وزیر راه و شهرســازی با اشــاره 
به اینکه وجود راه های دسترســی مناسب، 
تبادلات و ارتقــای صادرات و واردات کالا، 
محصولات کشاورزی و کالاهای تولیدی و 
همینطور حضور انواع گردشگران )فرهنگی- 
مذهبــی- طبیعت گــردی و ...( را در پی 
دارد، اظهار داشت:  استان هایی که راه های 
مواصلاتی متنوع و ایمن دارند، علاوه بر آنکه 
انتقال  به عنوان گذرگاه های ترانزیتی برای 
مســافر یا کالا انتخاب می شوند، به تدریج 
کریدورهای اقتصادی و توسعه ای را شکل 
می دهند.وی ادامه داد: همچنین از توسعه 
شــبکه حمل و نقل به عنوان ســاده ترین 
طرح پدافند غیرعامــل برای جلوگیری از 
اختلال نقــل و انتقالات یاد می شــود. به 
عبارت دیگر، وقتی شبکه حمل نقل به هر 
شکل توســعه پیدا کند و دارای مسیرهای 
مختلــف جایگزینی حمل و نقلی شــود، 
مشــکل احتمالی در یک ناحیه از شبکه با 
فرض گستردگی آن هم عملًا نمی تواند کل 
شبکه حمل نقل را مختل کند.وی افزود:  از 
طرفی مورد حمله قرار دادن نقطه به نقطه 
شبکه برای دشمن فرضی هم عملًا ناممکن 
و هزینه بر خواهد بود. علاوه بر این، توسعه 
آزادراه ها و گسترش آن در کنار راه های دیگر 
علاوه  بر کمک به تسریع لجستیک نیروهای 
نظامی یا امدادی، در نگاه کلان به شــبکه 
حمل و نقل، مصــداق اجرای طرح پدافند 

غیرعامل برای سیستم حمل و نقل است.

 اهمیت ترانزیت در نیل به توسعه 
پایدار در هر کشور

معــاون برنامه ریــزی و توســعه منابع 
وزارت راه و شهرسازی در خصوص اهمیت 

آزادراه ها در ترانزیت کالا و خدمات تصریح 
کرد:  اهمیت ترانزیت در رشــد و توســعه 
اقتصادی هر کشور در ادبیات حمل و نقلی 
کریدورهای توسعه ای به گونه ای است که 
از آن می تــوان به عنــوان پلی برای نیل به 
توســعه پایدار نام برد.وی ادامه داد: همین 
امر ســبب شده تا میان کشورهای مختلف 
برای جذب کالاهای ترانزیتی رقابت ایجاد 
شود. در این میان، جمهوری اسلامی ایران 
به دلیــل موقعیت جغرافیایی خاص خود از 
مزیت بالقوه ای برخوردار است، به طوری که 
از مجموع سه کریدور بزرگ ترانزیتی جهان، 
دو کریدور شمال به جنوب و شرق به غرب 
از خاک کشــور ما عبور می کند. با توجه به 
اینکه ایران پتانسیل ترانزیت ۲۰ میلیون تن 
کالا را دارد، فعال کردن کریدورهای مزبور 
و اســتفاده کامل از ظرفیت های ترانزیتی 
کشور می تواند ضمن کسب درآمدهای ارزی 
موجب ایجاد اشتغال و توسعه صنعت حمل 

و نقل کشور شود.

 صرفه جویی در مصرف سوخت به 
واسطه ساخت آزادراه ها

معاون وزیر راه و شهرسازی درخصوص 
تاثیر ســاخت آزادراه ها در کاهش مصرف 
ســوخت در حمل و نقل جــاده ای اظهار 
داشت: در حال حاضر سالیانه بیش از ۲۴۰ 
میلیون وســیله نقلیه در آزادراه های کشور 
با سرعت متوسط 11۰ کیلومتر در ساعت 
تــردد می کنند. با فرض نبــود آزادراه ها و 
تردد این میزان خودرو در راه های جایگزین 
افزایــش ۴۰۰ کیلومتری راه های  به دلیل 
جایگزین و همچنین کاهش سطح سرویس 
و درنتیجه افزایش میزان مصرف ســوخت 
به دلیل افزایش زمان تردد و حجم ترافیک، 
براساس محاسبات انجام شده، سالانه بیش 
از ۲7۰ میلیــون لیتر بنزین در آزادراه های 
کشــور صرفه جویی می شود.وی ادامه داد:  
یکی از مهم ترین زمینه های سرمایه گذاری 

که به طور مســتقیم و غیرمستقیم در رشد 
و توســعه اقتصادی کشــور مؤثر اســت، 
ســرمایه گذاری در آزادراه هاســت. بیشتر 
آزادراه هــا در کشــورهای مختلف جهان 
با اســتفاده از ســرمایه گذاری های بخش 
 خصوصی احداث می شود و تنها در جایی که

 ضروری است و به دلایلی بخش خصوصی 
تمایل چندانــی ندارد دولت هــا وارد این 
عرصه می شوند.غفاری افزود: قانون احداث 
پروژه هــای عمرانی بخــش راه و ترابری از 
طریق مشارکت بانک ها و سایر منابع پولی 
و مالی کشــور که در دهه 6۰ ابلاغ گردید، 
در زمــان خود یکی از قوانین پیشــرو در 
حوزه سرمایه گذاری زیرساخت ها محسوب 
می شد و براساس آن، آزادراه های زیادی با 
ســرمایه گذاری بانک ها و بخش خصوصی 
احــداث گردید. این معاونت، در راســتای 
تحقق اهــداف و برنامه هــای تأمین مالی 
دولــت، در تلاش اســت تا بــا بکارگیری 
ظرفیت های قانونی موجود من جمله قانون 
و آیین نامه احداث پروژه های عمرانی بخش 
راه و ترابری و همچنین ایجاد مشــوق های 
لازم برای جذب ســرمایه گذاری ها ازجمله 
بازار ســرمایه، فاینانس داخلی و خارجی، 
فروش سهام شــرکت های دولتی، استفاده 
از منابع صندوق توســعه ملی، مالیات های 
ویژه، منابع حاصل از اصلاح قیمت ها و قانون 
هدفمندی یارانه ها و غیره، نسبت به تکمیل 
و توسعه زیرساخت ها ازجمله آزادراه )خارج 
از بودجه هــای ســنواتی طرح های تملک 

دارایی های سرمایه ای( اقدام کند.
معاون وزیر راه و شهرسازی در پاسخ به 
سوالی درخصوص بررسی چرایی پرداخت 
عوارض آزادراهی، گفت: عوارض آزادراهی 
پس از طی مســیر قانونــی تصویب خود، 
صرف امور نگهداری و بهره برداری آزادراه، 
استهلاک سرمایه گذاری بخش خصوصی و 
توسعه و احداث آزادراه های جدید و یا حفظ، 
نگهداشت و توســعه شبکه راه های کشور 

می شود. در هر حالت، نگهداری آزادراه ها و 
راه ها چون موجب حفظ سرمایه گذاری های 
کلان گذشــته و به نوعی یک سرمایه ملی 
محسوب می شود از اهمیت و اعتبار ویژه ای 

برخوردار است.
وی افــزود:  ازطرفی، براســاس ضوابط 
موضوع نشــریه شماره ۲96 که منطبق بر 
معیارهای بین المللی است، هزینه نگهداری 
راه ها معادل ۲ تا 6 درصد ارزش روز احداث 
همان راه اســت که همه کشورهای موفق 
در حــوزه توســعه پایدار حمــل و نقل به 
تخصیص کامل این بودجه کاملًا متعهدند 
و دلیل آن هم این اســت که راه ها ســهم 
ارزشمندی در ســلامت اقتصاد یک کشور 
دارند و سازمان مؤثر کارآمد نگهداری آنها 
بخش اقتصادی مهمی برای کشور محسوب 
می شود. البته همه این منابع توسط دولت ها 
تأمین نمی شــود، بلکه کاربران و ذینفعان 
نیز در تأمین آن مشــارکت دارند که بعضاً 
 Invisible Tax تحت عنوان مالیات نامشهود

نامیده می شود.

 اهمیت ســاخت کنارگذرها در 
شهرهای بزرگ

معاون وزیر راه و شهرسازی درخصوص 
اهمیت ســاخت کنارگذرها در شــهرهای 
بزرگ، اظهار داشــت:  احداث کنارگذرها با 
ویژگی های آزادراهی به ویژه در کلان شهرها، 
زمینه ساز انتقال تردد وسایط نقلیه عبوری 
از مراکز به خارج از شهرها است. به همین 
خاطــر از مزایای آن می تــوان به مواردی 
نظیر تســهیل ارتباط بین آزادراه ها )حذف 
حلقه های مفقوده ترانزیتی(، افزایش ایمنی 
تردد و کاهش ســوانح درون شهری، حذف 
بخشی از بار ترافیکی وارد شده به شهرها، 
کاهش هزینــه و زمان ســفر و همچنین 
کاهش طول مسیر تردد، کاهش استهلاک 
به خصوص وســایط نقلیه سنگین، کاهش 
 مصرف ســوخت به دلیل رسیدن به سرعت 
بهینه و عدم ایســتایی پی درپی و درنهایت 
کاهش تولید آلاینده های زیســت محیطی 
اشــاره کرد.غفاری درخصوص آزادراه هایی 
که در دولت یازدهم و دوازدهم بهره برداری 
شده یا می شــوند، گفت: مطابق آمارهای 
مندرج در سالنامه آماری سازمان راهداری 
و حمل و نقل جــاده ای، طول آزادراه های 
تحــت بهره برداری کشــور تا پیش از روی 
کار آمدن دولت یازدهم و دوازدهم برابر با 
۲۲۰٣ کیلومتر بوده است که این مقدار تا 
پایان سال 1٣9٨، با افتتاح آزادراه های حرم 
تا حرم )قم- گرمسار(، پل زال- اندیمشک، 
همت- کرج، قطعه اول تهران- شمال و ... 

به ۲۵۰٣ کیلومتر ارتقاء یافته است.
وی ادامــه داد:  مطابق برنامه ریزی های 
انجام شده، ۵۰۰ کیلومتر آزادراه دیگر شامل 
آزادراه های کنارگذر جنوبی تهران، کنارگذر 
شرقی اصفهان، فاز ۲ اراک- خرم آباد، باند 
رفت قطعه دوم تهران- شــمال، کنارگذر 
منجیــل، فــاز اول تبریز- مرنــد و ...  تا 
پایــان دوره دولت دوازدهم به بهره برداری 
خواهد رســید و بنابراین طول آزادراه های 
تحت بهره برداری کشور تا پایان کار دولت 
دوازدهم به بیش از سه هزار کیلومتر افزایش 

خواهد یافت.

افزایش طول آزادراه ها به سه هزار كیلومتر تا پایان دولت دوازدهم

برنامه های نظام مهندسی برای اشتغال ۲00 هزار مهندس حوزه ساختمان

 
 

درآمد بخش هوایی كشور ۵0 درصد كاهش یافت

 

گرگان- معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: عمده درآمدهای 
فرودگاه های کشور از پروازهای بین المللی است که با شیوع کرونا 
۵۰ درصد کاهش یافت.ســیاوش امیرمکری در جمع خبرنگاران 
اظهار کرد: با شــیوع کرونا با محاسبات به عمل آمده ۵۰ درصد 
درآمدهــای بخش هوایی کاهش یافــت که این میزان تقریباً در 
جهان همین میزان اســت.وی افزود: در ایــران عمده درآمدها 
از محل پروازهای بین المللی و عبور از آســمان ایران اســت که 
وضعیــت کرونا ایــن درآمدها را کاهش داده اســت.مدیر عامل 
شــرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران اضافه کرد: وزارت راه 
و شهرســازی برای شرکت های خسارت دیده از شرایط کرونا در 

مجموع ۲۰ هزار میلیارد ریال تسهیلات در نظر گرفته است.وی 
به موضوع حمایت دولت از شــرکت های هواپیمایی در ایام کرونا 
اشاره و تصریح کرد: بیش از دو هزار میلیارد تومان تسهیلات در 
اختیار شرکت های هواپیمایی قرار گرفته است که بتوانند مشکلات 
خود را پوشش دهند.امیرمکرمی با اشاره به افتتاح ترمینال جدید 
فرودگاه بین المللی گرگان توضیح داد: با افتتاح این پروژه امکان 
اعزام و پذیرش دو میلیون و 1۰۰ هزار مسافر در فرودگاه گرگان 
به وجود آمده و اگر بحث کرونا در دنیا برطرف شــود می توانیم 
امیدوار باشــیم که مقاصد گردشــگری فرودگاه گرگان با دیگر 

کشورهای دنیا نیز ایجاد شود.

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور، برنامه های این سازمان را 
برای اشتغالزایی در حوزه های تعمیر و نگهداشت ساختمان ها، تشریح کرد.

حامد خرم در نشستی خبری به تشریح اقدامات سازمان نظام مهندسی 
ســاختمان کشور در خصوص اشتغالزایی مهندســان با استفاده از اجرای 
مبحث ۲۲ مقررات ملی ساختمان با موضوع نگهداشت ساختمان و تشکیل 
شرکت های نگهداری ساختمان پرداخت و با بیان اینکه ایجاد اشتغال برای 
فارغ التحصیلان مهندسی کشور جزو اولویت های ما قرار گرفته است، گفت: 
در گذشته برای ایجاد فرصت های شغلی در حوزه مهندسی کشور اقدامات 
لازم صورت نگرفته و این خود زمینه ساز ایجاد مشکلات بسیار زیادی برای 

جامعه مهندسی کشور شده است.
وی ادامه داد: در سازمان نظام مهندسی ۵۵۰ هزار مهندس نام نویسی 
کرده اند که تنها بخشــی از این اعضا شاغلند و بیش از 6۰ درصد از آنها یا 
در تخصص خود فعالیت نمی کنند یا بیکار و مشــغول فعالیت های دیگر از 

جمله جابه جایی مسافر هستند.
رئیس شورای مرکزی سازمان نظام مهندسی ساختمان با اشاره به اینکه 
باید فکری به حال جامعه مهندسی کشور شود افزود: متأسفانه اعضای جامعه 
مهندسی و بهره برداری از آنها را رها کرده ایم و همین موضوع برای اعضای 

این جامعه مشکل ساز خواهد شد.
خرم، نگهداری، مرمت، بازسازی، نوسازی و مقاوم سازی ساختمان های 
بزرگ را از دیگر اولویت های نظام مهندسی ساختمان کشور دانست و گفت: 
باید با برنامه ریزی های مؤثر خط و مشــی های مناسبی برای مهندسان در 
نظر گرفته شود.رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور توضیح داد: 

امروزه متولی ســاختمان ها مشخص اســت به این صورت که وزارت راه و 
شهرسازی، سازمان نظام مهندسی، شهرداری ها و وزارت کشور از مجموعه 
دســتگاه هایی هستند که در صنعت ســاختمان نقش دارند و تا زمانی که 
عزم و تصمیم مجموعه این دستگاه ها به یک نقطه مشترک منتهی نشود، 
هیچ قدمی برای حوزه های مهندسی و ساختمان سازی برداشته نخواهد شد.

وی یادآور شد: ستاد مهندسی ساختمان و همچنین مبحث ۲۲ ساختمان 
سازی باید پررنگ شود و تا زمانی که به این موضوع اهمیت داده نشود به 
نتیجه نخواهیم رسید این در حالی است که سایر رشته ها، حِرَف و مشاغل 
از جمله رشــته های آی تی یا فعالان بخش هنر در ســال های گذشــته با 

حمایت روبه رو شده و توانستند نتایج مناسبی از این حمایت ها بگیرند.
خرم بیان کرد: صنعتی ســازی، هوشــمند ســازی و توسعه ساختمان 
سازی باید در ایران به مرحله عملیاتی و اجرایی برسد چرا که در بسیاری 
از کشورهای پیشرفته تمامی این اقدامات انجام و گام های بسیار زیادی در 
حوزه ســاختمان ها برداشته شــده؛ اما در ایران ما در این مباحث در نسل 
سوم هستیم این در حالی است که در بسیاری از کشورهای پیشرفته دنیا 

بخش مهندسی آنها در نسل 6 قرار دارد.
رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور با بیان اینکه ایران در این 
زمینه بســیار عقب مانده است گفت: این عقب ماندگی را نمی شود جبران 
کرد، مگر آنکه دستگاه های متولی این بخش، اراده و عزم واحدی پیدا کنند.

خرم تصریح کرد: ستاد صنعتی سازی از دیگر اقداماتی است که باید در 
حوزه مهندسی سازی راه اندازی شود؛ حداقل باید ٣۰ درصد از ساختمان ها 
به شــکل صنعتی ساخته شود اما هم اکنون میزان صنعتی سازی در ایران 

زیر ۵ درصد است.
وی با بیان اینکه در بحث اشــتغال زایی هم می توانیم اقداماتی را انجام 
دهیم گفت: در کشور ۲۵ تا ۲7 میلیون واحد مسکونی داریم که اگر صرفاً 
برای 1۰ میلیون واحد از این تعداد، سکونتِ مؤثر در نظر بگیریم، با احتساب 
اینکه برای هر ۵۰ آپارتمان یک مدیر لازم باشد می توانیم برای ۲۰۰ هزار 

مهندس اشتغال مستقیم ایجاد کنیم.
رئیس سازمان نظام مهندسی کشور تصریح کرد: بهره برداری، نگهداری، 
تعمیرات، نوسازی و بازســازی باید در تمامی ساختمان ها در اولویت قرار 
گیرد و با انجام دو برنامه پنج ساله و ایجاد نقشه راه می توانیم در این زمینه 

گام های بلندی برداریم.
خرم عنوان کرد: طرح ســتاد اجرای مبحث ۲۲ مقررات ملی ساختمان 
دیده شــد و مورد تأیید وزارت راه و شهرســازی قرار گرفته که با استقبال 
بســیار خوبی روبه رو و ایــن خود باعث ایجاد انگیزه شــده تا راه اندازی 
ســتادهای صنعتی سازی، هوشمندسازی و ساختمان سبز را هم به مرحله 

عملیاتی برسانیم.
وی اظهار کرد: این یک تحول است که در حوزه ایجاد اشتغال مهندسان 
می تواند بســیار مؤثر باشــد و با اعتمادی که وزارت راه و شهرسازی به ما 
می کنــد و با ایجاد فرصت های مناســب می توانیم گام هــای مؤثر در این 

زمینه برداریم.
خــرم افزود: در ایــن برنامه با تعریف فرصت های شــغلی، نرخ بیکاری 
مهندســان ساختمان به صفر می رســد و با ایجاد اشتغال مولد، می توانیم 
نیروی های متخصص در رشته های مهندسی را در این حوزه ها تقویت کنیم.
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مخاطرات برداشت زعفران در اوج كرونا
برداشــت زعفران در سال زراعی جاری 
با شیوع گسترده ویروس کرونا در خراسان 
جنوبی مخاطره آمیز شده است و با توجه به 
نحوه جمع آوری این محصول یکی از عوامل 

ابتلا به کرونا محسوب می شود.
در یکــی از خیابان هــای فرعی بیرجند 
تعــدادی زن و بچه قد و نیــم قد، دور هم 
حلقــه زده اند که فقط تعــداد محدودی از 
زنان با چارقد و چادرهای رنگی ماسک دارند.

پسربچه ای از کوچه مقابل دوان دوان آمد 
و پرسید هنوز خودرو نیامده و همه برای نه 
گفتن سری تکان دادند؛ رضا گفت هر وقت 
)خودرو( آمد زنگ خانه ما را هم بزنید و رفت.

عقربه ها ساعت 16 را نشان می دهد که 
یک خودرو پراید و وانت در محل مورد نظر 
توقــف کرد و همه به ســمت آنها دویدند؛ 
صدای همهمه بچه ها بلند شــد که آمدند، 
آمدند کــه تنها در 1۰ دقیقــه حدود ۲۰ 
خانــواده از بزرگ و کوچــک دور خودروها 

حلقه زدند.
راننده پراید به همراه یک دفترچه که گویا 
اسامی خانواده ها را در آن یادداشت می کرد، 
پیاده شــد و گفت کنار بایســتید تا شما را 
صدا بزنم، اما انگار گوش کسی بدهکار نبود.

به ایــن ترتیب گل هــای ارغوانی رنگ 
زعفران که در بســته های یک، دو و ســه 
کیلویی وزن شــده بود بنا به درخواست هر 

خانواده تحویل راننده شد.
اسامی افراد و میزان گل دریافتی هم در 
دفترچه ثبت  شد تا گل ها را پرَ کرده و زعفران 

خشک را تحویل دهند.
یکی از افــرادی که ســه کیلوگرم گل 
زعفران گرفته بــود، به خبرنگار ایرنا گفت: 
حدود 1۰ روز اســت که روزی دو تا ســه 
کیلوگرم گل را با اعضای خانواده پرَ می کنیم.

احــراری گفــت: به ازای بــاز کردن هر 
کیلوگرم گل ۲۰ هزار تومان به ما می دهند.

وی ادامــه داد: چــرا الان کــه بیکار در 
خانه نشسته ایم نباید این کار را بکنیم مگر 
کار کردن جرم اســت وقتی شکم بچه هایم 

گرسنه است.
از او درباره کرونا پرسیدم که تا چه میزان 
رعایت می کنید و پاسخ داد: سرگرمی کوچک 
و بزرگ این محله مدتی شده که باز کردن 
گل زعفران است که دور هم جمع می شویم 
و تا پاسی از شب گل پر می کنیم و خشک 

می کنیم؛ به کرونا هم کاری نداریم!
وی با لبخندی بر لب گفت: »ان شاءالله 
کرونا هم به ما کاری ندارد و می بینید از سر 
ناچاری مجبور هستیم دور هم جمع شده و 

گل زعفران باز کنیم.«
احــراری افزود: خوشــبختانه تاکنون از 
اعضای خانواده ما کسی به این بیماری مبتلا 
نشده است ولی نگفت آیا ناقل بیماری برای 

دیگران هستند.
یکی دیگر از زنــان حاضر در این محل 
که کودک خردسالش را بغل داشت و چند 
کیلوگــرم گل زعفران تهیه کرده بود گفت: 
همسرم کارگر ساختمانی است اما از زمان 
کرونا تاکنــون خیلی به ندرت کار می کند، 

چون بازارشان کساد شده است.
فاطمه افزود: پرَ کردن زعفران کار همه 
ساله ما بوده و هست، کسانی هم که به این 
منطقه گل می آورند همه ما را می شناسند 

پس اطمینان بین ما متقابل است.
وی گفت: اگــر گل زعفران را باز نکنیم 
مخــارج خانه و زندگی و بچه های قد و نیم 

قد را از کجا بیاوریم؟

من به این حرف هــا و توجیه افراد فکر 
می کردم که عامل توزیع گل زعفران گفت: ما 
کشاورزان با هزار بدبختی و مشقت محصول 
خود را به بار می رســانیم اما زمان برداشت، 
فروش و کســب درآمد با مشکلات زیادی 

مواجه می شویم.
وی که نخواست نامی از او برده شود افزود: 
این روزها برای برداشــت زعفران کارگر کم 
و دستمزد بالا است از طرفی برای پرَ کردن 
گل ها هم افراد کمی امســال قبول زحمت 
کرده اند. وی گفت: هر روز سحر برای برداشت 
گل به مزرعه می رویم و بعد از جمع کردن 
گل ها باید به این روستا و آن رستا یا به این 
شهر و آن شهر برویم تا کسی برایمان گل ها 
را باز کند و این به معنای ضرر کامل است اما 
چاره ای نداریم و مال خدا را که نمی توان دور 
ریخت.عامل خرید و فروش زعفران ادامه داد: 
مسوولان باید توضیح دهند که برای زعفران 
کاران چه کرده انــد و فقط نگویید زعفران 

محصول استراتژیک خراسان جنوبی است.
وی گفت: همه ما کشــاورزان می دانیم 
شــرایط امســال به خاطر بیماری کرونا با 
ســال های گذشــته فرق دارد، جان و مال 
خانواده ما هم برایمــان اهمیت دارد برای 
همین تا جایی که در توان باشد پروتکل های 
بهداشتی را رعایت می کنیم اما نیاز به حمایت 
مسوولان داریم. این شهروند خراسان جنوبی 
اظهار داشت: به دلیل اینکه نیروی کار برای 
جمع آوری و پرَ کردن گل زعفران نداریم و 
اکثر کسانی که به ما کمک می کردند امسال 
به خاطــر کرونا همکاری نمی کنند، مجبور 
هستیم گل را با قیمت بسیار ارزان ۵۰ تا 7۰ 
هزار تومان بفروشیم در حالی که دولت قیمت 

گل را 1۵۰ هزار تومان اعلام کرده است.
وی افــزود: برای فــروش گل با همین 
قیمت پایین هم برنامه ریزی نشده است لذا 
به صورت فله در میادین اصلی و فرعی شهر 
بســاط فروش پهن می کنیم که با برخورد 
شــهرداری، نیروی انتظامی و سایر عوامل 
 هم مواجه می شویم در حالی که گل زعفران

 اگر برای یک روز روی دستمان بماند باید 
دور ریخته شود.

 دغدغه فــروش گل زعفران در 
معابر عمومی

در حالی که زعفران کاران استان از نبود 
نیروی کار و کسادی بازار محصول می گویند، 
فروش گل به شکل دلالی و در میادین شهرها 
با توجه به شــیوع فزاینده بیماری کرونا به 
دغدغه ای برای مسوولان تبدیل شده است.

رییس دانشــگاه علوم پزشکی و خدمات 
بهداشــتی و درمانــی بیرجنــد گفــت: از 
مسوولان جهاد کشاورزی درخواست داریم 
به کشــاورزان و باغداران استان درخصوص 
رعایــت پروتکل های بهداشــتی به هنگام 

برداشت محصول تذکر جدی بدهند.
محمد دهقانی فیروزآبادی افزود: برخی 
شهروندان در منازل خود مشغول باز کردن 
گل زعفران هستند که ما هیچ دسترسی به 
آنها نداریم و باید خودشــان مراقب بوده و 
رعایت پروتکل های بهداشتی را جدی بگیرند.

وی بیان کرد: از مردم درخواست می کنیم 
پروتکل های بهداشتی را رعایت کنند چون 
همانطور که می بینیم هر وقت پروتکل های 
بهداشتی دقیق رعایت شده این ویروس کمتر 
شده و زمانی که رعایت نشده، شاهد افزایش 

آمار بوده ایم.
رییس دانشــگاه علوم پزشکی بیرجند 
درباره فروش گل زعفران در میادین شــهر 
اظهار داشــت: باید بررسی شود چه کسانی 
به واسطه ها یا کشــاورزان مجوز می دهند 
تا محصول خود را در میادین ســطح شهر 
به فروش برســانند و ســبب تجمع مردم و 

ترافیک خیابان ها شوند.
وی گفت: دانشگاه علوم پزشکی مگر چه 
تعداد نیرو دارد یا اینکه مگر مجوز داریم که 
بخواهیم با این افراد برخورد کنیم؛ دانشگاه 

هیچ گونه اختیاری در این خصوص ندارد.
دهقانی افزود: دستگاه های متولی از جمله 
جهاد کشاورزی، شهرداری، نیروی انتظامی 
و دادستانی باید بر شیوه فروش محصول در 

شهرها نظارت داشته باشند.
رییس اداره پیشــگیری و رفع تخلفات 
شــهرداری بیرجنــد هم گفت: بــرای این 
موضوع پنج تیــم را در نظر گرفته و اعمال 
قانــون می کنیم اما فروشــندگان در برابر 
قانــون مقاومت می کنند کــه انتظار داریم 

دستگاه های مربوطه به کمک ما بیایند.
موسی میرزایی با بیان اینکه جمع آوری 
فروشــندگان گل زعفــران آخرین راه حل 

نیســت افزود: کشــاورز یک سال زحمت 
کشیده و محصولی را به عمل آورده است لذا 
باید محلی برای فروش محصول این افراد در 
نظر گرفته شود چراکه برخورد قهری در شان 

مردم استان خراسان جنوبی نیست.
وی بیــان کرد: شــهرداری بیرجند این 
آمادگــی را دارد تــا در صــورت همکاری 
دستگاه های مربوطه، محل چهارشنبه بازار 
خیابان شهید بهشتی را با رعایت پروتکل های 
بهداشــتی به صورت رایگان در اختیار این 

افراد قرار دهد.
رییس اداره پیشــگیری و رفع تخلفات 
شــهرداری بیرجند اظهار داشت: برای این 
منظــور مکاتباتــی با دادســتان، اصناف و 
پلیس نظارت بر اماکن داشته ایم و موضوعات 
مربوطه اعلام شــده که امید اســت در این 

زمینه دستورات لازم صادر شود.
وی تاکید کرد: ابتدا باید زیرساخت لازم 
برای کشاورزان در استان فراهم شود سپس 
بــا افرادی که از قانــون تمکین نمی کنند، 
برخــورد قانونی صورت گیــرد در غیر این 
صورت برخورد قهری با فروشندگان مناسب 
و جوابگو نیســت. میرزایــی گفت: در حال 
حاضر دستگاه های متولی همراه هستند اما به 
صورت متفرقه لذا باید کار تیمی انجام شود و 
ما نیز زیرساخت های لازم را فراهم می کنیم.

وی افــزود: همچنیــن در صــورت نیاز 
آمادگی داریم بازار میدان مسافر بیرجند را 
به صورت رایگان در اختیار زعفران کاران قرار 
بدهیم تا نسبت به ساماندهی فروش محصول 

این افراد اقدام شود.

برداشت  به  تمایل  کشــاورزان   
دستی دارند

معاون بهبود تولیدات گیاهی ســازمان 
جهاد کشاورزی خراسان جنوبی هم گفت: 
برای برداشــت گل زعفــران بدون دخالت 
دســت در اســتان سه دســتگاه  در برخی 
شهرستان های دارای زعفران وجود دارد اما 
چون کشــاورزی استان بیشتر خرده مالکی 
اســت، کشاورزان ترجیح می دهند برداشت 
گل توســط خودشان انجام شود.محمدرضا 
اکبــری افزود: برای پرَ کــردن گل زعفران 
نیز دستگاهی در استان ثبت و معرفی شده 
اما در مراحل مقدماتی است و برای امسال 

آماده نخواهد شد.
وی گفت: فعالیت های مرتبط با برداشت، 
پرَ کردن، خشک کردن و بسته بندی زعفران 
نیازمند نیروی کار زیاد است که بخشی از این 
اقدامات در محیط های بسته انجام می شود.

معاون بهبود تولیدات گیاهی ســازمان 
جهاد کشــاورزی خراســان جنوبی اظهار 
داشت: با توجه به شیوع کرونا و مشکلاتی که 
درخصوص تامین نیروی کارگری وجود دارد، 
به کشــاورزان توصیه کرده ایم پروتکل های 
بهداشــتی را در جمــع آوری محصول و باز 

کردن گل زعفران رعایت کنند.
وی افزود: ســال های گذشــته برای پرَ 
کــردن گل زعفران دورهمی ها در اســتان 
رونق می گرفت اما امســال به دلیل بیماری 
کرونا جمعیت ها بســیار محدود شده یا گل 

به فروش می رسد.
اکبری گفت: در تمامی مراحل تهیه این 
محصول باید پروتکل های بهداشــتی برای 
پیشــگیری از شیوع ویروس همه گیر کرونا 
مورد توجه ویژه کشــاورزان و بهره برداران 

قرار گیرد.
امســال 16 هزار و ٨۰7 هکتار از مزارع 
استان خراســان  جنوبی زیر کشت زعفران 
است و بیشــترین سطح زیر کشت زعفران 
در خراســان  جنوبی به شهرستان قاینات با 

پنج هزار و 79 هکتار اختصاص دارد.
این استان رتبه دوم تولید زعفران و رتبه 
اول تولید زرشک و عناب را در کشور دارد.

معاون درمان وزیر بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشکی هشتم آبان امسال در سفر 
به خراسان جنوبی گفت: ما انتظار داشتیم 
اســتانی مثل خراســان جنوبــی که جزو 
استان های پهناور با پراکندگی جمعیت است، 
کمترین میزان آلودگی را داشته باشد ولی به 
دلیل رعایت نکردن پروتکل های بهداشتی، 

این روند رو به افزایش است.
قاسم جان بابایی افزود: لذا از مردم عزیز 
خراســان جنوبی تقاضا می شود که برای از 
بین بردن این بیماری از تجمعات خانوادگی 
و برگزاری مراسم خودداری کنند و استفاده 
از ماسک را جدی بگیرند چون شهر بسیار 
آلوده اســت و فقط بــا رعایت پروتکل های 
بهداشتی توسط مردم، این پیک را می توانیم 

کنترل کنیم.
وی با اشــاره به فصل برداشت محصول 
در برخی استان ها و مسائل کارگری گفت: 
در برخی شــهرها که اکنون فصل برداشت 
زعفران، پســته یا ســایر محصولات است 
متاســفانه میزان بیماری نیز افزایش یافته 
است. معاون وزیر بهداشت ادامه داد: کارگران 
به صورت تجمعی نسبت به برداشت محصول 
اقدام می کنند لذا ضروری است قبل از شروع 
به کار از طریق بهداشت با پیگیری و نظارت 

فرمانداران این افراد بررسی شوند.
معاون بهداشــتی دانشگاه علوم پزشکی 
بیرجند هم اوایل هفته جاری گفت: براساس 
بررسی های انجام شده از ابتدای مهر امسال 
با شروع پیک سوم کرونا 67.۲ درصد موارد 
جدیــد ابتلا در خراســان جنوبــی، انتقال 
خانوادگی بوده است به این معنا که انتقال 
در این محیط از دســترس ما خارج است و 

مردم باید رعایت کنند.
کامبیز مهدی زاده افــزود: همچنین در 
این مدت ٣.٨ درصد مبتلایان کرونا دارای 
سابقه مسافرت، ۲۴ درصد آلودگی در محل 
 کار و ۴.9 درصد به دلیل حضور در اجتماع

 مبتلا شده اند.

۲000 تن بذر گواهی شده در گیلان تولید شد
سرپرست جهادکشــاورزی گیلان با تاکید بر اینکه 
در برنامه خود استفاده از ظرفیت تولیدکنندگان بخش 
خصوصی در تولید بذر را مدنظر داریم، گفت: امســال 
علیرغم خســارت هایی که به محصول برنج استان وارد 

شد ۲۰۰۰ تن بذر گواهی شده تولید کردیم.
مسعود الماسی در جلسه شورای کشاورزی شهرستان 
بندرانزلی که در سالن اجتماعات فرمانداری این شهرستان 
برگزار شد، با اشاره به اینکه یکی از بخش های عمده ای 
که در حوزه کشاورزی وظیفه داریم پیگیر باشیم توجه 
به امور زیربنایی است، اظهار کرد: زهکشی مناسب که آب 
را از عرصه زمین های کشاورزی تخلیه کند در ضرورت 

برنامه است.
وی با اشاره به اینکه مطالعات زهکشی در کل استان 
پیش بینی شده است، تصریح کرد: توجه به این مسئله 
بسیار مهم است، زیرا غیر از برنج محصول دیگری در سطح 
استان به صورت جدی نداریم و کشاورزان کمتر به سمت 
کشت ثانویه می روند که در شهرستان انزلی شرایط تالاب 

این مسئله را دامن زده است.
الماسی تاکید کرد: هم اکنون در سطح استان 11۰ هزار 
هکتار زمین زیر کشــت ثانویه داریم که 7۰ هزار هکتار 
راتون و ۴۰ هزار هکتار انواع سبزیجات برگی، علوفه ای و 

دانه های روغنی هستند.
سرپرست جهادکشــاورزی گیلان با تاکید بر اینکه 
حرکت هایی که در حوزه کشــاورزی انزلی اتفاق افتاده 
ارزشمند هستند، افزود: از پنج مجتمع گلخانه ای استان 
یکی در انزلی است و به عنوان مرکز و قطب تولید محصول 

گلخانه ای می توان روی آن حساب کرد.
وی افزود: با توجه به اینکه نزدیک مرزهای کشورهای 
همسایه هستیم، اگر این استمرار رخ دهد می توان گفت 
یکی از محصولاتی که به ســبد صادراتی استان اضافه 

خواهد شد، محصولات گلخانه ای باشد.
الماســی گفت: در حوزه شــالیزاری امســال شاهد 

رویدادهای ناخوشایند و بارش در فصل برداشت بودیم 
که اثرات ســنگین در حوزه برنجکاری استان و نگرانی 
کشــاورزان را به دنبال داشت که از طریق ستاد حوادث 
غیرمترقبه اعتباری در نظر گرفتیم تا بخشی از خسارت 
کشاورزان را جبران کنیم و باید پروژه هایی را دنبال کنیم 

که اتفاقات ناگوار پیشگیری کند.
سرپرست جهادکشــاورزی گیلان با تاکید بر اینکه 
در برنامــه خود اســتفاده از ظرفیــت تولیدکنندگان 
بخش خصوصی در تولیــد بذر را مدنظر داریم، تصریح 
کرد: امســال علیرغم خسارت هایی که به محصول برنج 
استان وارد شــد، ۲۰۰۰ تن بذر گواهی شده توانستیم 
 تولیــد کنیــم و  باید بتوانیم دانشــی کــه در خدمت 
کشاورزی قرار بگیرد باعث بهبود در ساختار کشاورزی 

منطقه شهرستان شود.

 عوامل بروز تعارضات اجتماعی در آب بندان ها
وحید خرمی، مدیرعامل آب منطقه ای گیلان نیز، با 
اشاره به محدودیت های اعتباری، گفت: از نظر اعتباری، 
محدودیت بیشتر در زمینه تخصیص است، ولی با همه 
مشکلات، هر سال با کشاورزان دست در دست هم داده 
و سعی می کنیم فعالیت این حوزه را به سرانجام برسانیم.

وی درخصوص اجاره آب بندان ها، با بیان اینکه حق 
انتفاع را کانون کارشناسان تعیین می کند، تصریح کرد: 
هــدف از این کار تعیین یک مســئول برای آب بندان و 
تلاش در زمینه جلوگیری از تصرف و خشک شدن است.

مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای گیلان تاکید کرد: 

هرچند با حضور کارشناسان و برآورد محصول آب بندان 
در صورت کمتر بودن از آنچه پیش بینی می شــد، قطعا 

اجاره بهای کمتری در نظر می گیرند.
خرمی، درخصــوص تعارضات اجتماعی که گاها در 
آب بندان ها شاهد هستیم، گفت: این مشکلات از اجاره 
پنج ساله آب بندان هاست؛ این در حالی است که وقتی 
شورا عوض شد همه برنامه ها عوض شده و دچار مشکل 

می شویم.
وی تصریــح کرد: آب بندان هایــی که قابل واگذاری 
هستند به گونه ای اطلاع رسانی شود که در شهرستان 
مورد تصمیم گیری برای واگذاری و اجاره قرار بگیرد و اگر 
متقاضی بیشتر از یک نفر باشد وظیفه ماست به مزایده 
بگذاریم. هر چند توصیه می کنیم که در اجاره آب بندان 
به فرد انتخابی از محل باشــد تا در دور بعدی شــورا به 

مشکل برنخوریم.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای گیلان با اشاره به 
بدهی یک و نیم میلیاردی در انزلی به شرکت توزیع برق 
که در قالب برق رسانی اضطراری به چاه های کشاورزی 
انجام گرفته، تاکید کرد: در تلاشــیم تا این بدهی را هر 

چه زودتر بپردازیم.
مجتبی شــاه نظری، مدیر امــور آب و خاک جهاد 
کشاورزی اســتان گیلان نیز در این جلسه، با اشاره به 
اینکه هفت میلیارد تومان اعتبار از منابع ملی و استانی 
برای آب بندان ها تامین شــده است، گفت: دو میلیارد و 
۲۰۰ میلیون تومان از این اعتبار برای اجرای پروژه های 
شهرستان انزلی هستند که امسال هم در همین راستا 
برنامه داریم.وی با اشــاره بــه اینکه تامین آب در حوزه 
فعالیت آب منطقه ای است، عنوان کرد: در بحث انتقال 
آب با لوله تا سر مزارع کشاورزی مشکلی نداریم و از لحاظ 
حفر چاه و ایستگاه پمپاژ، جهاد کشاورزی انتقال آب را 
در دســتور کار قرار داده است و این آمادگی را داریم که 

در خدمت کشاورزان باشیم.

 اجرای نهضت گلخانه ای با وجود محدودیت اعتباری
ایسنا/خراسان جنوبی مدیر شعبه شــرکت شهرک های کشاورزی خراسان 
جنوبی با اشــاره به محدودیت اعتباری برای ساخت هزار هکتار گلخانه، گفت: 
بعد از مطالعه طرح، متوجه محدودیت اعتباری برای ساخت هزار هکتار گلخانه 

شدیم، اما این افق را در بحث شناسایی و مطالعه عملیاتی کردیم.
مهدی ســورگی،اعلام کرد: در بحث اجرای زیرســاخت ها در طرح نهضت 
گلخانه ای استان خراسان جنوبی، به نسبت اعتباری که هزینه شده، حدود ۴۰ 

تا ۵۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته ایم.
وی  اظهار کرد: نمی توان گفت نهضت گلخانه ای خراســان جنوبی در بخش 
وظایف دولتی، زمان بر شده است، چراکه حجم وسیعی گلخانه در یک بازه دو 

ساله باید زیرسازی، مطالعه و اجرا می شد.
مدیر شعبه شرکت شهرک های کشاورزی خراسان جنوبی با بیان اینکه سقف 
اعتباری تفاهم نامه نهضت گلخانه های اســتان 19۰ میلیارد تومان پیش بینی 
شــده بود، گفت: با این وجود، بعد از مطالعه طرح، متوجه محدودیت اعتباری 
برای ساخت هزار هکتار گلخانه شدیم، اما این افق را در بحث شناسایی و مطالعه 

عملیاتی کردیم.
سورگی از پیشرفت 1۰۰ درصدی  شناسایی طرح نهضت گلخانه ای خراسان 
جنوبی خبر داد و یادآور شد: اجرای نهضت گلخانه های خراسان جنوبی در سطح 
هزار هکتار، کاری مشــارکتی اســت و بخشی از کار دولت و بخش اصلی یعنی 
احداث واحدهای گلخانه، دام و بارگاه زرشک را بخش خصوصی باید انجام دهد.

 آغاز پوشش 220هزار هکتار از اراضی شالیزاری گیلان 
رئیس ســازمان بسیج مهندسین کشاورزی کشــور گفت: عملیات پوشش 
۲۲۰هزار هکتار از اراضی شــالیزاری گیلان در طرح جهش تولید کشاورزی به 
همت سازمان بسیج مهندسین کشاورزی سپاه قدس گیلان آغاز شد. محمدرضا 
جهانســوز در جمع خبرنگاران اظهار کرد: عملیات پوشــش ۲۲۰هزار هکتار از 
اراضی شالیزاری گیلان در طرح جهش تولید کشاورزی به همت سازمان بسیج 

مهندسین کشاورزی سپاه قدس گیلان آغاز شد.
وی با اشاره به مشارکت وزارت جهاد کشاورزی، دانشگاه ها و موسسه تحقیقات 
برنج کشــور در راستای اجرای این طرح گفت: ما در مسیر اجرای طرح جهش 
تولید بخش کشاورزی به دنبال بودجه گرفتن نبودیم بلکه باظرفیت مهندسان 

توانمند بسیجی ثابت کردیم که می شود کارهای بزرگی انجام داد.
رئیس ســازمان بسیج مهندسین کشاورزی کشور با اشاره به پشتوانه علمی 
ایجاد شــده در راستای اجرای طرح جهش تولید کشاورزی تصریح کرد: امسال 
با وجود کمبود بارندگی در گیلان، مزارع تحت پوشش این طرح نه تنها کاهش 
محصول نداشــتند بلکه در 1٨ هزار و ۵۰۰ نقطه از اراضی کشاورزی با افزایش 

9درصدی محصول مواجه بودیم.
وی با بیان اینکه بیشــتر محصول برنج تولید شده در استان گیلان از ارقام 
بومی است افزود: در حال حاضر اراضی شالیزاری ۲٣ هزار روستای گیلان تحت 

پوشش طرح آموزش - ترویجی فراگیری بسیج کشاورزی گرفته است.

 زندگی مردم در حریم تالاب انزلی با مشکل مواجه شده است
رئیس مجمع نمایندگان اســتان گیلان با اشــاره به اینکه زندگی مردم در 
حریم تالاب با مشــکل مواجه شده است، خاطرنشــان کرد: کارکردهای حوزه 
بندری و رســوب گذاری و شــدت بارندگی ها موجب بالا آمدن آب و فرا گرفتن 

جلگه شده است.
احمد دنیامالی در جلسه شورای کشاورزی شهرستان بندرانزلی که در سالن 
اجتماعات فرمانداری این شهرستان برگزار شد، اظهار کرد: در تلاشیم در حوزه 
ترانزیت نقش ویژه تری پیدا کنیم و انزلی را به جایگاهی که در گذشــته داشت 

برگردانیم.
وی با اشــاره به اینکه با کوتاه کردن مسیر حمل کالا برای توزیع، می توانیم 
سرویس بهتری به واردکنندگان ارائه دهیم، تصریح کرد: از لحاظ کنترل استاندارد 
باید زمینه ای را فراهم کنیم که صاحبان کالا دچار مشکل نشده و مسیر تحویل 
کوتاه شــود، زیرا تا زمانی که جواب آزمایشــگاه نیامده آنها حق توزیع ندارند. 
دنیامالی با اشــاره به مشکلی که ســال گذشته کشاورزان انزلی جهت ثبت نام 
سوخت در سامانه داشتند، گفت: امسال اگر دوره های آموزشی ثبت نام به موقع 

برگزار شود، قطعا مشکلی در فصل کشاورزی از این بابت شاهد نخواهیم بود.
رئیس مجمع نمایندگان گیلان با بیان اینکه در بحث آب بندان باید بیشــتر 
کار کنیم و از ظرفیت ها بهره برداری بهتری داشته باشیم، تصریح کرد: در حال 
حاضر 7۰ آب بندان در ســطح شهرستان داریم ولی فقط هفت مورد کار شده، 
در حالی که باید از این ظرفیت بیشتر استفاده کنیم زیرا علاوه بر ایجاد شتغال 

می تواند در تولید پروتئین سهم مهمی داشته باشد.
وی با بیان اینکه افزایش حریم تالاب یکی از مشــکلاتی است که در سطح 
شهرســتان وجــود دارد، گفت: در حال حاضر ۲۰۰۰ هکتار حوزه شــالیکاری 
شهرســتان در حد بســتر تالاب قرار گرفته و شایسته نیست مردمی که دیروز 
کشــت و کار می کردند، امروز به دلیل فعالیت در عرصه حریم تالاب با پیگرد 
قانونی مواجه  شــوند. باید ثبت اســناد و کاداستر مقدار بیشتری در این زمینه 

مطالعه و کارشناسی کنند.
نماینده مردم بندرانزلی در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه زندگی 
مردم در حریم تالاب با مشــکل مواجه شده است، خاطرنشان کرد: کارکردهای 
حوزه بندری و رســوب گذاری و شــدت بارندگی ها موجب بالا آمدن آب و فرا 
گرفتن جلگه شده است.وی با بیان اینکه باید افزایش رهاسازی تعداد بیشتری 
بچه ماهی در تالاب مورد توجه باشــد، تصریح کرد: در حال حاضر ۴۰ میلیون 
رهاســازی قابل قبول نیست، زیرا همانطور که می دانیم کیفیت و اکسیژن آب 

تالاب پایین است و وضعیت عمق پایداری را شاهد نیستیم. 
دنیامالی با بیان اینکه باید روی 1۵۰ میلیون رهاسازی برنامه ریزی کنیم، تاکید 
کرد: با توجه به شرایط، بیشتر بچه ماهی ها در تالاب انزلی از بین می روند؛ این در 
حالی است که ماهیگیری از تالاب برای مردمی که در حاشیه تالاب هستند یک 
معیشت است. اسماعیل میرغضنفری، فرماندار شهرستان بندرانزلی نیز، گفت: 
تالاب یکی از عایدات ما در انزلی بود که امروز به دلیل نشست رسوب ها و مسایلی 

که به وجود آمده دغدغه هایی را در این حوزه شاهد هستیم.

  اعتبار 2 میلیاردی برای تکثیر ذخایر ماهیان خزر
مدیرکل شیلات گیلان با اشاره به اینکه رویکرد شیلات تکثیر و بازسازی ذخایر 
است، گفت: امسال دو میلیارد تومان از محل اعتبارات ملی در بخش تکثیر و ذخایر 
ماهیان را داریم.عظیم مدبری در جلسه شورای کشاورزی شهرستان بندرانزلی 
که در ســالن اجتماعات فرمانداری این شهرستان برگزار شد، با اشاره به اینکه 
در حوزه صید و صیادی 11 پره فعالیت دارند، اظهار کرد: در زمینه صید کیلکا 
٣۰ لنج صیادی فعالیت دارد و سال گذشته بیش از ۴٨۲۵ تن صید این ماهی 
انجام شــد.وی با اشاره به مجموع صید انجام شده از تالاب و دریا، گفت: چهار 
تعاونی صیادی در حاشیه تالاب داریم که سال گذشته 6۰۰ تن تولید داشتند.

 و در مجموع صید انواع ماهی از تالاب و دریا ۵7۴7 تن صید با اشتغال ۲۲1۴ 
نفر به طور مستقیم بود.مدبری با بیان اینکه 11۵ مزرعه در زمینه آبزی پروری 
فعالیت دارند، تصریح کرد: 1۰7 مزرعه در حاشیه تالاب قرار گرفته اند که حریم 
۲۵ هکتاری تالاب باعث شــده نتوانیم پروانه برای تجهیز و افزایش بهره برداری 

به مزارع آبزی پروری و آب بندها بدهیم.
مدیرکل شــیلات گیلان اضافه کرد: با توجه به اینکه مالکیت آب بندان ها با 
جهاد کشاورزی است، سرمایه گذاران نمی توانند به صورت بلندمدت سرمایه گذاری 

داشته باشند لذا راغب به سرمایه گذاری در این بخش نیستند.
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رشد ۱۲ برابری ظرفیت نیروگاهی نصب شده كشور نسبت به ابتدای انقلاب
وزیر نیرو با اشاره به عملکرد مقایسه ای 
دولــت در بخش بــرق گفــت: در بخش 
نیروگاهی از 7 هزار مگاوات ظرفیت نصب 
شــده کشــور به ٨۵ هزار مگاوات ظرفیت 
نصب شده رسیدیم که تقریباً این رقم 1۲ 

برابر شده است.
نیرو)پــاون(، »رضا  وزارت  به گــزارش 
اردکانیان« صبح امروز در گفت وگو با رادیو 
ایران با اشــاره به اقدامات انجام شده برای 
حرکت نظام به ســوی توسعه اظهار کرد: 
باید در کنار کارهای انجام شده به مشکلات 
نیز بپردازیم و این امیدواری در نسل جوان 
پایدار بماند که این کشور چهل و سه سال 
اســت که علی رغم تمامی مشکلات سرپا و 

رو به جلو است.
وی اضافه کرد: ما وقتی در ۴٣ سال پیش 
سنگ بنای این نظام گذاشتیم در موضوع 
مهم جمع آوری فاضلاب و تصفیه فاضلاب 
که امری مرتبط با بهداشــت عمومی مردم 
بوده و ارتباط مستقیم دارد، اقدامات مثبتی 

را انجام دادیم.
وزیر نیرو با اشاره به اقدامات انجام شده 
در زمینه ســاخت تصفیه خانه فاضلاب در 
کشور خاطرنشان کرد: قبل از انقلاب تعداد 
تصفیه خانه های فاضلاب به تعداد انگشتان 
یک دست هم نمی رســید، یعنی ما چهار 
تصفیه خانه در سراسر کشور داشتیم و این 
در حالی است که جمعیت کشور ۴۰ درصد 
جمعیت فعلی کشور بوده و در ثروت، منابع 
و غیره نیز بیشتر از این مقدار و در دسترسی 

به دنیا محدود نبود.
وی افزود: دیروز ما دویســت و شصت 
و پنجمیــن تصفیه خانــه فاضــلاب را در 

کشــور افتتاح کردیم کــه 77 عدد از این 
تصفیه خانه ها در این دولت بوده اســت. در 
دولت تدبیر و امید به طور متوسط هر ماه 
یک تصفیه خانه فاضلاب به مدار بهره برداری 

آمده است.
اردکانیان خاطرنشــان کــرد: امروز در 
استان کردستان شــاخص جمعیت تحت 
پوشــش شــبکه های فاضلاب از شاخص 
جهانی به مراتب بالاتر اســت، یعنی تعداد 
9 تصفیه خانه  کــه در حوزه فناوری بالاتر 
از ســطح دنیا است در استان کردستان در 
حال فعالیت بوده که این نقش مستقیمی 
در سلامت مردم دارد.به گفته وزیر نیرو این 

فاضلاب تصفیه شده در آبیاری فضای سبز، 
صنعت و غیره استفاده می کنیم.

وی با اشاره به عملکرد مقایسه ای دولت 
در بخش برق یادآور شــد: در بخش برق از 
7 هزار مگاوات ظرفیت نصب شــده کشور 
در ۴۲ ســال پیــش در حالی که جمعیت 
۲.٣ برابر شده به ٨۵ هزار مگاوات ظرفیت 
نصب شده رسیدیم یعنی تقریباً این رقم 1۲ 
برابر شــده در حالی که جمعیت ما ۲ برابر 
شده اســت.اردکانیان با اشاره به مشکلات 
چند روز اخیر برق در کشــور خاطرنشان 
کــرد: من قبول دارم ایــن روزها در فصل 
زمســتان مشــکلاتی به دلیل سرما داریم 

و البته فراموش نکنیم که مصرف ســوخت 
نیروگاهی ما هم از طریق گاز بوده و حدود 
٨۰ درصد سوخت نیروگاه های کشور از گاز 
تامین می شود که این مهم نیز نقطه روشنی 

در کارنامه کشور است.
وزیــر نیرو ادامــه داد: امــروز در دنیا 
بعــد از آمریکا، روســیه و ژاپن چهارمین 
کشوری هستیم که ســهم عمده  سوخت 
نیروگاه هایمان گاز اســت که از پاک ترین 
ســوخت ها بوده ولی چون مصرف خانگی 
افزایش قابل ملاحظه ای پیدا کرده اســت 
مقداری محدودیت برای همکاران در وزارت 

نفت به وجود آمده است.

به گفته وی دهه فجر انقلاب اســلامی 
امسال همه مانند سالیان گذشته یادآور همه 
خوبی ها و همدلی ها و یک صدایی اســت. 
دیروز طرح های بزرگی در خراسان شمالی 
و کردستان افتتاح کردیم و ان شاءالله هفته 
آینده هم طرح های بزرگتری در استان های 
اردبیل و فارس به مدار بهره برداری برسانیم.

اردکانیــان در خصوص آخرین وضعیت 
بارش ها نیز خاطرنشــان کرد: در سال آبی 
که از اول مهر شــروع تا آخر شهریور ادامه 
می یابــد، از اول مهــر تا دیــروز مجموعه 
بارش ها در سطح کشور حدود ٨٨ میلی متر 
بود که به نســبت متوسط بلند مدت )۵۰ 
ســاله( حدود ۲۴ درصد کمتر و به نسبت 
ســال گذشــته که یکــی از پربارش ترین 
ســال های پنج دهه اخیر بــود، بارش های 
امسال متاسفانه ۴۲ درصد کاهش را دارد.

وزیر نیــرو اضافه کرد: ما اســتفاده از 
مخازن سدها را در همین فرصت چهارماه 
بــه خوبی مدیریت کردیم. یعنی حجم آب 
موجود در مخازن کشور با توجه به بارش ها 
که میــزان زیادی کمتر بوده ولی ما حجم 
آب موجود در کشــور را به نسبت پارسال 
دو درصد کمتر داریم، به طوری که پارسال 
۲7 میلیارد مترمکعب آب در مخازن سدها 
داشــتیم و امسال نیز حدود ۲6.۵ میلیارد 
مترمکعب است که تمام تدبیر به کار گرفته 
خواهد شد تا تابستان مشکل خاصی نداشته 
باشیم.به گفته وی، پیش بینی ها حاکی از این 
است که تا آخر زمستان این کسری جبران 
خواهد شد و امیدواریم مردم نیز با مراعات، 
مراقبت و مدیریت مصرف در بخش خانگی 

یاری گر باشند.

پیگیری های 4۸ ساله برای دریافت حق آبه هیرمند به ثمر نشست
 تدوین اساســنامه پیگیری حق آبه رودخانه هیرمند 
بین ایران و افغانســتان نخستین گام برای تحقق آرزوی 
۴٨ ســاله مردم منطقه سیستان است که دولت تدبیر و 
امید به آن جامه عمل پوشاند. حقابه ایران از هیرمند به 
دادخواست حقوقی ایران از آب رود هیرمند در افغانستان 
و سیستان اشاره دارد. معاهده ای که در ۲۲ اسفند 1٣۵1 
میان امیرعباس هویدا، نخســت وزیر وقت ایران و موسی 
شفیق، نخست وزیر وقت افغانستان در کابل به امضا رسید 
و بر اســاس آن مقرر شد در هر ثانیه ۲6 مترمکعب آب 
)معادل ٨۵۰ میلیون مترمکعب در سال( سهم ایران از آب 
سد کجکی این رودخانه باشد.با وجود انعقاد قرارداد حقآبه 
هیرمنــد، از اواخر دهه 1٣7۰  و هم زمان با کاهش بارش 

سالانه و گسترش خشکسالی بر سیستان، میزان ورودی 
آب رود هیرمند به دریاچــه هامون مرتباً کاهش یافت.

نبود دولت قدرتمند در افغانستان، حفر نهرها و رودهای 
متعدد برای انتقال آب رودخانه، نصب و به کارگیری انواع 
پمپ در مسیر رود هیرمند برای کشاورزی در افغانستان 
در نهایت خشــک شدن تالاب هامون به عنوان هفتمین 
تالاب بین المللی جهان را در پی داشت.این موضوع موجب 
قطع منبع زندگی و امرار معاش حدود نیم میلیون نفر از 
مردم ساکن در سیستان، کاهش چشمگیر پرندگان بومی و 
مهاجر سیستان و سایر وحوش طبیعی، رو به انقراض نهادن 
گاو سیستانی، تنگدستی و مهاجرت گسترده سیستانیان 
به مناطق شمالی ایران و زوال روزافزون صنایع دستی  در 

این منطقه شــد.حال پس از گذشته ۴٨ سال از امضای 
قرارداد حق آبه ایران از افغانســتان بالاخره روز گذشته با 
پیگیری های انجام شده، اساسنامه پیگیری حق آبه رودخانه 
هیرمند در هفت بند تدوین شد و از امروز کار نقشه برداری 
از حوضه آبریز این رودخانه برای جانمایی سه نقطه آبگیری 
آغاز می شود.به منظور تدوین این اساسنامه، نشست های 
فشــرده ای به مــدت ۲ روز با حضور ۲ تیم متشــکل از 
مسوولان وزارت نیرو، وزارت امور خارجه، فرمانداران شمال 
سیستان و بلوچستان و مسوولان حوضه مرزبانی این استان 

با همتایان افغانستانی شان، در زابل برگزار شد.
به گفتــه مدیــرکل دفتــر رودخانه های مــرزی و 
 منابــع آب مشــترک وزارت نیــرو در این نشســت ها

 اساســنامه ای تنظیم شده تا هر۲طرف متعهد به اجرای 
موارد مذکور شوند.

عیســی بزرگ زاده در نشست بررسی حق آبه رودخانه 
مرزی هیرمند که در زابل برگزار شــد، اظهار داشت: در 
این اساســنامه که در هفت بند تنظیم شده بر مواردی از 
جمله نقشه کشی جدید و به روز در حوضه آبریز هیرمند، 
حفظ امنیت مهندسان نقشه برداری و همین طور تامین آب 

رودخانه مرزی ۲ کشور تاکید شده است.
مدیرکل دفتر رودخانه های مرزی و منابع آب مشترک 
وزارت نیرو خاطرنشان کرد: از سه شنبه 1۴ بهمن مهندسان 
نقشه کشی ۲ کشــور در دو سوی مرز مستقر و عملیات 

نقشه برداری را آغاز خواهند کرد.

  بازگشــت 140 میلیارد ریال به خزانه دولت از کشف ماینرهای 
غیرمجاز در استان مرکزی

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان مرکزی از کشف 6 هزار و ۴۰۰ 
ماینر غیرمجاز در استان در ۴۲ محل و دریافت 1۴۰ میلیارد ریال هزینه انرژی 

از این مصرف کنندگان و بازگشت به خزانه دولت طی سال جاری خبر داد.
به  گزارش وزارت نیرو )پاون(، »محمد اله داد« با اشاره به اینکه کشف این 
تعــداد ماینر، باعث صرفه جویی 17 مگاوات تــوان و صرفه جویی 1۰ میلیون 
کیلووات انرژی شده است، افزود: به منظور جلوگیری از فعالیت غیرقانونی مراکز 
اســتخراج رمز ارز که بخش قابل توجهی از مصارف برق را به خود اختصاص 
می دهند، همکاری مردمی جهت شناســایی این مراکز بسیار تاثیرگذار است.

وی با بیان اینکه شناســایی مراکز رمز ارز غیرمجاز همچنان ادامه دارد، افزود: 
شــهروندان می توانند با شماره گیری سامانه 1۲1 اتفاقات شرکت توزیع نیروی 
برق و  نسبت به معرفی مراکز و اشخاص استفاده کننده از برق غیرمجاز اقدام 
کنند.مدیرعامل شرکت توزیع برق استان مرکزی تصریح کرد: جمع آوری مراکز 
غیرمجاز اســتخراج رمز ارز، از مهمترین محورهای تعیین شــده برای کاهش 
مصرف برق و کمک به کاهش مصرف ســوخت نیروگاه هاســت. اله داد گفت: 
مزارع غیرمجاز ارز دیجیتال از طریق اطلاع رسانی مردمی، نظارت مراکز پایش 
صنعت برق، کنتورهای هوشــمند و همچنین رصد دستگاه قضایی و انتظامی 

شناسایی می شوند.

 افتتاح 33۷ پروژه تامین برق شــهری و روســتایی گیلان در
 دهه فجر

  مدیرعامل شــرکت توزیع برق گیلان تصریح کرد: در راستای تحقق شعار 
“تلاش بی منت، تامین برق پایدار، آســایش و رفاه مشــترکین” 1۲٣ پروژه 
جایگزینی کابل خودنگهدار به جای شبکه های فرسوده برق با اعتباری معادل 

۲1۴٣٨٨ میلیون ریال در دهه فجر سالجاری به بهره برداری می رسد.
وی افزود: افتتاح ۵۰ پروژه احداث شبکه فشار متوسط و 1۵ پروژه احداث 
شــبکه فشار ضعیف مجموعا با اعتباری معادل 1۴٨9۰۲ میلیون ریال از دیگر 
پــروژه های این ایام خواهد بود. مدیرعامــل توزیع برق گیلان گفت: در دهه 
فجر 1٣99 و در شهرســتانهای مختلف استان ٣٨ پروژه احداث ترانسفورماتور 
برای تقویت شــبکه های برق موجود یا احداث شبکه برق جدید با هزینهکرد 
معادل ۵1667 میلیون ریال به افتتاح خواهد رسید.وی تاکید کرد: در راستای 
محرومیــت زدایی و ارائه خدمات به مناطق محروم ، تلاش شــد رضایتمندی 
مشــترکین شهری و روستایی در اولویت تامین برق قرار گیرد و در این راستا 
6٣ پروژه رفع ضعف برق روستایی و ۴٨ پروژه رفع ضعف برق شهری در دهه 
فجــر پیش رو با اعتباری بالغ بــر 197٣77 میلیون ریال مورد بهره برداری و 
اســتفاده مشترکین محترم قرار می گیرد.محمد اسماعیل هنرمند خاطرنشان 
کرد: باتوجه به شیوع گسترده بیماری کرونا در سطح کشور و همچنین اهمیت 
تحقق دولت الکترونیک، مشــترکین محترم مــی توانند بدون نیاز به مراجعه 
حضوری از خدمات اینشــرکت بهره مند شــوند و این امر با نصب اپلیکشــن 
“برق من” و باثبت شماره شناسه 1٣ رقمی اشتراک امکان پذیر می باشد.وی 
تصریح کرد: هم اســتانی های گرامی می توانند اپلیکیشــن برق من را از سه 
طریق ســایت شرکت توزیع نیروی برق گیلان، سایت برق امید و یا کافه بازار 
دانلود کرده و از مزایای این نرم افزار جامع خدمت رســان بهره مند شوند و با 
این کار با کادر محترم درمان و قطع زنجیره انتقال کووید 19 همراهی کنند.

مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق استان با اشاره به اینکه ۲۵6۲ روستای 
برقدار در گیلان وجود دارد تاکید کرد: تمامی روســتاههای بالای ۲۰ خانوار 
طبق سرشــماری سال ٨۵ ، تا سال 1٣٨9 برق دار شدند و درحال حاضر برق 
رســانی به روستاههای زیر 1۰ خانوار پس از تامین اعتبار به ترتیب اولویت و 

درصورت اخذ مجوز از سازمان منابع طبیعی در دست اقدام است .

 انقلاب اسلامی ایران خودباوری در مهندسین ایرانی را تقویت کرد
جلســه شورای فرهنگی و ســتاد اقامه نماز شرکت آب منطقه ای گیلان با 

حضور اعضاء شورای فرهنگی برگزار گردید.
 مهنــدس وحیــد خرّمی رئیس هیأت مدیــره و مدیرعامل آب منطقه ای 
گیلان در جلســه شورای فرهنگی و اقامه نماز این شرکت که در اولین روز از 
دهه گرامی فجر برگزار شــد، ضمن تبریک فرا رسیدن این ایام گفت: پیروزی 
انقلاب اســلامی ایران در بهمن 1٣۵7 زمینه اســتفاده بیشتر از توان علمی و 
مهارت های مهندسین جوان ایران را که شمار قابل ملاحظه ای از آنان نیز از 

فارغ التحصیلان دانشگاه های معتبر داخل کشور بودند، فراهم نمود.
مهندس خرّمی مدیرعامل آب گیلان افزود: سالهای آغازین عمر جمهوری 
اسلامی ایران، همینطور دوران دفاع مقدس و پس از آن نوسازی کشور و ایجاد 
زیر ســاخت های جدید مورد نیاز بویژه در خصوص سازه های آبی آوردگاهی 
بودند تا مهندسان ایرانی در این میادین علم و عمل زیر چتر جمهوری اسلامی 
ایران بالنده تر شــود.حجت الاســلام ابراهیم کمالی دبیر شورای فرهنگی آب 
منطقه ای گیلان نیز با تبریک ایام الله دهه فجر و همچنین فرا رسیدن سالروز 
ولادت با ســعادت حضرت فاطمه )س( و روز زن و مادر گفت: انقلاب اسلامی 
ایران که یادگار بنیانگذار فقید جمهوری اسلامی ایران امام خمینی )ره( است 
توانسته است طی این سالها با هدایت رهبر فرزانه انقلاب، سیمای درخشانی از 
حکومت اسلامی را در سطح جهان اسلام به نمایش بگذارد. دبیر شورای فرهنگی 
آب منطقه ای گیلان تأثیرات انقلاب اسلامی ایران را در داخل و خارج از مرز 
های ایران متنوع و کم نظیر دانســت و گفت: تربیت چهره نورانی ای همچون 
سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی بعنوان شخصیتی بی بدیل در جهان اسلام 
خود نمونه ای از این تأثیرات مهم است.گفتنی است در این جلسه موضوعات 

مختلف به تبادل نظر گذاشته و تصمیمات مقتضی نیز اخذ شد.

 بهره بــرداری از ۵4 میلیارد پروژه راهداری برای افزایش ایمنی 
جاده های کرمانشاه

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان کرمانشاه از بهره برداری از 
یازده پروژه راهداری اســتان در دهه فجر با اعتبار نزدیک به ۵۴ میلیارد ریال 
خبر داد و گفت: شــش مجتمع خدمتی رفاهی نیز با ســرمایه کذاری بیش از 
۲۲۰۰ میلیارد ریال توسط بخش خصوصی به بهره برداری می رسد.فریبرز کرمی 
، اظهار کرد: برای دهه فجر امســال یازده پروژه راهداری با اعتبار ۵۴ میلیارد 
به بهره برداری می رسد که عمدتا مربوط به رفع نقاط حادثه خیز و ایمن سازی 
جاده ها اســت.وی ادامه داد: این پروژه ها عمدتا در شهرســتان های کرمانشاه، 
سرپل ذهاب، قصرشــیرین، گیلانغرب و پاوه به بهره برداری می رسد.مدیرکل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان کرمانشاه با بیان اینکه شش پروژه نیز 
با ســرمایه گذاری بخش خصوصی در این دهه افتتاح می شود، اظهار کرد: این 
شــش پروژه مجتمع های خدماتی رفاهی در محورهای مختلف اســتان است 
که با اعتبار بیش از ۲۲۰۰ میلیارد ریال افتتاح خواهد شــد.کرمی خاطرنشان 
کرد: این مجتمع های خدمات رفاهی در محورهای حمیل به کرمانشــاه، اسلام 
آبادغرب به پلدختر، ســرپل ذهاب به کرندغرب، محور ازگله، سرپل ذهاب به 
گیلانغرب و محور کوزران به جوانرود احداث شده است.وی پیش بینی کرد، در 
هریک از این مجتمع های خدمات رفاهی تقریبا 1۵ نفر مشغول به کار شوند.

جلسه ویدیوكنفرانس واحد HSE شركت گازاستان مركزی برگزارشد 

برگزاری كنفرانس مطبوعاتی گازگلستان باهدف تشریح پروژه های قابل 
افتتاح  در ایام ا... دهه مبارک فجر

افتتاح ۱۷4 پروژه توزیع برق استان مركزی در دهه فجر

باحضورمحمدرضاسمیعی مدیرعامل شرکت گازاستان مرکزی،معاونین 
 HSE بررسی عملکرد سه سال اخیرواحد ،HSE ایشان،رییس و کارکنان واحد
به صورت ویدئو کنفرانس درسالن کنفرانس ستاد برگزارشدوهریک ازبخشهای 
مستقر دراین واحد به موانع وچالشهای پیش روی مربوط به خود،راهکارهایی 

راجهت برون رفت ازمشکلات بیان کردند. 
اراک- خبرنگار آوای اقتصاد/به گزارش روابط عمومی شــرکت گازاستان 
مرکزی ،دراین جلسه محمدی رئیس پدافندغیرعامل این شرکت ازمانورهای 
برگزارشــده ،اقدامات ســایبری،مقاوم سازی تاسیســات وتجزیه وتحلیل 
وآنالیزآنهاگزارشی ارائه نمود وراهکارهایی راجهت رفع چالشهاوجلوگیری ازبه 
حداقل رساندن خسارات مالی وجانی دربرابرتهدیدات طبیعی وغیرطبیعی 
وانســان ساز  پیش روی ارائه داد.همچنین بیگ محمدی مسئول بهداشت 
شرکت اهم اقدامات بهداشت صنعتی رادرحوزه اندازه گیری بهداشتی،معاینات 

دوره ای ،بهداشــت عمومی وارتقاءســلامت کووید19،فوریت های پزشکی 
،کمیته های سلامت موردبررسی قرارداد.درادامه ضیغمی مسئول حفاظت 

محیط زیست شــرکت ازاهم اقدامات انجام شــده درموضوع پسماندهای 
عادی،صنعتی،ویژه وعفونی، مدیریت پسابهای بهداشتی، مدیریت کربن، پایش 
آلاینده ها استقرارسیستم محیط زیست، نگهداشت فضای سبزموجود،وبرگزاری 
آموزش های محیط زیستی درسازمان اشاره کرد.درآخرپرویزمیرزایی رییس 
ایمنی وآتش نشانی شرکت به تشریح فعالیتهای جاری ازجمله انجام عملیات 
بوســنجی دردوره  سه ماهه ، نظارت برعملیات های تهیه وسایل حفاظت 
فردی جهت کلیه نیروهای شاغل)رسمی-قراردادمستقیم-ارکان ثالث(مطابق 
بااستانداردهای موجود، همکاری باواحدآموزش به منظوربرگزاری کلاسهای 
آموزشی پیش بینی شده ، بازدیدازپیمانکاران شاغل درسطح استان مرکزی، 
شناسایی وبازنگری کلیه مخاطرات ایمنی باحضورپرسنل نواحی وواحدهای 
ســتادی ونگهداشــت سیســتمهای مدیریتی    وایزو۴۵۰۰1 وهمچنین 

بازدیدونظارت برکپسولهای آتش نشانی پرداخت.

 در آســتانه گرامیداشــت دهه پیروزی شــکوهمند انقلاب اسلامی، 
بمنظور انعکاس عملکرد شرکت بویژه پروژه های قابل افتتاح و یا کلنگ 
زنی در این ایام باشــکوه ،کنفرانــس مطبوعاتی را با حضورمهندس علی  
طالبی مدیرعامل و اعضای هیئت مدیره در محل ســالن اجتماعات این 

شرکت برگزار نمود.
مومنی  :گلستان -به گزارش روابط عمومی ،در این کنفرانس خبری که 
بیش از 6۵ نفر از خبرنگاران رسانه های خبری حضور داشتند اطلاعات 
مرتبط با پروژه های گازرسانی وطرحهای قابل افتتاح و کلنگ زنی درسطح 

استان در بخشهای مختلف تشریح شد.
دراین نشست مدیرعامل شــرکت گاز استان گلستان با گرامیداشت 
ایام پیروزی انقلاب اســلامی و همچنین عرض خیرمقدم به خبرنگاران 
رسانه های خبری ، به تشریح برنامه های شرکت در  ایام ا... دهه مبارک 
فجر  پرداخت و گفت: این شرکت مفتخر است در چهل و دومین سالگرد 
پیروزی انقلاب و با همت دولت تدبیر و امید  با حضور مسئولین استان و 
شهرستان تعداد  1٣٣ پروژه گاز رسانی را  مورد بهره برداری و ۴ پروژه 

شامل ٣ روستا و یک خط تغذیه را  کلنگ زنی  قرار دهد .
 ایشــان افزودند: این شرکت در ادامه روند توسعه گازرسانی وخدمات 
رســانی دراستان گلســتان تاکنون ٣٣ شــهر و ٨9۰ روستا با احتساب 
روســتاهایی که جدیداً ایجاد شــده  وهمچنین ٣۰۵۵  واحد صنعتی به 
بهمــراه  6۵  جایگاه CNG را از نعمت گازطبیعی برخوردار نموده اســت  

که در حال حاضر تعداد ۵9  جایگاه فعال می باشند.
مهنــدس طالبی گفت: درطول  دهه فجر با همت والای دولت تدبیر 
وامید نیزتعداد 1٣7 پروژه گازرســانی را در بخشهای روستائی ، صنعتی 
و عمرانــی  با هزینه ای افزون بر ٨۵۴  میلیارد ریال  در برنامه افتتاحیه 
و کلنگ زنی قرار داریم که انشاء ا.. برابر برنامه با حضور مسئولین استان 

و شهرستان انجام  خواهند گرفت.
وی به بیــان جزئیات پروژه های قابل افتتاح و کلنگ زنی  دهه فجر  
پرداخت وتصریح کرد: پروژه های مذکور شامل 9  روستا  ، 1۲۰  صنعت 
و ۴ پروژه عمرانی می باشــد که در ایام  مبارک  مورد بهره برداری قرار 
می گیرند ضمن اینکه در این رابطه عملیات اجرایی ۴ پروژه گازرســانی 

نیز آغاز خواهد شد که در این رابطه مجموعاً  حدود ٣٣۰7 خانوار استان 
از نعمت گاز طبیعی بهره مند  می شوند.

وی خاطر نشان کرد: با احتساب پروژه های قابل افتتاح دهه فجرشمار 
روستاهای برخورداراز گاز به  ٨99  روستا و تعداد  واحد صنعتی به ٣17۵ 

صنعت خواهند رسید .
طالبی  در بخش دیگری از ســخنان خود با اشــاره به اهمیت مقاله 
صرفه جویی در مصرف گاز به ویژه در بخش های ادارات دولتی از پایش 
مستمر و روزانه مصرف گاز ادارات خبر داد و گفت :تاکنون در سطح ادارات 
توســط کارشناسان این شرکت حدود 1۰ هزار اداره  را در سطح استان 
مورد باژدید و پایش قرار گرفته در این رابطه تعداد  616 مورد قطع گاژ، 
۲7۴ مورد  مورد اخطار و 1۲ مورد نیز ممانعت  صورت گرفت و چنانچه 
ادارات مصرف گاز خود را مدیریت نکند به استانداری معرفی می گردد

مدیرعامل شرکت گازگلستان درخاتمه تاکید کرد: شرکت گاز استان 
گلستان مفتخر است که تامین کننده 7۵ درصد سبد انرژی استان بوده 
و تاکنون توانســته اســت  با تلاش و همت کارکنان 1۰۰ درصد  خانوار 
شهری به همراه 97/۵  درصد جمعیت و خانوار روستایی را ازاین انرژی 

پاک بهره مند سازد
گفتنی اســت در این کنفرانس خبری هر یک از خبرنگاران سئوالات 
مــورد نظرخود را مطرح کردند که مدیر عامل واعضای هیئت مدیره گاز 

گلستان با سعه صدر به سئوالات مطرح شده پاسخ گفتند .

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان مرکزی 
ازافتتاح  17۴پروژه توزیع برق با اعتبار ۵6٣میلیاردریال 

، همزمان با دهه فجر در این استان خبر داد.
اراک- خبرنــگار آوای اقتصاد/محمد اله داد اظهار 
داشــت: ۲9 پــروژه توزیع بــرق در اراک، 7 پروژه در 
کمیجان، ٣۰پروژه در تفرش، 1٣ پروژه در آشــتیان، 
16پــروژه در فراهان، 1۴ پروژه در غرق آباد، ٣۴پروژه 
در مامونیه، ٣پروژه در محلات، 6پروژه در دلیجان، 11 
پروژه در شازند و 11 پروژه در خنداب افتتاح خواهد شد.

وی نصب کنتور هوشــمند ،اصلاح شــبکه فرسوده 
شهری و روستایی ،راه اندازی و تجهیز اکیپ های خط 
گــرم ،نصب چراغ های معابری  و احداث نیروگاه های 
مقیاس کوچک از مهمترین پروژ ه های شــاخص دهه 
فجر عنوان کرد.مهندس اله داد با بیان اینکه با افتتاح 
پروژه های توزیع برق اســتان ،برای ٣11نفر اشــتغال 
زایی مستقیم ایجاد شده است،افزود: صنعت برق کشور 
علاوه بر اشتغال زایی مستقیم و غیرمستقیم فعالیت های 
تولیدی در همین صنعت، به صورت مستقیم در فعالیت 

دیگر صنایع نقش داشــته و به صورت غیرمستقیم در 
اشتغال زایی صنایع دیگر نقش آفرین است.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان مرکزی 
گفت: همچنین درایام دهه فجر روســتای »مزرعه نو« 
در شهرســتان آشــتیان  که نخســتین روستای سبز 
کشــور اســت و تمام انرژی برق مورد نیاز آن از منابع 
و تأسیســات خورشیدی تأمین می شــود، با اعتباری 
بالغ بر ٣۰میلیارد ریال به افتتاح می رســد.مدیرعامل 
شــرکت توزیع نیروی برق اســتان مرکزی توســعه 

زیرساخت های شهری، افزایش قابلیت اطمینان شبکه، 
تأمین روشــنایی معابر شهری و روستایی و تأمین برق 
متقاضیان را از اهداف افتتاح این  پروژه ها دانســت.اله 
داد تصریح کرد: شرکت توزیع نیروی برق استان مرکزی 
در راســتای تداوم توزیع مطمئن و پایدار نیروی  برق، 
رضایت مندی مشــترکین، استفاده بهینه از امکانات و 
 منابع موجــود و بهره وری اقتصادی اقــدام به افتتاح

 طرح های برق رســانی در شهرستان ها و نقاط مختلف 
استان کرده است.
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بسکتبال ایران می تواند شبیه حدادی را بسازد؟
کارشــناس بســکتبال ایران گفت: من 
معتقدم که بسکتبال ما باید به سبک جدید و 
بدون حدادی عادت کند، چون این مورد قابل 

دسترس تر از یافتن جایگزین حامد است.
محمدرضا اسلامی، درباره شکست دور از 
انتظار تیم بسکتبال شورا و شهرداری قزوین 
مقابل خانه بسکتبال خوزستان، توضیح داد: 
به هر حال در شبی که تیم مقابل 7۰ درصد 
سه امتیازی می زند و بازیکنان شما هم در 
ابتدا تیم حریف را دست کم می گیرند، کار 
سخت می شود.  واقعا در این دیدار بازیکنان 
تیم خانه بسکتبال خوزستان فراتر از انتظار 
سه امتیازی  زدند و شرایط خاصی بر بازی 

حاکم بود. 
او افزود: البته مــا در کوارتر آخر خوب 
بودیم، اما بخاطر اشتباهات بچه گانه شکست 
خوردیم. ضمن اینکه تیم حریف واقعا عجیب 
ســه امتیازی زد و نزدیــک 7۰ درصد در 

پرتاب های سه امتیازی موفق بودند.
سرمربی تیم بسکتبال شورا و شهرداری 
قزوین، درباره جذب آرش محمودیان بازیکن 
دو رگــه ایرانی و چکی نیز گفت: او بازیکن 
خودمان اســت که یک مدت به دلیل وضع 
حمل همســرش به آمریکا ســفر کرد که 
متاســفانه بچه او به کما رفت و نتوانســت 
ســر موعد به تیم بپیوندد که دســت ما را 
هم در دور برگشت بست. با توجه به اینکه 
تمام محور تیم ما هم روی بازیکن خارجی 
بود کار سخت شد. از ابتدا شرایط ما سخت 

شد چون همه بازیکنان خوب داخلی جذب 
تیم ها شدند و برنامه های ما با در نظر گرفتن 
بازیکن خارجی طراحی شــد که نبودشان 

اذیت کرد. 
او درباره کیفیت بازی های دور برگشت 
لیگ نیز گفت: تیم ها در دور برگشت تقویت 
شــدند و متاســفانه ما نتوانستیم بازیکنان 

چندانی جذب کنیم، اما خوشــبختانه در 
دور رفــت خوب بودیم و امتیازات خوبی را 
ذخیره کرده ایم. شخصا فکر نمی کنم تا روز 
آخر مسابقات  جایگاه تیم ها مشخص شود و 
هر ٨ تیمی  که به پلی آف می رســند رقبای 
 گردن  کلفتی  هستد.  ما هم از پیش برنده یا 
بازنده نیستیم، اما امیدوارم به هماهنگی  دور 

رفت برسیم. متاسفانه این باخت دور از انتظار 
کار ما را ســخت کرد و در صورت پایین تر 
شدن رتبه در جدول مسیر پلی آف دشوارتر 
می شــود، اما فعلا منتظــر نتایج بازی های 
دیگــر هســتیم و برای صعود بــه پلی آف 
خیلی نگرانــی نداریم چون بردهای خوبی 
را در دور رفت کســب کردیم. کارشــناس 

بســکتبال ایران، درباره پیش بینی خود از 
عملکرد تیم ملی در مســابقات پنجره سوم 
انتخابی کاپ آســیا، اظهار کرد: از نظر من 
تیم ملی در این پنجره شرایط بهتری نسبت 
به پنجره دوم خواهد داشت، چون بازیکنان 
در کوران مسابقات لیگ بوده اند و آماده پا 
به میدان می گذارند. در گروه یک  لیگ هم 
که اکثر ملی پوشــان آنجا هستند، بازی ها 
فشرده و با کیفیت تر بودند. الان ملی پوشان 
آماده تر هســتند و می توانیم با کســب دو 
پیروزی راهی کاپ آســیا شویم. او در مورد 
احتمــال نبود نفراتی چون حامد حدادی و 
آرون گرامی پور، توضیح داد: حامد دو مزیت 
نسبت به هم قد و اندازه های خودش دارد. او 
ضمن اینکه فیزیک خاصی دارد، از تکنیک 
و هوش ذاتی سرشاری نیز برخوردار است. 
در بسکتبال ایران بازیکنی با این کیفیت هر 
چند 1۰ ســال یکبار پیدا می شود. اسلامی 
در پاسخ به این سوال که چگونه باید خلاء 
حدادی را پر کــرد، توضیح داد: ما باید به 
سمت بســکتبالی برویم که برتری خود را 
در نبود چنین نفراتی نیز داشــته باشیم. از 
نظر من رفتن به ســمت بسکتبالی جدید، 
قابل دســترس تر از ساختن بازیکنی چون 
حامد اســت. بایــد روی این موضوع یواش 
یواش کار کنیم چون قابل دسترس تر است، 
ضمن اینکه امیدوارم حامد بتواند سال های 
بیشتری به بســکتبال ایران کمک کند تا 

جایگزین شایسته ای برای او پیدا کنیم.

بیم و امید در صحبت های پزشک معالج انصاریان 
 پزشــک معالج علی انصاریان دربــاره آخرین وضعیت وی صحبت کرد 
که نظرات وی با بیم و امید همراه بود. »ســید محمدرضا هاشمیان« امروز 
»سه شنبه« در خصوص آخرین وضعیت علی انصاریان، اظهار داشت: بیماری 
کووید 19 شــدت بسیاری در بدن او داشــت. سی تی اسکن وی نشان داد 
که نواحی قائده ریه در بر گرفته شــده و در ســمت راست ریه پیشکسوت 
پرسپولیس فیبروز تشکیل شده بود. او به بیمارستان فرهیختگان مراجعه و 
در بخش مراقبت های ویژه بستری شد.وی افزود: بعد از دو روز تهویه مکانیکی 
غیرتهاجمی برای او شــروع شد. روز گذشته شرایط نسبتا پایداری با تهویه 

غیرتهاجمی داشتند. اگر این تهویه برای وی برقرار نمی شد، از نظر اکسیژن 
رســانی؛ ریه کارایی نداشت.او ادامه داد: انصاریان شب گذشته حدود ساعت 
هشت دچار تنگی نفس فزاینده و افت اکسیژن رسانی خون و افزایش تعداد 
تنفس شد. راهی هم جز اقدام تهاجمی برای ایشان و وصل کردن به دستگاه 
تهویه مکانیکی وجود نداشت. عکس های ریه ای که بلافاصله از وی گرفته شد، 
جالب نبود. امروز عکس ها از دیشب بهتر است اما شرایط کمی پیچیده است.

پزشک معالج علی انصاریان عنوان کرد: او هیچگونه شواهدی از مشکلات قلبی 
ندارد و آمبولی و یا لخته خون در شریان ریوی وجود ندارد. اندام های دیگر 

هم دچار لخته نبودند. البته عفونت های دیگری هم در کار هســتند و دچار 
ویروس دیگری هستند که آن را در روزهای گذشته درمان کردیم.هاشمیان 
خاطرنشان کرد: از داروهایی که برای دیگر بیماران کرونایی در ایران استفاده 
می شــود، برای او هم استفاده شده است. داروها، فشار خون را افزایش می 
دهند و امیدواریم نقایصی در دیگر ارکان ها اتفاق نیفتد. اگر اکسیژن رسانی 
بالا بیاید، وضعیت خوب اســت در غیر این صورت وضعیت بسیار خطرناک 
خواهد شد.وی در پایان اظهار داشت: انصاریان افزایش ضربان قلب داشت که 

از دیشب شدت بیشتری گرفته اما خدا را شکر آمبولی ریه به وجود نیامد.

تیم ملی تکواندوی ایران در تورنمنت بلغارستان
 تیم ملی تکواندوی مردان ایران در راستای برنامه های آماده سازی خود در 

تورنمنت بین المللی بلغارستان حضور می یابد.
 با درخواست فدراسیون بلغارستان اردوی مشترک تکواندوکاران این کشور 
با ملی پوشــان ایران از روز ۲۰ بهمن ماه در مرکز جهانی تکواندو کشــورمان 

برگزار می شود.
آرش فرهادیان رییس ســازمان تیم های ملی تکواندو با اشاره به این اردو، 
گفت: تیم ملی تکواندو بلغارستان بنا بر درخواستی که مبنی بر برگزاری اردوی 
مشترک با ملی تکواندو کشورمان داشت با 7 هوگوپوش و فرزاد ذوالقدری به 
عنوان سرمربی این تیم از ۲۰ بهمن وارد ایران می شوند تا 1۲ اسفند ماه تمرینات 
خود را پیگیری می کنند.وی افزود: با توجه به شرایط همه گیری ویروس کرونا در 
بدو ورود تیم ملی بلغارستان از آنها تست کرونا گرفته می شود و در صورتی که 
مشکلی وجود نداشته باشد اردو آغاز می شود؛ دو دیدار تدارکاتی هم برای این 
تیم ها در نظر گرفته شد که در حاشیه رقابت های لیگ برتر و دسته یک تکواندو 
به ترتیب با تیم های لوازم خانگی کن و دانشگاه آزاد اسلامی به رقابت می پردازند.

رییس سازمان تیم های ملی تکواندو گفت: تمام تلاش خود را می کنیم تا 

پروتکل های بهداشتی رعایت شود و انشاءالله تیم بلغارستان بتواند تمرینات خوبی 
را در محیط ایمن انجام دهد؛ مکاتباتی هم با وزارت ورزش و جوانان داشتیم و 
سعی می کنیم سهولت در امر ورود و خروج میسر شود تا مشکلی وجود نداشته 
باشــد.فرهادیان با اشاره به برنامه پیش رو ملی پوشان تکواندو گفت: تیم ملی 
تکواندو برای آمادگی هرچه بیشــتر و حضور قدرتمند در رویدادهای پیش رو 

تا پایان ســال برنامه های مختلفی را پشت سر می گذارد و یکی از آنها حضور 
در تورنمنت بلغارستان است که روز 17 اسفندماه در صوفیه برگزار می شود.

وی تصریح کرد: با حضور در این تورنمنت می توانیم آمادگی تکواندوکاران 
را محک بزنیم و بعد از آن هم تیم ملی تکواندو کشورمان کمپ مشترک 1۰ 

روزه ای را در بلغارستان با سه تیم اروپایی دیگر پشت سر می گذارد.
رییس سازمان تیم های ملی تکواندو گفت: غیر از نفراتی که در اردو حضور 
دارنــد، از دو تکواندوکار دیگر نیز بــرای حضور در تورنمنت و کمپ تمرینی 
بلغارستان دعوت می کنیم تا بتوانیم نیم نگاهی هم به مسابقات قهرمانی جهان 
که بلافاصله بعد از بازی های المپیک برگزار می شود، داشته باشیم. همچنین ما 
اردیبهشت ماه مسابقات قهرمانی آسیا را پیش رو داریم که سعی داریم پر قدرت 

تر در این رویداد حضور پیدا کنیم.
وی در پایان گفت: در نظر داریم تیم ملی زنان را نیز به منظور شــرکت در 
اردویی مشــترک به یکی از کشورهای اروپایی اعزام کنیم تا آنها هم پیش از 
حضور در مسابقات کسب سهمیه المپیک و قهرمانی آسیا بتوانند آمادگی خود 

را محک بزنند.

 انتخاب غیرمنتظره گزینه پرسپولیس
 ایمان سلیمی، مدافع فصل گذشته تیم فوتبال تراکتور با عقد قراردادی به 
تیم »اس کی اف ســرد« رده هفتمی در لیگ اسلواکی پیوست. سلیمی پس از 
عقد قرارداد با باشــگاه سِرِد اسلواکی در گفت وگویی کوتاه با رسانه رسمی این 
تیم اظهار کرد: »از حضور در سِرِد خوشحال هستم و می خواهم توانایی هایم را 

در این باشگاه به نمایش بگذارم و به هم تیمی هایم کمک کنم.«

 وضعیت 4 تست دوپینگ در شهرآورد پایتخت
قائم مقام دبیرکل ستاد ملی مبارزه با دوپینگ )نادو( در مورد نمونه دوپینگ 
چهار بازیکن اســتقلال و پرسپولیس در شهرآورد پایتخت و نیز علت تاخیر در 

اعلام نتیجه تست دوپینگ هرویه میلیچ، توضیح داد.
 پس از پایان دیدار دو تیم استقلال و پرسپولیس در نودوچهارمین شهرآورد 
پایتخت که با تساوی به پایان رسید، چهار بازیکن از دو تیم تست دوپینگ دادند. 
از تیم اســتقلال که میزبان بود؛ مهدی مهدی پور و محمدحسین مرادمند و از 
تیم پرســپولیس سیدجلال حسینی و محمدحسین کنعانی زادگان برای تست 

دوپینگ فراخوانده شدند.
در همین رابطه فرزاد شارکی، به ایسنا اعلام کرد: نتایج تست این چهار بازیکن 

هنوز به دست نادو نرسیده است.
وی همچنین در مورد تاخیر در اعلام نتیجه تســت دوپینگ هرویه میلیچ، 
مدافع چپ کروات استقلال تهران، اظهار کرد: به علت شیوع ویروس کرونا، حدود 
دو هفته نمونه فریز می شــود و بعد از آن هم چهار تا شش هفته زمان می برد 
که آنالیز انجام شود، علاوه بر این به دلیل ژانویه هم ۲۵ روز تعطیل بوده است 

و امیدواریم زودتر نتیجه تست به دست نادو برسد.
گفتنی است چهارشنبه پنجم آذر سال 1٣99 و در دیدار تیم های استقلال 
و ماشین سازی تبریز از هفته سوم رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران از هرویه 
میلیچ، مدافع چپ کروات استقلالی ها تست دوپینگ گرفته شده و نمونه مربوطه 

به آزمایشگاه کلن آلمان ارسال شد.

 ناراحتی مهدی عبدی در رختکن پرسپولیس
 بازیکنان پرسپولیس پس از گل دقیقه ۲۵ وحید امیری با نشان دادن عدد 
۲۵ یــاد و خاطــره مرحوم مهرداد میناوند را گرامی داشــتند. در این میان اما 
مهدی عبدی مهاجم جوان و گلزن پرســپولیس برنامه دیگری در ســر داشت. 
او زیر پیراهن اصلی خودش پیراهنی پوشــیده بــود که تصویر زنده یاد مهرداد 

میناوند خودنمایی می کرد.
عبدی قصد داشت در صورت گشودن دروازه ماشین سازی تبریز با به نمایش 
گذاشتن تصویر شادروان مهرداد میناوند گل خودش را به آن مرحوم تقدیم کند. 
مهاجم مازندرانی پرسپولیس تلاش زیادی هم به خرج داد اما در نهایت موفق به 
گلزنی نشد تا با چهره ای نسبتاً گرفته به رختکن برود. هرچند مهدی عبدی به 
خاطر پیروزی تیمش آن هم با گل دقایق آخر احمد نوراللهی خوشحال بود اما از 
یک طرف هم ناراحت بود که نتوانست گل بزند و به مهرداد میناوند تقدیم کند. 
عبدی در رختکن پس از بازی این موضوع را با دوستان نزدیکش درمیان گذاشت.

 سرمربی تیم ملی والیبال ایران در آستانه اخراج
 رسانه های ایتالیایی از تصمیم جدی مدیران تیم والیبال زنیت کازان برای پیدا 
کردن جانشینی برای ولادیمیر آلکنو سرمربی زنیت خبر می دهند. تیم والیبال 
زنیت که یکی از قدرت های باشــگاهی جهان به حســاب می آید در هفته های 
اخیر، نتایج خوبی در لیگ برتر نگرفته از هشت بازی اخیر خود در هفت بازی 
شکست خورده است. کسب نتایج ضعیف، مدیران تیم زنیت را به فکر برکناری 
سرمربی بزرگ این تیم، ولادیمیر آلکنو انداخته است و آنها حتی جانشین آلکنو 

را هم انتخاب کرده اند.
الکسی وربوف لیبروی پیشین تیم ملی روسیه و تیم زنیت که یک فصل هم 
هدایت این تیم را بر عهده داشت، گزینه اول و آخر مسئولان باشگاه زنیت است. 
وربــوف در فصل جاری هدایت تیم »کوزباس« را بر عهده دارد که در رده دوم 
جدول قرار گرفته اســت. ولادیمیر آلکنو در فصل پیش روی ملی، هدایت تیم 

ملی ایران را بر عهده خواهد داشت.

 طارمی: در پورتو همه چیز متفاوت است
مهاجم ایرانی تیم پورتو، گفت: اوقات بسیار خوبی در ریوآوه داشتم اما اکنون 

در پورتو هستم و همه چیز در اینجا فرق می کند.
 دوشــنبه شب از هفته شانزدهم لیگ برتر فوتبال باشگاه های پرتغال، پورتو 
مدافع عنوان قهرمانی در ورزشگاه »دراگائو« از ریوآوه پذیرایی کرد و به پیروزی 
۲ بر صفر رســید.  گل دوم پورتو با پاس زیبای »مهدی طارمی« به دست آمد. 
ســتاره ایرانی تیم پورتو در این دیدار به عنوان بهترین بازیکن میدان انتخاب 
شــد.مهاجم ایرانی تیم فوتبال پروتو پس از پایان این دیدار اظهار داشت: بازی 
بسیار خوبی پشت سر گذاشتیم و کار بزرگی انجام دادیم. برای ما پیروزی مهم بود 
که به آن رسیدیم.  موقعیت های بیشتری برای گلزنی داشتیم اما نتوانستیم بیش 
از دو گل به ثمر برسانیم.طارمی که سال گذشته در تیم ریوآوه حضور داشت و 
از این تیم به پورتو پیوست در خصوص رویارویی با تیم سابقش، عنوان کرد: این 
یک اتفاق ویژه بود. من دوستان زیادی در آنجا دارم و زمانی که در ریوآوه بازی 
می کردم، اوقات بسیار خوبی داشتم اما اکنون در پورتو هستم و همه چیز اینجا 
فرق می کند.وی در مورد کمک کردنش به کار دفاعی تیم پورتو، گفت: ذهنیت 
تیم این است که در کار دفاعی و هجومی، کنار هم باشیم. من برای تیمم با تمام 
توان می دوم و تلاش می کنم.لژیونر فوتبال کشــورمان در خصوص نتیجه دیدار 
اسپورتینگ لیسبون و بنفیکا اظهار داشت: نتیجه این دیدار برای ما مهم نیست. 

 تشبیه سرمربی استقلال درباره تختی
سرمربی تیم فوتبال استقلال در برنامه زنده تلویزیونی تشبیه را درباره جهان 
پهلوان تختی بکار برد. پس از حضور پر سر و صدای یکی از اوباش معروف پایتخت 
در تمرین تیم فوتبال استقلال که با آغوش گرم مسئولان کادر فنی و تعدادی از 
بازیکنان این تیم همراه بود، انتقادات زیادی علیه مسئولان تیم استقلال درباره 

چرایی حضور این فرد مطرح شد.
هر چند در گذشــته و زمانی که امیر قلعه نویی و یا علیرضا منصوریان نیز 
ســرمربیگری این تیم را بر عهده داشتند شــاهد حضور افرادی از این دست با 
شکل و شمایل عجیب در تمرین تیم استقلال و گرفتن عکس های یادگاری با 
بازیکنــان و کادر فنــی این تیم بوده ایم، که این بار نیز چنین فردی در تمرین 
تیم اســتقلال با سرمربیگری محمود فکری حاضر شده و شدیدا مورد استقبال 
اعضــای کادر فنی و برخی از بازیکنان این تیم قرار گرفت!در حالیکه حواشــی 
زیادی پس از حضور این فرد در تمرین اســتقلال به راه افتاده اســت، محمود 
فکری سرمربی تیم استقلال شب گذشته)دوشنبه( در برنامه زنده فوتبال برتر از 
شبکه سوم سیما حاضر شد تا پاسخگوی سوالات مجری برنامه باشد.در بخشی 
از ایــن گفتگو زمانیکه مجری برنامه درباره علت حضور این فرد در تمرین تیم 
اســتقلال سوال کرد و خواستار جلوگیری از تکرار این اتفاق تلخ شد، فکری در 
صحبت هایی عجیب نام این فرد را در کنار جهان پهلوان تختی قرار داد و گفت: 
» ببینید همین دوستان سال های قبل هم در باشگاه های مختلف می رفتند و 
می شدند پوریای ولی اما حالا که سر تمرین استقلال آمده اند این صحبت ها 
مطرح می شود. این دوستان با یکسری از پیشکسوتان سر تمرین آمدند و حالا 
این فضا را بوجود آورده اند. چرا همین تیپ دوستان وقتی سر تمرین تیم های 
دیگر می روند پوریای ولی، تختی، پهلوان و مشــتی می شوند؟ این همان اتاق 

فکر است که هر اتفاقی می افتد می خواهند ما را بزنند!«  

 

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت ورزش و جوانان 
یکی از اقدامــات مهم دولت تدبیر و امید در حوزه مالی 
وزارت ورزش و جوانان را افزایش ۲۰ برابری داشته است . 
فرامرزیان همچنین از پرداخت کامل پاداش قهرمانان سال 
9٨ تا پایان سال جاری خبر داد . به گزارش وزارت ورزش 
و جوانان ؛ژاله فرامرزیان در نشست خبری به مناسبت دهه 
مبارک فجر مهمترین بخش از فعالیت های وزارت ورزش و 
جوانان در حوزه تامین منابع مالی را در تامین منابع ردیف 
اصلی دانست و توضیح داد: قبل از شروع فعالیت دولت آقای 
روحانی بودجه وزارت ورزش و جوانان از ردیف اصلی کمتر 
از ٣۰۰ میلیارد تومان بود اما این میزان در ســال جاری 
به ۴6۰ میلیارد تومان و برای سال آینده به 6۵6 میلیارد 
تومان رسیده که بیانگر افزایش بیش از ۲۰ برابری را در 
اعتبارات ردیف اصلی نشان می دهد . معاون توسعه مدیریت 
و منابــع وزارت ورزش و جوانان ادامه داد: در قالب برنامه 
ششم فرصت ارزشمندی برای بهره مندی از منابع در ردیف 
های غیر مترقبه از ۲7 صدم از 9 درصد از مالیات برارزش 
افزوده، مالیات از محل سیگار و از بیماریهای ریوی جذب 
شد که افزایش این منابع در ردیف های متفرقه بیش از 
۲۰۰ برابر بودجه ورزش کشور را افزایش داد و اگر ملاک 
را در تخصیص و نقدینگی لحاظ کنیم ٣۰ درصد رشــد 
داشته است و نحوه هزینه کرد ان هم برای استان ها بوده 
است . فرامرزیان احداث ٣ هزار زمین چمن مصنوعی ینی 
فوتال،ایجاد خانه های ورزش روستایی و فعالیت هایی که 
در ابعاد مختلف ورزش در استان ها صورت رفته همچنین 
وام های اشــتغالزایی جوانان را از جمله موارد هزینه کرد 
ردیف های متفرقه ورزش کشــور خواند و تصریح کرد: 
میزان اعتبارات از ردیف نتفرقه نسبت به سال 9۵ و قبل 
از فعالیت دولت آقای روحانی افزایش ۵ برابری را نشان می 
دهد که این اعتبارات در راستای فعالیت استان ها صورت 
رفته تا جایکه ار پرداختی از این منبع به فدراسیون ها نیز 
انجام شــده صرف هیات های استانی شده است . معاون 
وزیــر ورزش و جوانان با بیــان اینکه 1.۴6 درصد از کل 
بودجه کشور به حوزه فرهنگی،میراث و ورزش اختصاص 
دارد اظهار داشت: سهم بودجه وزارت ورزش و جوانان از 
بودجه کل کشور بیست و هفت صدم درصد است که هر 
چند این میزان در مقایسه با دیگر دستگاه ها رشد خوبی 
داشته است اما تناسبی با وظایف و ماموریت هایی که این 
وزارتخانه در راستای ارتقا سطح سلامت مدم دارد ،نیست 
. فرامرزیان در بخش دیگری از سخنانش عدد تفاهم نامه 
وزارت ورزش و جوانان با فدراسیون های ورزشی را بیش از 

۲۰۰ میلیارد تومان عنوان کرد و از پرداخت هفتاد درصد از 
این اعتبارات خبر داد و اظهار داشت: برای پاداش قهرمانان 
در پیان ســال 96،۵۲ یلیارد تومان ،در پایان ال 97 هم 
به میزان ٨۲ میلیارد تومان پرداخت شده و برای پاداش 
قهرمانان سال 97 به میزان ۲۲ مییارد هشتصد میلیون 
تومان از طریق فدراسیون ها محقق شد و پاداش قهرمانان 
سال 9٨ هم تا پایان امسال انجام خواهد شد . معاون توسعه 
مدریت و منابع وزارت ورزش و جوانان گفت: تلاش کردیم 
که در توزیع منابع تقویم مناسبی داشته باشیم و اقداماتی 
هم که در زمینه انظباط مالی،رعایت اصل شــفافیت در 
فدراسیون ها ،سمن ها و هیاتها انجام دادیم و حسابداری 
تعهدی برخط را محقق ساختیم که میزان درآمد و هزینه 
را کاملا نمایان ساخته ات، در نوع خود قابل توجه محسوب 
می شــود . فرامرزیان درباره آیین نامه پرداخت پاداش به 
قهرمانان، گفت: پیش نویس آیین نامه تهیه شد و متناسب 
به بودجه ای که سازمان برنامه و بودجه می پذیرد پاداش 
پرداخت می شود. مثلا المپبک، مسابقه جهانی و آسیایی چه 
امتیازی دارد. ما امتیاز را مشخص کرده ایم. برای المپیک 
تلاش می کنیم این عدد را افزایش دهیم. معاون توسعه 
مدیریت و منابــع وارت ورزش و جوانان پیرامون بدهی 
مالیاتی فدراسیون ها، توضیح داد : شخص وزیر پیگیر این 
مهم بود و حتی جلساتی را با رییس سازمان مالیاتی و دیگر 
مسئولین مرتبط برگزار کردیم . در این زمینه چون برخی از 
فدراسیون ها اظهارنامه مالیاتی را ارائه نداده بودند علی الراس 
شدند. اصل مالیات تکلیفی باید پرداخت و جرائم نیز باید 
بخشیده شود. البته فدراسیون ها اول باید وضعیت مالیات 
را مشخص می کردند که در این زمینه فدراسیون کشتی 

شــروع کرده و موفق بوده است. سعی می کنیم بر اساس 
مدل ارایه شده مشکل را حل کنیم. معاون وزیر ورزش و 
جوانان درخصوص سوالی پیرامون وضعت قرارداد ویلموتس 
سرمربی سابق تیم ملی فوتبال ایران گفت: فدراسیون ها 
واحدهای مستقل مالی هستند که خودشان باید پاسخگو 
باشند. ممکن است روی منابعی که ما اختصاص می دهیم 
یا پاداش بین المللی حســاب باز کنند اما وزارت ورزش 
نه فقط درباره فوتبال بلکه برای تمامی رشته ها دخالتی 
ندارد. البته فرمتی تشــکیل و الزامات تنظیم شده و قرار 
است در رعایت آن به وزارت ورزشاطمینان داده شود اما 
اینکه وزارت بگوید با این شــخص قرارداد ببندید یا خیر 
بحث دخالت دولت محســوب می شود و چنین موردی 
نبوده اســت . ژاله فرامرزیان اهمیت خصوصی ســازی 
پرسپولیس و اســتقلال را مورد توجه قرار داد و تصریح 
کرد: عمده مشــکلی که در فرایند خصوصی سازی این 
دو باشــگاه بوجود امده،این است که نظام مدیریت مالی 
در ساختار دولتی تعریف شده و فعالیت انها در یک نظام 
خصوصی رخ داده است . واقعیت ان است که تصور بر این 
بود که بحث واگذاری با ســرعت بیشتری انجام شود، اما 
وقتی وارد کار شدیم دیدیم با باشگاه هایی روبه رو هستیم 
که نظام مالی آنها در ســاختار دولتی تشــکیل شده اما 
فعالیت در بخش خصوصی بوده است. یک باشگاه وقتی 
می خواهد بازیکن بگیرد در ظرف مناقصه نمی گنجید. 
خصوصی سازی کارهای زیادی داشت، روش های متعددی 
که نمی توانست قانونی باشد را تلاش و دفاع کردیم تا به 
تخلفات رسیدگی کنیم. همچنین سعی کردیم بندهای 
مشــروط را به حداقل برسانیم. یکی از مشکلات جدی 

اموال بود که به راحتی نمی توانســتند اثبات کنند برای 
آنهاست. در این پروسه یکسری معارض پیدا شده تا این 
اموال را درست و شناسایی کنیم که این کار ۴ ماه زمان 
برده است. تقریبا ۲ سال است که همه درگیر هستیم و به 
خاطر اهمیت موضوع تلاش های زیادی هم صورت گرفته 
است. هر هفته ٣ جلسه عملیات مالی انجام می شود که 
این عملیات شباهتی به وظایف یک دستگاه ندارد. اشتباه 
اصلی این بود که ۲ باشگاه به عنوان شرکت فرهنگی زیر 
نظر یک دستگاه فعالیت کرده است. معاون وزارت ورزش 
و جوانان تاکید کرد : کم لطفی است اگر کسی بگوید دولت 
برای اینکه تبلیغ کند این زحمت را متحمل شده، این کار 
لطف بزرگی به جریان سرمایه اجتماعی دارد. همه پای 
کار هستیم و ۲۲ بهمن قول وزیر اقتصاد بوده است. دنبال 
این هستیم ابهامات را برای کسی که می خواهد سهام را 
بخرد رفع کنیم. امروز افزایش ســرمایه های ۲ باشگاه به 
7۰۰ میلیارد رســیده و تلاش ما این است در بهترین و 
قانونی ترین شکل سرخابی ها را وارد بورس کنیم. امیدوارم 
امســال در دهه فجر وارد بورس شــوند . وی با اشاره به 
دوران پاندمی کرونا و ضرر و زیانی که متوجه باشــگاه ها 
شده است ،اظهار داشت :بخش عمده ای از اماکن ورزشی 
در ســال 99 تعطیل بوده است البته تخفیف هایی برای 
بهره برداران از اماکن ورزشی اختصاص پیدا کرد. درباره 
پرداخت وام به باشگاه ها براساس اقدامات وزارت ورزش، 
همه باشگاه داران نتوانستند وارد سامانه شوند و اطلاعات 
را وارد کنند. ما به کمیته مربوطه تقاضا دادیم که ما را در 
قالب بنگاه سرمایه ای ببیند و از طریق هیات ها اطلاعات 
را بگیریم، میزان وام اختصاص یافته به باشگاه ها حداکثر 
یک میلیارد و حداقل 1٨۰ میلیون تومان بود. درصد سود 
هم 1۲ درصد است که احتمالا تخفیف جدی داده می شود. 
وی در پایان گفت: ۴٨۰ میلیارد مبلغ اولیه وام بود که در 
این مسیر جدید مبلغی را برای مشاوران جوانان در نظر 
گرفتیم. تا امروز ٣٨۰ میلیارد گزارش دریافت وام  و ۴۲۰ 
میلیارد تقاضای ثبت شده داریم. البته مهلت درخواست تا 
پایان بهمن تمدید شده است تا هر باشگاهی که علاقمند 
به دریافت وام است بتواند از این ظرفیت استفاده کند. در 
پایان این نشست امیرحسین مطلبی رییس مرکز فناوری 
و تحــول اداری گفت: خدمات وزارت ورزش و جوانان به 
سمت الکترونیکی رفته است بطوریکه 1۴ خدمت اصلی 
این وزارتخانه الکترونیکی شده و بطور مثال در فرآیند صدور 
 مجوز برای باشگاه های ورزشی زمان شش تا هفت ماه به

 کمتر از ۲۰ روز رسیده است .

بودجه ورزش كشور در قالب ردیف اصلی افزایش ۲0 برابری نسبت به سال ۹۵ 
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امام علی علیه السلام

أسُرَتهُُ خَیرُ أسُرَةٍ وشَجَرَتهُُ خَیرُ 
شَجَرَةٍ، أغصانهُا مُعتَدِلةٌَ وثمِارُها 

ةَ وهِجرَتهُُ بطَِیبَةَ،  لةٌَ، مَولدُِهُ بمَِکَّ مُتَهَدِّ
عَلا بهِا ذِکرُهُ، وَامتَدَّ مِنها صَوتهُُ.

دودمان او )پیامبر صلی الله علیه 
و آله (، بهترین دودمان است و 

شجره اش بهترین شجره؛ ]شجره 
ای که [شاخه هایش راست است و 
میوه هایش آویخته. زادگاهش مکّه 

است و هجرتش به طَیْبه بود. در 
آن جا آوازه اش بلند شد و صدای 

]دعوت [او به همه جا کشیده شد. 
نهج البلاغة : خطبة 1۶1 

 دلار                         224,340 
 یورو                        2۷2,9۶0 
 پوند انگلیس           324,090

 درهم امارات             ۶4,۷۷0   
 لیر ترکیه                    31,۶00
 سکه امامی         10۶,۷20,000
 بهار آزادی         104,9۸9,000
 نیم سکه              ۵۸,000,000
 ربع سکه             3۸,000,000 
 سکه گرمی         22,4۵0,000
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 و 
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سلفی فردوسی پور و پرستویی با کرونا رو ببینید!

فناوری

 لایحه »مســئولیت ارائه دهندگان خدمــات حوزه فناوری 
اطلاعات« در دولت بررسی می شود

وزارت ارتباطات و فنــاوی اطلاعات به منظور کاهش نگرانی ها در حوزه 
فضــای مجازی و با هدف مدیریت عقلانــی در جنبه های مختلف کاربردی 
فضای مزبور، لایحه مسئولیت ارائه دهندگان خدمات حوزه فناوری اطلاعات 
را به کمیسیون امور اجتماعی و دولت الکترونیک هیئت دولت ارائه کرده است. 
به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دفتر هیات دولت، فضای مجازی تاثیر بسزایی 
در ســاخت فرهنگ جامعه و به خصوص جوانان کشــور دارد و عدم توجه به 
مولفه های کنترل و مدیریت فضای مجازی می تواند آثار مخربی در فرهنگ 
یک جامعه ایجاد نماید. لذا در راســتای کاهــش و رفع نگرانی های موجود 
در حــوزه فضای مجازی و با هدف مدیریــت عقلانی در جنبه های مختلف 
کاربردی فضای مجازی، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات نســبت به انجام 
مطالعــات جامع و تخصصی با همکاری مرکز پژوهش های مجلس شــورای 
اســلامی، وزارت علوم، تحقیقات وفناوری، پژوهشگاه قوه قضاییه اقدام نمود 
که برآیند مطالعات مذکور، تدوین لوایحی پنجگانه است. از جمله این لوایح، 
لایحه مســئولیت ارائه دهندگان خدمات فناوری اطلاعات و ارتباطات که در 

۴۲ ماده تدوین شده است.
این پیش نویس قانونی، مجموعه اصول و قواعدی اســت که نحوه ارائه و 
اســتفاده از خدمات اطلاع رسانی رایانه ای را مقرر می کند. مطابق این لایحه 
پیشــنهادی، ارائه دهنده خدمات اطلاع رســانی رایانه ای عبارت است از هر 
شخص حقیقی یا حقوقی که با راعایت قوانین مربوطه و با استفاده از شبکه 
های اطلاع رسانی نســبت به انجام خدمات »دسترسی«،  »میزبانی یا مرکز 

ذخیره داده« و »ثبت نام دامنه« می پردازد.
کاربر و مشترک این خدمات نیز هر شخصی است که به موجب قرارداد از 
خدمات ارائه دهنده خدمات استفاده می کند، در صورتی که به موجب قرارداد 

نباشد، کاربر نامیده می شود.
حقوق کاربران و مشترکان در برابر ارائه دهندگان خدمات تعریف شده است. 
کلیــه ارائه دهندگان خدمات موظفند آنها را از امکانات فنی و خدماتی که بر 
مبنای نرخ های مصوب ارائه می دهند، آگاه کنند. هم چنین، باید زمینه های 
متعارف آگاهی کاربران و مشترکان خود را از حقوق و وظایفی که به موجب 
این قانون برای آنها به وجود می آید، فراهم کنند. ارائه دهندگان خدمات از سوی 
دیگر موظفند حقوق مادی و معنوی اطلاعاتی را که مشترکان و کاربران مطابق 
این قانون یا قرارداد جهت اطلاع رسانی روی شبکه قرار می دهند، رعایت کنند.

بر اســاس این لایحه،  ارائه دهندگان خدمات فوق می توانند از تجهیزات 
دریافت از ماهواره استفاده کنند و مشمول قانون ممنوعیت بکارگیری تجهیزات 

دریافت از ماهواره نمی شوند.
همچنین، در راستای حفظ حریم ارتباطات خصوصی افراد در شبکه های 
اطلاع رسانی رایانه ای، ارائه دهندگان خدمات موظفند با بکارگیری تجهیزات 
مناسب، ژیام ها و اطلاعات خصوصی را با حفظ تمامیت و محرمانه بودن آن ها 
انتقال دهند. علاوه بر این، جهت افزایش امنیت و سلامت ارتباطات خصوصی در 
شبکه های اطلاع رسانی رایانه ای، ارائه دهندگان خدمات موظفند فناوری های 
رمزگذاری یا رمزنگاری مناسبی را در اختیار کاربران و مشترکان خود قرار دهند.

همچنین، شنود،  افشا، قطع یا ایجاد اختلال یا هرگونه تغییر در ارتباطات 
خصوصی در شبکه های اطلاع رسانی یا اطلاعاتی که منجر به افشای ارتباطات 
خصوصی می شــود فقط با دستور مقام ذی صلاح قضایی امکان پذیر است.   
ضمنا ارائه دهندگان خدمات نمی توانند بدون مجوز قانونی یا رضایت کاربران 
و مشترکان به ارتباطات یا اطلاعات خصوصی ذخیره شده یا درحال انتقال آنه 

ا دسترسی یافته یا آن ها را شنود نمایند.
در مقابل،  کابران و مشــترکان نیز موظفند بر مبنای قرارداد و حوزه مجاز 
خــود به نحوی فعالیت کنند که در فعالیــت ارائه دهندگان خدمات مذکور 
خللی ایجاد نکنند. هم چنین، موظف اند به ارائه دهندگان خدمات، اطلاعات 
شخصی صحیحی ارائه دهند و همواره برای آنها امکان برقراری ارتباط با خود 
را فراهم کنند. در غیر این صورت مسئول عواقب ناشی از آن خواهند بود. در 
غیر این صورت،  به مجازات اخلال کنندگان در سیستم های رایانه ای مندرج 

در قانون مبارزه با جرایم رایانه ای محکوم می شوند.

 تبلیغات پنهانی در اینستاگرام محدود می شود
اینستاگرام در پی تحقیقات دیده بان رقابت انگلیس، متعهد شد تبلیغات 
پنهان از سوی اینفلوئنسرها در این اپلیکیشن اشتراک گذاری عکس و ویدیو 
را محــدود کنــد.  فیس بوک ایرلند که اینســتاگرام را در انگلیس اداره می 
کند، متعهد شده است تغییراتی را صورت دهد  و سازمان رقابت و بازارهای 
انگلیس وعده مذکور را تغییر رفتار مهمی از سوی یک پلتفرم شبکه اجتماعی 
بزرگ توصیف کرده است. دیده بان رقابت انگلیس در بیانیه ای اعلام کرد: با 
تغییرات اینستاگرام، پست کردن یک تبلیغات در این پلتفرم بدون این که به 
عنوان تبلیغات مشخص شود، دشوار خواهد شد. فیس بوک که شرکت مادر 
اینســتاگرام است، از همکاری با سازمان رقابت و بازارهای انگلیس در جهت 
افزایش شفافیت مربوط به ارسال تبلیغات از سوی اینفلوئنسرها استقبال کرد.

ســازمان رقابت و بازارهای انگلیس درباره این که بسیاری از اینفلوئنسرها 
محتوای مربوط به شــرکتها را در اینســتاگرام پست می کنند بدون این که 
مشــخص کنند برای این کار پول یا مشــوقهای دیگــری دریافت کرده اند، 
تحقیقاتی را انجام داده بود. اینفلوئنســرها اگر برای ارســال چنین پستها یا 
خدماتی پول یا مشــوقهای دیگر دریافت می کنند، از این پس باید تایید یا 
فاش کنند. بر اســاس گزارش رویترز، اینستاگرام از فناوری استفاده خواهد 
کرد که مشــخص می کند چه زمانی کاربران به وضوح روشن نمی کنند که 

تبلیغات ارسال می کنند.

 طراحی سیستم نوکیا برای چک ماسک و دمای بدن
شرکت نوکیا سیستم اتوماتی طراحی کرده که از یک دوربین حرارت سنج 
و آنالیز ویدیویی فوری برای تشــخیص نشانه های بیماری کووید 19 و چک 
استفاده از ماسک توسط افراد استفاده می کند.  شرکت فنلاندی نوکیا در تلاش 
برای حمایت از کارکنانی که به محل کار بازگشته اند، این سیستم را مدت دو 
ماه اســت در کارخانه اش در چنای هند بکار گرفته و بیش از ۲۰۰ هزار نفر 
را در این تاسیسات مونیتور کرده است. این کارخانه که در پی وضع قرنطینه 

از سوی دولت هند، برای مدتی تعطیل شده بود بیش از هزار کارمند دارد.
آمیت شــاه، مدیر بخش آنالیتیک و اینترنت اشیاء نوکیا به رویترز گفت: 
سیستم نوکیا افرادی که حرارت بالایی دارند یا ماسک به صورت نزده اند را 

شناسایی کرده و به مرکز فرمان خبر می دهد. مسائل حریم خصوصی در این 
سیستم رعایت شده و چهره ها برای عمل به مقررات داخلی، محو شده اند و 

از یک محل مرکزی مونیتور می شوند.
شاه گفت: کارخانه ها و مراکز تحقیقات و توسعه نوکیا از این سیستم استفاده 
می کنند و مذاکراتی برای استفاده از این سیستم در آمریکای شمالی، آمریکای 
لاتین و آسیا و در بخشهایی شامل مدارس و ساختمانهای دولتی وجود دارد. 
بر اساس گزارش رویترز، نوکیا اعلام کرده که مشتریان می توانند قابلیتهای 
دیگری مانند نگهداری دستگاه و تهدیدات امنیتی را به این سیستم اضافه کنند.

 یک ایرانی برنده جایزه ســالانه انجمن نجوم و اخترفیزیک 
کره جنوبی شد

یک ایرانی برنده جایزه سالانه انجمن نجوم و اخترفیزیک کره جنوبی شد
آرمان شــفیعلو برنده جایزه علمی برتر انجمــن نجوم و اخترفیزیک کره 

جنوبی در سال ۲۰۲۰ شد. 
جایزه فوق جایزه اصلی سالانه انجمن نجوم و اخترفیزیک کره جنوبی است 
که از ســال ۲۰1۰ اهدا می شــود. این جایزه به محققان برجسته ای که سن 
بالاتر از ۴۰ ســال را دارند و مجموع پژوهش های ارزنده ای در زمینه نجوم، 
اختر فیزیک و کیهان شناسی دارند، اعطا می شود. شفیعلو از جوانترین محققان 

برنده این جایزه معتبر است.
بنا بر اعلام انجمن فیزیک، آرمان شفعیلو استاد موسسه نجوم و علوم فضایی 
کره جنوبی است و پژوهش های پیشگامانه ای در حوزه کیهان شناسی از کیهان 
اولیه، تا ساختارهای بزرگ مقیاس کیهانی انجام می دهد. هدف آرمان و گروه 
تحقیقاتی اش فهم عمیق تر مدل اســتاندارد کیهان شناسی و تابانیدن نور بر 

ناشناخته هایی چون انرژی تاریک، ماده تاریک و فیزیک کیهان اولیه است.

 معرفی فناوری هــای کاربردی در حوزه کنترل آلاینده ها در 
پارک پردیس

رویداد معرفی فناوری های کاربردی در حوزه کنترل آلاینده های زیســت 
محیطی در آبان ماه امسال برگزار می شود. رویداد معرفی فناوری های کاربردی 
در حوزه کنترل آلاینده های زیست محیطی، یک رویداد عرضه نوآوری است که 
در راستای طرح جهش تجارت فناوری شبکه فن بازار ملی ایران و با محوریت 
معرفی فناوری های شرکت های ایرانی در زمینه پساب صنعتی و پسماند صنعتی 
برگزار می شــود. بر اساس اعلام فن بازار ایران، زمینه سازی برای بهره برداری 
آن دســته از شرکت ها و کارخانجات تولیدی که با مسائل و مشکلات زیست 
محیطی دســت به گریبان هستند، از اهداف شبکه فن بازار ملی ایران برای 
برگزاری این رویداد اســت که در روز 1٨ آبــان ماه جاری در پارک فناوری 

پردیس و به صورت حضوری- آنلاین برگزار خواهد شد.

 کاربردی شــدن نانوســیلیس محققان کشور در 4 شرکت 
کاشی سازی

نانو ســیلیس یکی از شرکت های فناور به دلیل »امکان فرموله کردن این 
محصول توســط این شــرکت برای صنایع« و »قیمت کم و کارایی بالا، در 
محصولات کاشی و سرامیک ۴ شرکت صنعتی کاربردی شد.  وحید اسلامی 
نصرت آبادی، مدیرعامل این شــرکت فناور با اشاره به تولید و فروش ماهانه 
1۰ تن نانوســیلیس، گفت: بیشترین  کاربرد نانوسیلیس های تولیدی ما در 
صنعت کاشی و سرامیک است. برای توسعه بازار، از ابتدای سال وارد صنعت 
ریخته گری شدیم و در حال حاضر بخشی از نانوسیلیس تولیدی شرکت در 

این صنعت استفاده می شود.
اسلامی، با بیان اینکه استفاده از نانوسیلیس در صنعت ریخته گری موجب 
بهبود خواص مکانیکی قالب ها شده و شکاف و ترک مویرگی را در قالب ها به 
حداقل می رساند، اظهار کرد: از این طریق استحکام قالب افزایش قابل توجهی 
پیدا می کند و ما به تازگی محصول خود را به صنعت ریخته گری عرضه کرده ایم 
و امیدوارم در آینده نزدیک ســهم بیشــتری در این بازار پیدا کنیم. وی از 
تداوم اســتقبال صنعت کاشی و سرامیک از نانوسیلیس این شرکت خبر داد 
و گفت: در صنعت کاشــی و سرامیک، نانوسیلیس برای ایجاد زیبایی بصری 
به محصولات اضافه می شوند. در کاشی های نانوپولیش استفاده از نانوسیلس 
موجب بروز خواص ضدلک و براقی در محصولات می شود. در سال های گذشته 
با شرکت های معتبری وارد همکاری شدیم و نانوسیلیس را برای استفاده در 
محصولات این شرکت ها عرضه کرده ایم و امسال نیز دو شرکت کاشی سازی به 
جمع مشتریان ما پیوسته اند.بر اساس اعلام ستاد نانو، وی »امکان فرموله کردن 
این محصول توسط این شرکت برای صنایع« و »قیمت کم و کارایی بالا« را دو 
مزیتی نام برد که این محصول در صنعت کاشی و سرامیک کابردی شده است.

 فراخوان شناســایی استارت آپ های ســرمایه پذیر حوزه 
تجهیزات پزشکی

صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاســت جمهوری برای شناسایی طرح ها و 
استارت آپ های سرمایه پذیر حوزه تجهیزات پزشکی فراخوان منتشر کرد. 

در این راستا، رویداد »دوشنبه های استارت آپی« حوزه تجهیزات پزشکی 
روز ۲6 آبان ماه برگزار خواهد شد. بر این اساس استارت آپ ها و شرکت های 
دانش بنیان این حوزه که علاقمند به جذب ســرمایه گذار هستند می توانند 
تا شــنبه 17 آبان ماه تقاضای خود را از طریق تکمیل کاربرگ منتشر شده 
اعلام و کاربرگ تکمیلی را به آدرس ایمیل  demoday@inif.ir ارسال کنند.

 بر اساس این گزارش، جذب استارت آپ یا طرح سرمایه پذیر حوزه تجهیزات 
پزشــکی از طریق این فراخوان امکانپذیر است و با توجه به ظرفیت محدود 
برای حضور، اولویت با کسانی است که زودتر کاربرگ تکمیل شده را ارسال 
کنند.  لازم به ذکر است صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری از سال 
1٣9٨ در راســتای ماموریت خود مبنی بر تامین مالی توســعه فناوری و به 
ویژه فناوری های پیشــرفته و اولویت دار، در قالب برنامه »هم سرمایه گذاری« 
با صندوق های پژوهش و فناوری، ســرمایه گذاری جسورانه در استارت آپ ها 
و طرح های ســرمایه پذیر را آغاز کرده اســت.   در برنامه هم سرمایه گذاری، 
استارت آپ ها و دارندگان طرح های سرمایه پذیر، طرح و مدل کسب وکار خود 
را به عاملان ســرمایه گذاری صندوق نوآوری و شکوفایی معرفی می کنند. در 
صورتی که یکی از عاملان ســرمایه گذاری صندوق نوآوری و شکوفایی، پس 
از ارزیابی و تایید طرح و مدل کسب وکار، تصمیم به سرمایه گذاری جسورانه 
روی آن طرح بگیرد، صندوق نوآوری و شکوفایی تا ٨۰ درصد سرمایه جسورانه 

مورد نیاز آن استارت آپ یا طرح سرمایه پذیر را تامین می کند.

یک کارشــناس فناوری اطلاعات با اشــاره به جاسوسی و سرقت اطلاعات 
کاربــران اینترنت، گفت: هرچند ممکن اســت اطلاعاتی که از این طریق در 
معرض خطر هســتند، حساس و حیاتی نباشند، با این حال از دیدگاه امنیت 
دیجیتال تهدید به حســاب می آیند اما برای محافظت از اطلاعات می توان از 

روش هایی استفاده کرد. 
تعاریف حریم خصوصی با توجه به جوامع متفاوت است. این روزها هک شدن 
شبکه های اجتماعی بسیار رواج پیدا کرده است. علی اصغر زارعی -کارشناس 
ارشد مدیریت سیستم های اطلاعاتی برای محافظت از اطلاعات و حفظ حریم 

خصوصی در دنیای مجازی چند راهکار توصیه کرد.
وی با بیان اینکه لازم اســت کوکی ها را غیرفعال کنید،   افزود: از کوکی ها 
بــرای به یاد آوردن اطلاعاتــی مانند موارد موجود در ســبد خ1رید آنلاین، 
شناســه کاربری،   رمزهای عبور و موارد دیگر در مرورگرها استفاده می شود. 
وب ســایت های امن تر معمولا از کوکی های ایمن تری برخوردار هستند. اما در 
برخی از سایت ها کوکی ها رمزگذاری شده  هستند. شما می توانید با محدود یا 

مسدود کردن کامل آنها، سطح امنیتی خود را ارتقا دهید.
این کارشناس فناوری اطلاعات با اشاره به استفاده از یک پنجره خصوصی 
بیان کرد: بیشــتر مرورگرها از جمله فایرفاکس، کروم و سافاری پنجره مرور 
خصوصی را ارائه می دهند. اســتفاده از این امکان به مرورگر شما می گوید که 
سابقه مرور شما را ذخیره نکند و اگر کسی به کامپیوتر شما دسترسی پیدا کند، 
امکان بررسی فعالیت های شما را نخواهد داشت. هنگامی که از پنجره خصوصی 
استفاده می کنید مرورگر، داده یا فعالیت شما را ذخیره نمی کند اما وب سایت 
بازدیدشده یا شرکت ارائه دهنده خدمات اینترنتی شما همچنان فعالیت شما 

را مشاهده می کند، بنابراین این یک محافظت کامل از اطلاعات شماست.
زارعــی با بیان اینکه گزینه های کمی برای جســت وجوگر مبتنی بر حریم 
خصوصی وجود دارد، افزود: این ســرویس متفاوت از موتورهای جست وجوی 
متــداول مانند گوگل یا یاهو کار می کند، زیرا مدل تجاری آنها کاملا متفاوت 
است. بسیاری از آنها به جای فروش اطلاعات کاربران خود به تبلیغات موجود 
در نتایج جست وجو متکی هستند. گزینه های مناسب برای موتورهای  جست وجو 
  Duck Duck Go، Start Page، با محوریت حفظ حریــم خصوصی عبارتند از

.Search Encrypt، Wolfarm Alpha
وی با اشــاره به استفاده از مرورگرهای رمزگذاری شده بیان کرد: بعضی از 
مرورگرها سطح امنیت و رمزگذاری دیتا برای کاربران را به بالاترین درجه ممکن 
رسانده اند. این مرورگرها بسیاری از امکانات غیرضروری که در مرورگرهای دیگر 

ارائه شده را در راستای وب گری امن حذف کرده اند که می توان از مرورگرهای 
رمزگذاری شده به Tor، Brave و Epcrazy Browser اشاره کرد.

این کارشــناس ارشد مدیریت سیستم های اطلاعات با اشاره به استفاده از 
یک شبکه خصوصی مجازی گفت: شبکه خصوصی مجازی یا VPN به شما این 
امکان را می دهد که از طریق یک سرور از راه دور یا مجازی به اینترنت متصل 
شــوید. در نتیجه داده های ارسال شده بین دستگاه  شما و این سرور به صورت 
رمزگذاری شــده اســت. وی پی ان ها را از منابع معتبر و امن مانند گوگل پلی و 
اپ اســتور دریافت کنید. اســتفاده از VPN های غیرمعتبر نه تنها امنیت شما 
را ارتقا نمی دهد بلکه تمام فعالیت شــما را زیر نظر گرفته و امنیت شما را به 

خطر می اندازد.
زارعی درباره تست نشت DNS اظهار کرد: وقتی که کاربر از VPN استفاده 
می کند، حتی اگر آدرس IP مخفی باشــد، هنوز هم می توان از طریق ترافیک 
DNS سرنخی از هویت کاربر پیدا کرد زیرا DNS آدرس وب قابل خواندن را به 
آدرس IP  تبدیــل و کامپیوتر آن را درک می کند. اگر اطلاعات مربوط به این 
فرآیند فاش شود، اطلاعات مرورگر نیز فاش می شود. خوشبختانه ابزاری وجود 
DNSLeakTest. دارد که می گوید داده های شما فاش شده است یا خبر. سایت

com را امتحان کنید آیا اتصال شما واقعن امن است یا خیر.
وی با بیان اینکه مرورگرهای وب یکی از آسیب پذیرترین ابزارهایی هستند 
که حریم خصوصی شــما را تهدید می کنند، گفت: با وجود این حتی PDF ها 
نیز می توانند شما را در معرض خطراتی مانند جاسوسی و سرقت اطلاعات قرار 
دهند. با اســتفاده از VPN و مرورگرهای دارای قابلیت رمزگذاری می توانید تا 
حدود زیادی از تهدیدات سایبری به دور باشید. هرچند ممکن است اطلاعاتی 
که از این طریق در معرض خطر هستند، حساس و حیاتی نباشند، با این حال 
از دیدگاه امنیت دیجیتال تهدید به حساب می آیند و شما با استفاده از ماشین 

مجازی می توانید همین میزان از تهدیدات را نیز از بین ببرید.
این کارشناس فناوری اطلاعات درباره ماشین مجازی توضیح داد: ماشین های 
مجازی عملکردی مانند سیستم های عامل دارند. یعنی گویا شما روی کامپیوتر 
خود علاوه بر ویندوز، یک سیستم عمل دیگر هم دارید. اگر یک فایل مشکوک 
باشد آن را با ماشین مجازی دانلود کنید، ارتباط اینترنتی خود را قطع کنید 
و سپس فایل را باز کنید. این کار باعث می شود حتی درصورتی که این فایل 
آسیب رسان باشد، به کامپیوتر آسیبی وارد نشود. سرویس های Virtualbox  و 
Vmware دو ســرویس قابل اعتماد و رایگان هستند که می توان به راحتی از 

آنها به عنوان ماشین مجازی استفاده کرد.

چند راهکار برای حفاظت از حریم خصوصی در فضای مجازی

شرایط استاندارد كالای نوآور

مدیرکل دفتر نوآوری و کسب و کارهای نوین معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری از اجرای برنامه صدور گواهینامه انطباق محصولات دانشــی در 1۲ 
استان خبر داد و گفت: علاوه بر آن دو استان دیگر به این فهرست اضافه شدند. 
دکتــر مریم ملونی امــروز در وبینار تبیین نقش اســتاندارد در توســعه 
اقتصاد دانش بنیان با اشــاره به نســل های سیاســتگذاری در معاونت علمی 
ریاست جمهوری، افزود: نسل اول سیاستگذاری که در دهه ٨۰ است، به ایجاد 
زیرساخت فناوری در کشور متمرکز شد که طی آن پارک های فناوری و مراکز 

رشد راه اندازی شدند.
وی نسل ســوم سیاستگذاری را توسعه اکوسیستم اقتصاد دانش بنیان در 
کشــور عنوان کرد و یادآور شد: استانداردســازی از اهمیت زیادی برخوردار 
است؛ چرا که از این طریق می توان گامی در جهت توسعه هدفمند برداشت.

ملونی، اضافه کرد: بر این اســاس در ســال 1٣9۵ بر اساس پیشنهاد ارائه 
شده از سوی معاونت علمی، همکاری با سازمان ملی استاندارد با امضای تفاهم 
نامه ای آغاز شد و طی آن نسبت به تدوین و اجرایی کردن برنامه تدوین شده 

برای استانداردسازی محصولات شرکت های دانش بنیان اقدام شد. مدیرکل دفتر 
نوآوری و کسب و کارهای نوین معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری ادامه 
داد: در ادامه این برنامه از سال 97 اقدام به صدور گواهینامه انطباق محصول 
شد که با تدوین آیین نامه و شیوه نامه ای در این زمینه فاز پایلوت آن در 1۲ 

استان کشور اجرایی شد.
بــه گفته وی، این آیین نامه صدور گواهینامه انطباق ابتدا در تهران اجرایی 
شد و پس از آن در 1۲ استان تسری یافت و در حال حاضر در تلاش هستیم 

این طرح در سایر استان ها اجرایی شود.
ملونی، اســتان های البرز، اصفهان، آذربایجان شــرقی، کرمان، کرمانشاه، 
خراســان رضوی، قم، قزوین، فارس، مرکزی، ایلام و همدان را از اســتان های 
فاز پایلوت این طرح نام برد و خاطر نشــان کرد: در ابتدا در ٨ استان و بعد از 
آن در 1۲ اســتان اجرایی شــد و در حال حاضر استان های زنجان و گلستان 
که در این فهرســت نبوده است، به این فهرست اضافه شد تا شرکت های این 

استان ها قادر به دریافت گواهینامه انطباق باشند.


